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ACTA DE LA SESSIÓ Nº 5/2020, DE CARÀCTER ORDINARI DE L’ AJUNTAMENT PLE 

CELEBRADA EL NOU DE JULIOL DE DOS MIL VINT. 
 
Al municipi de Canals, en el Saló de Sessions de la casa consistorial, Pl. de la Vila núm 9, el 

nou de juliol de 2020, essent les vint-i-una hores i huit minuts (21:08 hores). 
 
Presideix Dª Mª Jose Castells Villalta, assistint els regidors/es D. Miguel Ángel Alventosa 

Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del 
Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª 
Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal 
Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis 
(del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier 
Pérez Molla (regidor no adscrit). . 
 

Assisteix com a Secretari D. José Mª Trull Ahuir, Secretari de l’Ajuntament de Canals.  
 La Alcaldía dispensa la no asistencia del Interventor per motius familiars. 
 

Havent-se comprovat la presència del President (Primer Tinent d’Alcalde, per substitució de 
l'Alcaldessa) i del Secretari, així com l’existència del quorum exigit per l’artícle 90 del Reial Decret 
2568/1986, de 28 de novembre, pel que  s’aprova el Reglament d’Organització, Funcionament i 
Règim Jurídic de les Entitats Locals (d’ara en avant ROF) per a la vàlida constitució del Ple, el Sr. 
President declara oberta la sessió que es va desenvolupar d’acord amb el següent,  

 
ORDRE DEL DIA 

 
1.- DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 

 
1.1.- DACIÓ DE COMPTES AL PLE DEL LLIBRE DE ADVERTIMENTS. (EXPED. 
2020/OFI_01/001413). 
 
1.2.- ALTRES ASSUMPTES 
 

PART RESOLUTIVA 

    
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTES CORRESPONENTS A LES 
SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE: 

 -Minuta 3-2020, de 28 de maig de 2020.( EXP. 2020/OFI_01/001674). 
 -Minuta 4-2020, de 4 de juny de 2020.(EXP. 2020/OFIC_01/001803). 

 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE COORDINACIÓ 
ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT. 
 
 3.1. PROPOSTA D’ALCALDIA SOBRE FESTES LABORALS DE CARÀCTER LOCAL PER A 
L’ANY 2021. (2020/OFI_01/002129) 
 
 3.2. PROPOSTA D’ALCALDIA SOBRE CALENDARI ESCOLAR  (DIES NO LECTIUS) PER 
AL PRÒXIM CURS ESCOLAR 2020-21. (2020/OFI_01/002166) 
 
 3.3. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2017. (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP.2020/OFI_01/001257). 
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 3.4. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2018 (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP. 2020/OFI_01/001258). 
 
 3.5. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2019 (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP.2020/OFI_01/001259). 
 
 3.6. PROPOSTA DE LA REGIDORA DE FIRA I FESTES SOBRE L'ORGANITZACIÓ DE LES 
FESTES DE SANT ANTONI DE 2021 PER PART DE L'ASSOCIACIÓ FESTERS SANT ANTONI DE 
CANALS (2020/OFI_01/002170). 
 
 3.7. PROPOSTA D'ACORD RELATIVA A LA DISSOLUCIÓ DEL CONSORCI PER A 
L'EXECUCIÓ DE LES PREVISIONS DEL PLA TÈCNIC DE TELEVISIÓ DIGITAL ONTINYENT -
XÀTIVA. (EXP. 2020/OFI_01/000046) 
 
 3.8. MOCIÓ R.E. 2365 DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA RELATIVA AL PLA PER A LA 
RECONSTRUCCIÓ ECONÒMICA I SOCIAL DE CANALS. 
  
 3.9. MOCIÓ R.E. 2365 DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA RELATIVA A LES BANDES DE 
MÚSICA DE CANALS. 
 

4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 
D’ECONOMIA I ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 4.1.- RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. (EXPED. 2020/OFI_01/001641). 
 

5. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 
SOCIETAT, CULTURA, URBANISME I MEDI AMBIENT: 
  

5.1.  PROPOSTA DEL REGIDOR DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT SOBRE 
MANIFESTACIÓ DE LA INTENCIÓ D’ADHESIÓ AL CONVENI INTERADMINISTRATIU RELATIU A 
L’ASSUMPCIÓ DE COMPETÈNCIES MUNICIPALS EN MATERIA DE DISCIPLINA URBANÍSTICA PER 
PART DE L’AGÈNCIA VALENCIANA DE PROTECCIÓ DEL TERRITORI, (EXPEDIENT 
2020/OFI_01/001722). 
 

5.2. PROPOSTA DE RATIFICACIÓ RESOLUCIÓ ALCALDÍA SOBRE SOL.LICITUD DE 
SUBVENCIÓ DESTINADA A LA REALITZACIÓ D’ACTIVITATS DE VOLUNTARIAT AMBIENTAL EN 
PREVENCIÓ D’ INCENDIS FORESTALES (EXP. 2020/OFI_01/001833). 
 

6. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ  A LA RATIFICACIÓ DE 
LA RESOLUCIÓ Nº 671 DE DATA 30.06.2020, D’APROVACIÓ DE LA TERCERA PRÒRROGA DEL 
CONVENI DE COLABORACIÓ, AMB LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL, AMB DESTÍ AL 
MANTENIMENT DEL CENTRE MUNICIPAL DE FORMACIÓ DE PERSONES ADULTES DE 
CANALS. (EXPED. 2020/OFI_01/001632) 

 
 
 7. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 

PART DE CONTROL DELS ÒRGANS DE GOVERN 
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 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL R.O.F. 
 
 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL 
PER DELEGACIÓ DEL PLE MITJANÇANT ACORD DE DATA 15-07-19, D’ACORD AL QUE DISPOSA 
L’ARTICLE 115 DEL R.O.F.  

 
             10. PRECS I PREGUNTES. 
 
............................................................................................................................................................ 
 
 1. DACIÓ DE COMPTE DE DIFERENTS ASSUMPTES MUNICIPALS. 

 
1.1.- DACIÓ DE COMPTES AL PLE DEL LLIBRE DE ADVERTIMENTS. (EXPED. 

2020/OFI_01/001413). 
 
Es dona compte del llibre d’advertiments, del qual també es donà compte a la Comissió 

Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de 
2020 (Minuta 5/2020).  

 
La Corporació Municipal queda assabentada 
 
1.2.- ALTRES ASSUMPTES 
 

 1.2.1. Es dona compte de la Sentència 100/2020, de 15/06/2020, del Jutjat  del C-A nº 2 de 
Valencia, recaiguda en el PA núm. 474/2019. La Sentència estima parcialment el recurs interposat pel 
tercer..  
 

La Corporació Municipal queda assabentada 
 

 1.2.2 Es dona compte de la Sentència 127/2020, de 30/06/2020, del Jutjat  del C-A nº 2 de 
Valencia, recaiguda en el PO núm. 329/2018. La Sentència estima parcialment el recurs interposat 
pel tercer.  

 
La Corporació Municipal queda assabentada 

 
 1.2.3. Es dona compte de la Sentència 09/2020, de 08/01/2020, del TSJ de la Comunitat 
Valenciana (Sala C-A, Secc 4ª), recaiguda en el recurs d’apelació 85/2018. La Sentència estima el 
recurs formulat per l’Ajuntament. 

 
La Corporació Municipal queda assabentada 

 
 1.2.4. Es dona compte de la Sentència 170/2020, de 15/05/2020, del TSJ de la Comunitat 
Valenciana (Sala C-A, Secc 4ª), recaiguda en el recurs d’apelació 139/2018. La Sentència desetima el 
recurs formulat pel tercer. 

 
La Corporació Municipal queda assabentada 
 

 
 2. APROVACIÓ, SI ESCAU, DELS ESBORRANYS D’ACTES CORRESPONENTS A LES 
SEGÜENTS SESSIONS DE L’AJUNTAMENT PLE:  
 
 2.1.  Minuta 3-2020, de 28 de maig de 2020.( EXP. 2020/OFI_01/001674). 
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No produint-se observacions, el Sr. President sotmet a votació sense més tràmits  la  
Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

  
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF y 121.2 de 
la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana. 
 
 2.2. Minuta 4-2020, de 4 de juny de 2020.(EXP. 2020/OFIC_01/001803).. 
  

No produint-se observacions, el Sr. President sotmet a votació sense més tràmits  la  
Minuta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

  
 Considerant-se aprovada, per tant, d’acord amb el que disposa l’art. 91.1 del ROF y 121.2 de 
la Llei 8/2010, de 23 de juny, de la Generalitat, de Règim Local de la Comunitat Valenciana. 
 
 3. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE COORDINACIÓ 
ADMINISTRATIVA, BENESTAR SOCIAL I GOVERN OBERT. 
 
 3.1. PROPOSTA D’ALCALDIA SOBRE FESTES LABORALS DE CARÀCTER LOCAL PER 
A L’ANY 2021. (2020/OFI_01/002129) 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcaldia que va ser dictaminada favorablement per 

la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, Benestar social i Govern obert, en 
sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i que se sotmet a votació en el present 
punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
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Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 

 
 1.- Procedeix que pel Ple, a fi de concretar el calendari laboral per a l'exercici 2021, es 
proposen 2 dies de festivitat local.  
 2.- És tradicional, durant les Festes Patronals d'este municipi, la celebració del dia 17 de 
gener en honor al patró de la localitat Sant Antoni Abad. 
 3.- En la Fira de setembre, pel Ple de 27 de setembre de 1979 en el punt 5.A, es va adoptar 
l'acord següent: “Traslladar la celebració de la tradicional Fira d'esta població al mes de setembre de 
cada any, començant el divendres anterior al tercer diumenge del dit mes, acabant el referit tercer 
diumenge”, sent voluntat d'esta corporació mantindre l'esmentat criteri. 
 

FONAMENTS DE DRET 

 
 A) L'apartat 2 de l'article 37 del Reial Decret Legislatiu 1/1995, de 24 de març, pel que 
s'aprova el text refós de la Llei de l'Estatut dels Treballadors estableix: 

“2. Les festes laborals, que tindran caràcter retribuït i no recuperable, no podran excedir 
catorze a l'any, de les quals dos seran locals. En qualsevol cas es respectaran com a festes d'àmbit 
nacional les de la Nativitat del Senyor, Any nou, 1 de maig, com a Festa del treball, i 12 d'octubre, 
com a Festa nacional d'Espanya. 
 
 B) Per la seua banda, el Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol, sobre Regulació de la 
Jornada de Treball, Jornades Especials i Descansos, en l'article 46, assenyala: 

“Seran també inhàbils per al treball retribuïts i no recuperables, fins a dos dies de cada any 
natural amb caràcter de festes locals que per tradició li siguin pròpies en cada municipi, determinant-
se per l'autoritat laboral competent -a proposta del Ple de l'Ajuntament corresponent- i publicant-se en 
el Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma i, si és el cas, en el Butlletí Oficial de la província.” 

 
A la vista de tot el que es  exposa,  el Ple acorda: 

 
 PRIMER. Establir com a dies festius inhàbils per al treball retribuïts i de caràcter no 
recuperable per a l'any que ve 2021 els següents: 
 

 Dia 18 de gener del 2021. (dilluns, dia dels Parells, donat que el 17 Sant Antoni es 
diumenge) 

 Dia 17 de setembre del 2021 (divendres, “Fira de setembre”) 
 

SEGON. Remetre certificat de la present a la Direcció Territorial de la Conselleria d’Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.” 
 
 3.2. PROPOSTA D’ALCALDIA SOBRE CALENDARI ESCOLAR  (DIES NO LECTIUS) PER 
AL PRÒXIM CURS ESCOLAR 2020-21. (2020/OFI_01/002166) 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcaldia que va ser dictaminada favorablement per 
la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, Benestar social i Govern obert, en 
sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i que se sotmet a votació en el present 
punt. 

. . . 
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 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 El Sr. Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment) manifestant que bona nit a 
tots i tots. Res, simplement en el consell municipal, el 29 de juny els centres, els representats dels 
AMPES es va votar i es va decidir presentar la proposta pel plenari els dies no lectius el 7 de 
desembre, 19 de gener i 18 de març.   

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 

  
 “ANTECEDENTS 

 
1.- En sessió de data 29 de juny de 2020, reunit el Consell Escolar Municipal i després d’una deliberació 

i  basant-se en les propostes dels centres educatius i dels agents educatius, tinguem com referència les directrius 
de la Jefatura de la Direcció Territorial d’Educació, presentades per la Inspectora d’Educació, de la localitat 
s’assenyalen com dies no lectius, el següents: 

 
- 07 de desembre de 2020. 
- 19 de gener de 2021. 
- 18 de març de 2021.  

FONAMENTS JURÍDICS 
 

A.- L’Ordre 11 de juny de 1998, de la Conselleria de Cultura, Educació i Ciencia, estableix els criteris 

generals pel que es regix el calendari escolar per a tots els centres docents de la Comunitat Valenciana i en els 
articles 4º y 5º, assenyala: 

“Quart. 
1. Seran dies no lectius, durant el curs escolar, les dates determinades cada any natural como 

inhàbils a efectes laborals en la Comunitat Valenciana i els dies festius de caràcter local 
determinats en cada municipi segons Real Decret 2001/83, de 28 de juliol. 

2. La Direcció General de Centres Docents podrà establir altres dies no hàbils, a efectes escolars, 
quan obedisca a una millor organització de les activitats lectives. 

 Quint. 
1. Sense perjudici de les festes laborals, establertes en l’àmbit local segons Real Decret 

2001/1983, de 28 de juliol, els ajuntaments, previ acord del Consell Escolar Municipal, podran 
proposar un màxim de tres dies festius, a efectes escolars, d’entre els declarats lectius en el 
calendari, deguent existir coincidència entre les festes de la localitat que se celebren períodes 
no vacacionals i les dies als que es refereix el present paràgraf. 

2. Es competència del Director Territorial de Cultura i Educació l’autorització dels dies festius 
establerts en el paràgraf anterior. A tal finalitat, els ajuntaments remetran, abans del 20 de juliol 
anterior al curso escolar de que se tracte, la relació de dies que es proposa es declaren com no 
lectius, adjuntant a la mateixa certificació de l’acord pres al respecte pel Consell Escolar 
Municipal, quan estiga constituït. 

3. En el supost de que no se remitiren la proposta indicada en el paràgraf anterior, el Director 
Territorial determinarà d’ofici les dates en que s’establiran les dies festives escolars de cada 
localitat.” 

 
El Ple acorda: 
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PRIMER.- Fer seua la proposta formulada pel Consell escolar municipal i, per tant, proposar a la Direcció 

Territorial d’Educació, com a dies no lectius per al pròxim curs escolar 2020/2021, els següents: 
 
- 07 de desembre de 2020. 
- 19 de gener de 2021. 
- 18 de març de 2021.  
 

            SEGON.- Donar trasllat del present acord  a la Direcció Territorial d’Educació, a la regidoría d’Educació i 

als distints Consells Escolars de Centres, per al seu coneixement i efectes.” 
 
 3.3. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2017. (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP.2020/OFI_01/001257). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord del Regidor delegat (original en castellà) que va ser 

dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, 
Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

El Sr. Alventosa Paz (del Grup Municipal Compromís per Canals) manifestant que  açò es 
molt senzill. Es un a revisió que es pot fer de forma anual que contempla el contracte de la neteja 
viaria  i de recollida de residus en aquest cas es una revisió que es sol·licita que es pot fer de forma 
anual , el preu dels carburants i també de la pujada o baixada IPC. Açò va passar per comissió com 
sabeu i es va votar ja allí , si teniu cap dubte també ho podeu preguntar. Aquest punt el 3.3 , el 3.4 i el 
3.5 es el mateix d’acord. Aleshores crec que no cal explicar en cada punt es el mateix , revisió dels 
preus dels carburants i la pujada o el increment del IPC i la revisió òbviament del contracte que tenim 
de la gestió basura i la neteja viaria.  
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 

  
“ANTECEDENTES: 

 I.- Acuerdo de Pleno de 4 de octubre de 2011, adjudicando el contrato. 
 

 II.- Formalización del contrato, de fecha 10 de octubre de 2011. 
 

 III.- Acta de inicio del contrato, de fecha 3 de febrero de 2012. 
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 IV.- Acuerdo de la Junta de Gobierno, de 27 de diciembre de 2012, aprobando la Modificación 
nº 1 del contrato, que se formalizó el 1 de marzo de 2013. 
 
 V.- Acuerdo de la Junta de Gobierno de 13 de julio de 2017, aprobando la Modificación 2ª del 
contrato, que se formalizó el 8 de enero de 2018. 
 
 VI.- Solicitud de la UTE Canals de revisión de precios de 2017, de 25 de octubre de 2018 
(R.E. nº 5513). 
 

 VII.- Informe del Técnico Medio de Gestión Medioambiental, de fecha 7 de abril de 2020. 
 
 VIII.- Informe del Servicio de Patrimonio, de 8 de abril de 2020. 
 
 IX.- Trámite de vista y audiencia a la adjudicataria del contrato, de 23 de abril de 2020 (R.S. 
nº 2020001192). 
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 X.- Escrito de la adjudicataria del contrato en contestación al trámite de vista y audiencia, de 
30 de abril de 2020 (R.E. nº 2020001877). 
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 XI.- Informe del Técnico Medio de Gestión Ambiental, con el visto bueno de la Secretaria 
General, de 14 de mayo de 2020. 
 

 XII.- Propuesta de aprobación de la revisión de precios por el concejal delegado, de 22 de 
mayo de 2020.   

 

 XIII.- Solicitud de informe de fiscalización, de 22 de mayo de 2020. 
 
 XIV.- Retención de crédito con nº de referencia 2020.2.0004435.000, de 23 de junio de 2020. 
 
 XV.- Informe del Interventor municipal, de fecha 24 de junio de 2020, fiscalizando con reparos 
el expediente por “en el expediente de revisión ha de acreditarse la existencia de crédito suficiente 
que cubra el importe del gasto a realizar de forma previa a la fiscalización”. 
  

 
 

FUNDAMENTOS JURÍDICOS: 
 

 A.- Respecto al objeto y naturaleza del Contrato y Régimen Jurídico, debe estarse a lo que 
señala la Cláusula 1 del Pliego de Condiciones Administrativas Particulares (PCAP): 

 “El contrato que se establezca tendrá carácter administrativo y la contratación se regirá por lo 

establecido en los documentos de base para la licitación que se relacionan en la cláusula siguiente y, para lo no 
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previsto en ellos, serán de aplicación los preceptos relacionados en la ley 30/2007, de 30 de octubre de contratos 
del Sector Público (en adelante LCSP) , Ley 7/1985, de 2 de abril de bases del Régimen Local, Decreto de 17 de 
junio de 1955 Reglamento de servicios de las Corporaciones Locales y demás disposiciones legales vigentes, en 
cada momento, en materia contractual y aplicables a la Administración Local.” 

 
 Igualmente en la Cláusula 36 del PCAP, se señala: 

 “Clausula 36.- Régimen Jurídico del Contrato. 

 Las cuestiones litigiosas surgidas sobre la interpretación, dudas, resolución y efectos de este contrato, 
serán resueltas por el órgano de contratación previa audiencia al interesado, cuyos acuerdos pondrán fin a la vía 
administrativa, siendo inmediatamente ejecutivos y contra los mismos habrá lugar al correspondiente recurso 
contencioso-administrativo conforme a lo dispuesto en la ley reguladora de dicha jurisdicción. 

 Para el caso de transacción y arbitraje se estará a lo dispuesto en el Real Decreto Legislativo 1091/88, 
de 23 de septiembre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley General Presupuestaria. 

 Los litigios derivados del presente contrato se entenderán siempre sometidos a los tribunales 
competentes con jurisdicción en el lugar en que la Administración contratante tenga su sede.” 

 
 B.- Respecto a la revisión de precios, debe estarse a la previsión existente en el 
Artículo 77 de la Ley 30/2017, de 30 de octubre de Contratos del Sector Público, en donde 
se decía: 
  
 “Artículo 77. Procedencia y límites. 

 1. La revisión de precios en los contratos de las Administraciones Públicas tendrá lugar, en los términos 
establecidos en este Capítulo y salvo que la improcedencia de la revisión se hubiese previsto expresamente en 
los pliegos o pactado en el contrato, cuando éste se hubiese ejecutado, al menos, en el 20 por ciento de su 
importe y hubiese transcurrido un año desde su adjudicación. En consecuencia, el primer 20 por ciento ejecutado 
y el primer año de ejecución quedarán excluidos de la revisión. 

 No obstante, en los contratos de gestión de servicios públicos, la revisión de precios podrá tener lugar 
una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado el 20 por 
ciento de la prestación. 

 2. La revisión de precios no tendrá lugar en los contratos cuyo pago se concierte mediante el sistema de 
arrendamiento financiero o de arrendamiento con opción a compra, ni en los contratos menores. En los restantes 
contratos, el órgano de contratación, en resolución motivada, podrá excluir la procedencia de la revisión de 
precios. 

 3. El pliego de cláusulas administrativas particulares o el contrato deberán detallar, en su caso, la 
fórmula o sistema de revisión aplicable.” 

 
 Aun cuando la citada Ley 30/2017 de 30 de octubre, ha sido expresamente derogada, resulta 
de aplicación en base a lo establecido en la Disposición Transitoria Primera del TRLCSP, y la 
Disposición Transitoria Primera de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. 
 
 C.- Desde el punto de vista procedimental, debe tenerse en consideración la previsión 
existente en el art. 104.2 del Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre, por el que se aprueba el 
Reglamento general de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas, en el que se señala: 

 
 “2. En los restantes contratos, cuando resulte procedente la revisión de precios, se llevará a cabo 
mediante aplicación de los índices o fórmulas de carácter oficial que determine el órgano de contratación en el 
pliego de cláusulas administrativas particulares, en el que, además, se consignará el método o sistema para la 
aplicación concreta de los referidos índices o fórmulas de carácter oficial.” 

 
 D.- En la Cláusula 6 del PCAP, se establece la fórmula de revisión, señalándose lo siguiente: 
 
 “CLÁUSULA 6.- REVISIÓN DE PRECIOS DEL CONTRATO. 

 Los precios ofertados se referirán obligatoriamente a los establecidos para el año 2010, y los mismos se 
revisarán anualmente y de una sola vez, el 1 de enero de cada año. 
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 Tal como se indica en el art. 77 de la LCSP, para este tipo de contrato, la revisión de precios podrá 
tener lugar una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado 
el 20 por ciento de la prestación. 

 Por tanto, procederá aplicar la primera revisión el 1 de enero de 2011, de acuerdo con la siguiente 
fórmula polinómica: 
 

Kt = A · Et/E0 + B · It/I0 + C 

 Dónde: 

 Kt : Coeficiente teórico de revisión para el momento de revisión. 

 A, B y C: Son los coeficientes de participación, en tanto por uno, de combustible y lubricantes (A), otros 
gastos fijos anuales (B) y amortización y financiación de la inversión a realizar (C). 

 E0 : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la Licitación, 
justificando mediantes facturas de proveedor. 

 Et : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la revisión, 
justificando mediante facturas de proveedor. 

 I0 : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior a la Licitación. 

 It : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior al momento de la revisión  
 

 Tal como estipula el art. 79 de la LCSP, esta fórmula no incluye el coste de la mano de obra, los costes 
financieros, los gastos generales o de estructura, ni el beneficio industrial. No obstante, cuando por 
circunstancias excepcionales, la evolución de los costes de mano de obra o financieros acaecida en un periodo, 
experimente desviaciones al alza que puedan reputarse como impredecibles en el momento de adjudicación del 
contrato, el Consejo de Ministros o el órgano competente de la Comunidad Autónoma, podrá autorizar, con 
carácter transitorio, la introducción de factores correctores de esta desviación para su consideración en la 
revisión de precios sin que, en ningún caso, puedan superar el 80 por ciento de la desviación efectivamente 
producida. 

 Se considerará que concurren las circunstancias a las que se refiere el párrafo anterior, cuando la 
evolución del deflactor del Producto Interior Bruto oficialmente determinado por el Instituto Nacional de 
Estadística supere en 5 puntos porcentuales las previsiones macroeconómicas estatales efectivas en el 
momento de la adjudicación, o el tipo de interés de las Letras del Tesoro supere en 5 puntos porcentuales al 
último disponible en el momento de la adjudicación del contrato. 

 La revisión se efectuará sobre la base de los precios del Estudio Económico del Licitador Adjudicatario. 

 Este sistema de revisión se aplicará al contrato adjudicado, así como a las posibles ampliaciones que 
puedan producirse durante la vigencia de éste.”  
 

 E.- Por el Técnico Medio de Gestión Ambiental, en su informe de 7 de abril de 2020, se 
concluye lo siguiente: 
 
 “Primero.- Que se han comprobado las justificaciones del precio del carburante, acreditadas por el 
adjudicatario mediante facturas, así como las variaciones del IPC, igualmente acreditadas por el adjudicatario 
mediante documento del INE. 
 
 Segundo.- Se plantean las facturaciones por la empresa adjudicataria y se comprueba que coinciden 
con aquellas de que se tiene conocimiento en el Ayuntamiento. 
 

Cliente Factura Fecha Concepto B.I. 

AYTO DE CANALS 00001FACT170001 26/01/2017 R 17.484,30 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170002 26/01/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170003 28/02/2017 R 17.484,30 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170004 28/02/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170005 27/03/2017 R 17.484,30 € 
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AYTO DE CANALS 00001FACT170006 27/03/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170007 30/04/2017 R 17.484,30 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170008 30/04/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170009 29/05/2017 R 17.484,30 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170010 29/05/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170011 26/06/2017 R 17.484,30 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170012 26/06/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170013 27/07/2017 R 11.733,55 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170014 27/07/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170015 28/08/2017 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170016 28/08/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170017 28/09/2017 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170018 28/09/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170019 27/10/2017 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170020 27/10/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170021 27/11/2017 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170022 27/11/2017 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170023 27/12/2017 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT170024 27/12/2017 LV 25.108,26 € 

 
 Tercero.- Que se han repasado los cálculos conducentes a la determinación del coeficiente K2017 así 
como de la totalidad de los factores que intervienen en su obtención, hallándose conformes, derivándose para el 
citado ejercicio las siguientes diferencias: 
 
 

 

 

2017 

PERIODO 
IMPORTE 

SATISFECHO 

IMPORTE REVISADO 
K2013·K2014·K2015·K2016·K2017 

(1,01415954) 
DIFERENCIA 

Enero (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 

Enero (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Febrero (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 

Febrero (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Marzo (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 

Marzo (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Abril (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 

Abril (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Mayo (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 

Mayo (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Junio (RSU) 17.484,30 € 17.731,87 € 247,57 € 
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Junio (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Julio (RSU) 
Regularización 
meses anteriores 

11.733,55 € 11.899,69 € 166,14 € 

Julio (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Agosto (RSU) 16.802,65 € 17.040,57 € 237,92 € 

Agosto (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Septiembre 
(RSU) 

16.802,65 € 17.040,57 € 
 

237,92 € 
 

Septiembre (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Octubre (RSU) 16.802,65 € 17.040,57 € 237,92 € 

Octubre (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Noviembre 
(RSU) 

16.802,65 € 17.040,57 € 237,92 € 

Noviembre (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

Diciembre 
(RSU) 

16.802,65 € 17.040,57 € 237,92 € 

Diciembre (LV) 25.108,26 € 25.463,78 € 355,52 € 

TOTAL 501.951,72 € 509.059,12 € 7.107,40 € 

 
Para el ejercicio 2017 tenemos un K2013 = 1,02903925, un  K2014 = 1,00005258, un K2015 = 

0,983039318, K2016 = 0,987437309 y K2017 = 1,015245528 

 
 Cuarto.- La competencia para la revisión de los precios viene establecida por la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP, vigente al momento de la contratación. 

 El técnico que suscribe, entiende que es procedente regularizar la diferencia encontrada para el 
ejercicio 2017, debiéndose satisfacer al adjudicatario un montante de 9.725’16 euros, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto base………………….….8.841’16 € 

 IVA al 10%…………………………….. 884’00 €” 

 
 F.- Desde el punto de vista de la competencia, a nivel local, ésta corresponde al Pleno 
Municipal, debiendo estarse, en consonancia con lo prevenido en la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
reguladora de las Bases del Régimen Local, a la previsión existente en la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP (que se reproduce en el TRLCSP). Actualmente, se encuentra establecida en la 
Disposición Adicional Segunda de la ley 9/2017, de 8 de noviembre. 

 Actualmente, debe tenerse en consideración que el Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 15 
de julio de 2019 (Minuta 11/19), acordó delegar en la Junta de Gobierno Local las competencias 
delegables, de conformidad con la autorización contenida en el artículo 22.4 de la Ley 7/1985, de 2 de 
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y en el artículo 23.2 del Real Decreto Legislativo 
781/1986, de 18 de abril, por el cual se aprueba el Texto Refundido de las disposiciones legales 
vigentes en materia de régimen local, entre otras, las siguientes: 
 
 “4) Els contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes de concessió d’obres, els 
contractes de concessió de serveis i els contractes administratius especials que siguen competència del Ple, 
conforme a l’apartat 2 de la DA 2ª de la LCSP 9/2017.” 
 

 G.- El presente procedimiento ha resultado afectado por las previsiones del Real Decreto 
463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el Estado de Alarma para la gestión de la situación 
de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19. 
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 No obstante, el interesado ha manifestado su conformidad con la continuación del 
procedimiento, por lo que de conformidad con la Disposición Adicional Tercera, apartado 3 del citado 
Real Decreto, procede acordar la no suspensión del plazo: 

 
 “Disposición adicional tercera. Suspensión de plazos administrativos. 

 3. No obstante lo anterior, el órgano competente podrá acordar, mediante resolución motivada, las 
medidas de ordenación e instrucción estrictamente necesarias para evitar perjuicios graves en los derechos e 
intereses del interesado en el procedimiento y siempre que éste manifieste su conformidad, o cuando el 
interesado manifieste su conformidad con que no se suspenda el plazo.” 

  

 Es por todo ello que el Pleno acuerda: 
 
 PRIMERO.- Acordar la continuación del procedimiento. 
 
 SEGUNDO.- Aprobar la revisión de precios del contrato de Recogida y Transporte de 
Residuos Urbanos y Limpieza Viaria entre el Ayuntamiento de Canals y la mercantil para el ejercicio 
de 2017, en los términos señalados en el informe del Técnico Medio de G.A. de 7 de abril de 2020, 
siendo procedente regularizar la diferencia para el ejercicio 2017, por un montante de 9.725’16 euros, 
a satisfacer al adjudicatario, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto de explotación…… 8.841’16 € 

 IVA (al 10%)……………………. 884’00 € 
 
 TERCERO.- Notificar la resolución, que pone fin a la vía administrativa, al adjudicatario, 
señalándole que contra la misma, podrá interponer recurso Contencioso-Administrativo ante el 
Juzgado competente de esta Jurisdicción en el plazo de dos meses, contados a partir del día 
siguiente al de recepción de la notificación del acuerdo, de conformidad con lo dispuesto en el Art. 58 
de la Ley de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa; o potestativamente, recurso de reposición 
ante el órgano que dicta el acto, en el plazo de un mes a contar desde el día siguiente al de la 
notificación del mismo, sin perjuicio de que por el reclamante se decida utilizar cualquier otro cauce 
que estime procedente. 

 Lo anterior sin perjuicio de recordar la aplicación de las disposiciones dictadas en el ámbito 
del Estado de Alarma (Real Decreto 463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el estado de 
alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19) y sus 
eventuales prórrogas.  
 
 CUARTO.- Dar traslado de la presente resolución a la Intervención Local y a la Tesorería 
Local para su conocimiento y efectos.” 
 
 3.4. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2018 (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP. 2020/OFI_01/001258). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord del Regidor delegat (original en castellà) que va ser 

dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, 
Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
  

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
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Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 

  
“ANTECEDENTES: 

 I.- Acuerdo de Pleno de 4 de octubre de 2011, adjudicando el contrato. 
 

 II.- Formalización del contrato, de fecha 10 de octubre de 2011. 
 

 III.- Acta de inicio del contrato, de fecha 3 de febrero de 2012. 
 

 IV.- Acuerdo de la Junta de Gobierno, de 27 de diciembre de 2012, aprobando la Modificación 
nº 1 del contrato, que se formalizó el 1 de marzo de 2013. 
 
 V.- Acuerdo de la Junta de Gobierno de 13 de julio de 2017, aprobando la Modificación 2ª del 
contrato, que se formalizó el 8 de enero de 2018. 
 
 VI.- Solicitud de la UTE Canals de revisión de precios de 2017, de 25 de octubre de 2018 
(R.E. nº 5513). 
 

 VII.- Informe del Técnico Medio de Gestión Medioambiental, de fecha 7 de abril de 2020. 
 
 VIII.- Informe del Servicio de Patrimonio, de 8 de abril de 2020. 
 
 IX.- Trámite de vista y audiencia a la adjudicataria del contrato, de 23 de abril de 2020 (R.S. 
nº 2020001192). 
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 X.- Escrito de la adjudicataria del contrato en contestación al trámite de vista y audiencia, de 
30 de abril de 2020 (R.E. nº 2020001877). 
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 XI.- Informe del Técnico Medio de Gestión Ambiental, con el visto bueno de la Secretaria 
General, de 14 de mayo de 2020. 
 

 XII.- Propuesta de aprobación de la revisión de precios por el concejal delegado, de 22 de 
mayo de 2020.   

 

 XIII.- Solicitud de informe de fiscalización, de 22 de mayo de 2020. 
 
 XIV.- Retención de crédito con nº de referencia 2020.2.0004437.000, de 23 de junio de 2020. 
 
 XV.- Informe del Interventor municipal, de fecha 26 de junio de 2020, fiscalizando con reparos 
el expediente por “en el expediente de revisión ha de acreditarse la existencia de crédito suficiente 
que cubra el importe del gasto a realizar de forma previa a la fiscalización”. 
  

FUNDAMENTOS JURÍDICOS: 
 

 A.- Respecto al objeto y naturaleza del Contrato y Régimen Jurídico, debe estarse a lo que 
señala la Cláusula 1 del Pliego de Condiciones Administrativas Particulares (PCAP): 

 “El contrato que se establezca tendrá carácter administrativo y la contratación se regirá por lo 
establecido en los documentos de base para la licitación que se relacionan en la cláusula siguiente y, para lo no 
previsto en ellos, serán de aplicación los preceptos relacionados en la ley 30/2007, de 30 de octubre de contratos 
del Sector Público (en adelante LCSP) , Ley 7/1985, de 2 de abril de bases del Régimen Local, Decreto de 17 de 
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junio de 1955 Reglamento de servicios de las Corporaciones Locales y demás disposiciones legales vigentes, en 
cada momento, en materia contractual y aplicables a la Administración Local.” 

 
 Igualmente en la Cláusula 36 del PCAP, se señala: 

 “Clausula 36.- Régimen Jurídico del Contrato. 

 Las cuestiones litigiosas surgidas sobre la interpretación, dudas, resolución y efectos de este contrato, 
serán resueltas por el órgano de contratación previa audiencia al interesado, cuyos acuerdos pondrán fin a la vía 
administrativa, siendo inmediatamente ejecutivos y contra los mismos habrá lugar al correspondiente recurso 
contencioso-administrativo conforme a lo dispuesto en la ley reguladora de dicha jurisdicción. 

 Para el caso de transacción y arbitraje se estará a lo dispuesto en el Real Decreto Legislativo 1091/88, 
de 23 de septiembre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley General Presupuestaria. 

 Los litigios derivados del presente contrato se entenderán siempre sometidos a los tribunales 
competentes con jurisdicción en el lugar en que la Administración contratante tenga su sede.” 

 
 B.- Respecto a la revisión de precios, debe estarse a la previsión existente en el Artículo 77 
de la Ley 30/2017, de 30 de octubre de Contratos del Sector Público, en donde se decía: 

  
 “Artículo 77. Procedencia y límites. 

 1. La revisión de precios en los contratos de las Administraciones Públicas tendrá lugar, en los términos 
establecidos en este Capítulo y salvo que la improcedencia de la revisión se hubiese previsto expresamente en 
los pliegos o pactado en el contrato, cuando éste se hubiese ejecutado, al menos, en el 20 por ciento de su 
importe y hubiese transcurrido un año desde su adjudicación. En consecuencia, el primer 20 por ciento ejecutado 
y el primer año de ejecución quedarán excluidos de la revisión. 

 No obstante, en los contratos de gestión de servicios públicos, la revisión de precios podrá tener lugar 
una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado el 20 por 
ciento de la prestación. 

 2. La revisión de precios no tendrá lugar en los contratos cuyo pago se concierte mediante el sistema de 
arrendamiento financiero o de arrendamiento con opción a compra, ni en los contratos menores. En los restantes 
contratos, el órgano de contratación, en resolución motivada, podrá excluir la procedencia de la revisión de 
precios. 

 3. El pliego de cláusulas administrativas particulares o el contrato deberán detallar, en su caso, la 
fórmula o sistema de revisión aplicable.” 

 
 Aun cuando la citada Ley 30/2017 de 30 de octubre, ha sido expresamente derogada, resulta 
de aplicación en base a lo establecido en la Disposición Transitoria Primera del TRLCSP, y la 
Disposición Transitoria Primera de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. 
 
 C.- Desde el punto de vista procedimental, debe tenerse en consideración la previsión 
existente en el art. 104.2 del Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre, por el que se aprueba el 
Reglamento general de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas, en el que se señala: 

 
 “2. En los restantes contratos, cuando resulte procedente la revisión de precios, se llevará a cabo 
mediante aplicación de los índices o fórmulas de carácter oficial que determine el órgano de contratación en el 
pliego de cláusulas administrativas particulares, en el que, además, se consignará el método o sistema para la 
aplicación concreta de los referidos índices o fórmulas de carácter oficial.” 

 
 D.- En la Cláusula 6 del PCAP, se establece la fórmula de revisión, señalándose lo siguiente: 

 
 “CLÁUSULA 6.- REVISIÓN DE PRECIOS DEL CONTRATO. 

 Los precios ofertados se referirán obligatoriamente a los establecidos para el año 2010, y los mismos se 
revisarán anualmente y de una sola vez, el 1 de enero de cada año. 

 Tal como se indica en el art. 77 de la LCSP, para este tipo de contrato, la revisión de precios podrá 
tener lugar una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado 
el 20 por ciento de la prestación. 
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 Por tanto, procederá aplicar la primera revisión el 1 de enero de 2011, de acuerdo con la siguiente 
fórmula polinómica: 
 

Kt = A · Et/E0 + B · It/I0 + C 

 Dónde: 

 Kt : Coeficiente teórico de revisión para el momento de revisión. 

 A, B y C: Son los coeficientes de participación, en tanto por uno, de combustible y lubricantes (A), otros 
gastos fijos anuales (B) y amortización y financiación de la inversión a realizar (C). 

 E0 : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la Licitación, 
justificando mediantes facturas de proveedor. 

 Et : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la revisión, 
justificando mediante facturas de proveedor. 

 I0 : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior a la Licitación. 

 It : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior al momento de la revisión  
 

 Tal como estipula el art. 79 de la LCSP, esta fórmula no incluye el coste de la mano de obra, los costes 
financieros, los gastos generales o de estructura, ni el beneficio industrial. No obstante, cuando por 
circunstancias excepcionales, la evolución de los costes de mano de obra o financieros acaecida en un periodo, 
experimente desviaciones al alza que puedan reputarse como impredecibles en el momento de adjudicación del 
contrato, el Consejo de Ministros o el órgano competente de la Comunidad Autónoma, podrá autorizar, con 
carácter transitorio, la introducción de factores correctores de esta desviación para su consideración en la 
revisión de precios sin que, en ningún caso, puedan superar el 80 por ciento de la desviación efectivamente 
producida. 

 Se considerará que concurren las circunstancias a las que se refiere el párrafo anterior, cuando la 
evolución del deflactor del Producto Interior Bruto oficialmente determinado por el Instituto Nacional de 
Estadística supere en 5 puntos porcentuales las previsiones macroeconómicas estatales efectivas en el 
momento de la adjudicación, o el tipo de interés de las Letras del Tesoro supere en 5 puntos porcentuales al 
último disponible en el momento de la adjudicación del contrato. 

 La revisión se efectuará sobre la base de los precios del Estudio Económico del Licitador Adjudicatario. 

 Este sistema de revisión se aplicará al contrato adjudicado, así como a las posibles ampliaciones que 
puedan producirse durante la vigencia de éste.”  
 

 E.- Por el Técnico Medio de Gestión Ambiental, en su informe de 7 de abril de 2020, 
se concluye lo siguiente: 
 << Primero.- Que se han comprobado las justificaciones del precio del carburante, acreditadas por el 
adjudicatario mediante facturas, así como las variaciones del IPC, igualmente acreditadas por el adjudicatario 
mediante documento del INE. 
 
 Segundo.- Se plantean las facturaciones por la empresa adjudicataria y se comprueba que coinciden 
con aquellas de que se tiene conocimiento en el Ayuntamiento. 
 

Cliente Factura Fecha Concepto B.I. 

AYTO DE CANALS 00001FACT180001 26/01/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180002 26/01/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180003 26/02/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180004 26/02/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180005 27/03/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180006 27/03/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180007 30/04/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180008 30/04/2018 LV 25.108,26 € 
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AYTO DE CANALS 00001FACT180009 31/05/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180010 31/05/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180011 30/06/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180012 30/06/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180013 30/07/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180014 30/07/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180015 31/08/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180016 31/08/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180017 30/09/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180018 30/09/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180019 31/10/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180020 31/10/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180021 30/11/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180022 30/11/2018 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180023 27/12/2018 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 00001FACT180024 27/12/2018 LV 25.108,26 € 

 

 Tercero.- Que se han repasado los cálculos conducentes a la determinación del coeficiente K2018 así 

como de la totalidad de los factores que intervienen en su obtención, hallándose conformes, derivándose para el 
citado ejercicio las siguientes diferencias: 

 

2018 

PERIODO 
IMPORTE 

SATISFECHO 

IMPORTE REVISADO 
K2013·K2014·K2015·K2016·K2017·K2018 

(1,02597516) 
DIFERENCIA 

Enero (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Enero (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Febrero (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Febrero (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Marzo (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Marzo (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Abril (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Abril (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Mayo (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Mayo (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Junio (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Junio (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Julio (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Julio (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Agosto (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Agosto (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 
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Septiembre (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Septiembre (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Octubre (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Octubre (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Noviembre (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Noviembre (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

Diciembre (RSU) 16.802,65 € 17.239,10 € 436,45 € 

Diciembre (LV) 25.108,26 € 25.760,45 € 652,19 € 

TOTAL 502.930,92 € 515.994,60 € 13.063,68 € 

 
Para el ejercicio 2018 tenemos un K2013 = 1,02903925, un  K2014 = 1,00005258, un K2015 = 

0,983039318, K2016 = 0,987437309, K2017 = 1,015245528 y K2018 = 1,01165068 

 
 Cuarto.- La competencia para la revisión de los precios viene establecida por la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP, vigente al momento de la contratación. 

 El técnico que suscribe, entiende que es procedente regularizar la diferencia encontrada para el 
ejercicio 2018, debiéndose satisfacer al adjudicatario un montante de 14.370,05 euros, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto base………………….….13.063,68 € 

 IVA al 10%…………………………….. 1.306,37 €     >> 

 
 F.- Desde el punto de vista de la competencia, a nivel local, ésta corresponde al Pleno 
Municipal, debiendo estarse, en consonancia con lo prevenido en la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
reguladora de las Bases del Régimen Local, a la previsión existente en la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP (que se reproduce en el TRLCSP). Actualmente, se encuentra establecida en la 
Disposición Adicional Segunda de la ley 9/2017, de 8 de noviembre. 

 Actualmente, debe tenerse en consideración que el Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 15 
de julio de 2019 (Minuta 11/19), acordó delegar en la Junta de Gobierno Local las competencias 
delegables, de conformidad con la autorización contenida en el artículo 22.4 de la Ley 7/1985, de 2 de 
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y en el artículo 23.2 del Real Decreto Legislativo 
781/1986, de 18 de abril, por el cual se aprueba el Texto Refundido de las disposiciones legales 
vigentes en materia de régimen local, entre otras, las siguientes: 
 
 “4) Els contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes de concessió d’obres, els 
contractes de concessió de serveis i els contractes administratius especials que siguen competència del Ple, 
conforme a l’apartat 2 de la DA 2ª de la LCSP 9/2017.” 
 

 G.- El presente procedimiento ha resultado afectado por las previsiones del Real Decreto 
463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el Estado de Alarma para la gestión de la situación 
de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19. 

 No obstante, el interesado ha manifestado su conformidad con la continuación del 
procedimiento, por lo que de conformidad con la Disposición Adicional Tercera, apartado 3 del citado 
Real Decreto, procede acordar la no suspensión del plazo: 

 
 “Disposición adicional tercera. Suspensión de plazos administrativos. 

 3. No obstante lo anterior, el órgano competente podrá acordar, mediante resolución motivada, las 
medidas de ordenación e instrucción estrictamente necesarias para evitar perjuicios graves en los derechos e 
intereses del interesado en el procedimiento y siempre que éste manifieste su conformidad, o cuando el 
interesado manifieste su conformidad con que no se suspenda el plazo.” 
 

 Es por todo ello que el Pleno acuerda: 
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 PRIMERO.- Acordar la continuación del procedimiento. 
 
 SEGUNDO.- Aprobar la revisión de precios del contrato de Recogida y Transporte de 
Residuos Urbanos y Limpieza Viaria entre el Ayuntamiento de Canals y la mercantil para el ejercicio 
de 2018, en los términos señalados en el informe del Técnico Medio de G.A. de 7 de abril de 2020, 
siendo procedente regularizar la diferencia para el ejercicio 2018, por un montante de 14.370,05 
euros, a satisfacer al adjudicatario, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto de explotación…...13.063,68 € 

 IVA (al 10%)……………………. 1.306,37 € 
 
 TERCERO.- Notificar la resolución, que pone fin a la vía administrativa, al adjudicatario, 
señalándole que contra la misma, podrá interponer recurso Contencioso-Administrativo ante el 
Juzgado competente de esta Jurisdicción en el plazo de dos meses, contados a partir del día 
siguiente al de recepción de la notificación del acuerdo, de conformidad con lo dispuesto en el Art. 58 
de la Ley de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa; o potestativamente, recurso de reposición 
ante el órgano que dicta el acto, en el plazo de un mes a contar desde el día siguiente al de la 
notificación del mismo, sin perjuicio de que por el reclamante se decida utilizar cualquier otro cauce 
que estime procedente. 

 Lo anterior sin perjuicio de recordar la aplicación de las disposiciones dictadas en el ámbito 
del Estado de Alarma (Real Decreto 463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el estado de 
alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19) y sus 
eventuales prórrogas.  
 
 CUARTO.- Dar traslado de la presente resolución a la Intervención Local y a la Tesorería 
Local para su conocimiento y efectos.” 
 

 
 3.5. PROPOSTA DEL REGIDOR DELEGAT DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT, 
RELATIVA A REVISIÓ DE PREUS DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DE SERVEIS PÚBLICS DE 
RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS URBANS I NETEJA VIÀRIA. EXERCICI 2019 (UTE 
CANALS-URBASER S.A. I RECICLATS INTEGRALS S.A) (EXP.2020/OFI_01/001259). 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord del Regidor delegat (original en castellà) que va ser 
dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, 
Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 

  
“ANTECEDENTES: 
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 I.- Acuerdo de Pleno de 4 de octubre de 2011, adjudicando el contrato. 
 

 II.- Formalización del contrato, de fecha 10 de octubre de 2011. 
 

 III.- Acta de inicio del contrato, de fecha 3 de febrero de 2012. 
 

 IV.- Acuerdo de la Junta de Gobierno, de 27 de diciembre de 2012, aprobando la Modificación 
nº 1 del contrato, que se formalizó el 1 de marzo de 2013. 
 
 V.- Acuerdo de la Junta de Gobierno de 13 de julio de 2017, aprobando la Modificación 2ª del 
contrato, que se formalizó el 8 de enero de 2018. 
 
 VI.- Solicitud de la UTE Canals de revisión de precios de 2017, de 25 de octubre de 2018 
(R.E. nº 5513). 
 

 VII.- Informe del Técnico Medio de Gestión Medioambiental, de fecha 7 de abril de 2020. 
 
 VIII.- Informe del Servicio de Patrimonio, de 8 de abril de 2020. 
 
 IX.- Trámite de vista y audiencia a la adjudicataria del contrato, de 23 de abril de 2020 (R.S. 
nº 2020001192). 
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 X.- Escrito de la adjudicataria del contrato en contestación al trámite de vista y audiencia, de 
30 de abril de 2020 (R.E. nº 2020001877). 
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 XI.- Informe del Técnico Medio de Gestión Ambiental, con el visto bueno de la Secretaria 
General, de 14 de mayo de 2020. 
 

 XII.- Propuesta de aprobación de la revisión de precios por el concejal delegado, de 22 de 
mayo de 2020.   

 

 XIII.- Solicitud de informe de fiscalización, de 22 de mayo de 2020. 
 
 XIV.- Retención de crédito con nº de referencia 2020.2.0004457.000, de 23 de junio de 2020. 
 
 XV.- Informe del Interventor municipal, de fecha 24 de junio de 2020, fiscalizando con reparos 
el expediente por “en el expediente de revisión ha de acreditarse la existencia de crédito suficiente 
que cubra el importe del gasto a realizar de forma previa a la fiscalización”. 
  

 
FUNDAMENTOS JURÍDICOS: 

 
 A.- Respecto al objeto y naturaleza del Contrato y Régimen Jurídico, debe estarse a lo que 
señala la Cláusula 1 del Pliego de Condiciones Administrativas Particulares (PCAP): 

 “El contrato que se establezca tendrá carácter administrativo y la contratación se regirá por lo 
establecido en los documentos de base para la licitación que se relacionan en la cláusula siguiente y, para lo no 
previsto en ellos, serán de aplicación los preceptos relacionados en la ley 30/2007, de 30 de octubre de contratos 
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del Sector Público (en adelante LCSP) , Ley 7/1985, de 2 de abril de bases del Régimen Local, Decreto de 17 de 
junio de 1955 Reglamento de servicios de las Corporaciones Locales y demás disposiciones legales vigentes, en 
cada momento, en materia contractual y aplicables a la Administración Local.” 

 
 Igualmente en la Cláusula 36 del PCAP, se señala: 

 “Clausula 36.- Régimen Jurídico del Contrato. 

 Las cuestiones litigiosas surgidas sobre la interpretación, dudas, resolución y efectos de este contrato, 
serán resueltas por el órgano de contratación previa audiencia al interesado, cuyos acuerdos pondrán fin a la vía 
administrativa, siendo inmediatamente ejecutivos y contra los mismos habrá lugar al correspondiente recurso 
contencioso-administrativo conforme a lo dispuesto en la ley reguladora de dicha jurisdicción. 

 Para el caso de transacción y arbitraje se estará a lo dispuesto en el Real Decreto Legislativo 1091/88, 
de 23 de septiembre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley General Presupuestaria. 

 Los litigios derivados del presente contrato se entenderán siempre sometidos a los tribunales 
competentes con jurisdicción en el lugar en que la Administración contratante tenga su sede.” 

 
 B.- Respecto a la revisión de precios, debe estarse a la previsión existente en el Artículo 77 
de la Ley 30/2017, de 30 de octubre de Contratos del Sector Público, en donde se decía: 

  
 “Artículo 77. Procedencia y límites. 

 1. La revisión de precios en los contratos de las Administraciones Públicas tendrá lugar, en los términos 
establecidos en este Capítulo y salvo que la improcedencia de la revisión se hubiese previsto expresamente en 
los pliegos o pactado en el contrato, cuando éste se hubiese ejecutado, al menos, en el 20 por ciento de su 
importe y hubiese transcurrido un año desde su adjudicación. En consecuencia, el primer 20 por ciento ejecutado 
y el primer año de ejecución quedarán excluidos de la revisión. 

 No obstante, en los contratos de gestión de servicios públicos, la revisión de precios podrá tener lugar 
una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado el 20 por 
ciento de la prestación. 

 2. La revisión de precios no tendrá lugar en los contratos cuyo pago se concierte mediante el sistema de 
arrendamiento financiero o de arrendamiento con opción a compra, ni en los contratos menores. En los restantes 
contratos, el órgano de contratación, en resolución motivada, podrá excluir la procedencia de la revisión de 
precios. 

 3. El pliego de cláusulas administrativas particulares o el contrato deberán detallar, en su caso, la 
fórmula o sistema de revisión aplicable.” 

 
 Aun cuando la citada Ley 30/2017 de 30 de octubre, ha sido expresamente derogada, resulta 
de aplicación en base a lo establecido en la Disposición Transitoria Primera del TRLCSP, y la 
Disposición Transitoria Primera de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. 
 
 C.- Desde el punto de vista procedimental, debe tenerse en consideración la previsión 
existente en el art. 104.2 del Real Decreto 1098/2001, de 12 de octubre, por el que se aprueba el 
Reglamento general de la Ley de Contratos de las Administraciones Públicas, en el que se señala: 

 
 “2. En los restantes contratos, cuando resulte procedente la revisión de precios, se llevará a cabo 
mediante aplicación de los índices o fórmulas de carácter oficial que determine el órgano de contratación en el 
pliego de cláusulas administrativas particulares, en el que, además, se consignará el método o sistema para la 
aplicación concreta de los referidos índices o fórmulas de carácter oficial.” 

 
 D.- En la Cláusula 6 del PCAP, se establece la fórmula de revisión, señalándose lo siguiente: 

 
 “CLÁUSULA 6.- REVISIÓN DE PRECIOS DEL CONTRATO. 

 Los precios ofertados se referirán obligatoriamente a los establecidos para el año 2010, y los mismos se 
revisarán anualmente y de una sola vez, el 1 de enero de cada año. 

 Tal como se indica en el art. 77 de la LCSP, para este tipo de contrato, la revisión de precios podrá 
tener lugar una vez transcurrido el primer año de ejecución del contrato, sin que sea necesario haber ejecutado 
el 20 por ciento de la prestación. 
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 Por tanto, procederá aplicar la primera revisión el 1 de enero de 2011, de acuerdo con la siguiente 
fórmula polinómica: 
 

Kt = A · Et/E0 + B · It/I0 + C 

 Dónde: 

 Kt : Coeficiente teórico de revisión para el momento de revisión. 

 A, B y C: Son los coeficientes de participación, en tanto por uno, de combustible y lubricantes (A), otros 
gastos fijos anuales (B) y amortización y financiación de la inversión a realizar (C). 

 E0 : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la Licitación, 
justificando mediantes facturas de proveedor. 

 Et : Coste medio del gasóleo, en la zona, en los tres meses anteriores al momento de la revisión, 
justificando mediante facturas de proveedor. 

 I0 : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior a la Licitación. 

 It : Índice de precios al consumo del mes de diciembre anterior al momento de la revisión  
 

 Tal como estipula el art. 79 de la LCSP, esta fórmula no incluye el coste de la mano de obra, los costes 
financieros, los gastos generales o de estructura, ni el beneficio industrial. No obstante, cuando por 
circunstancias excepcionales, la evolución de los costes de mano de obra o financieros acaecida en un periodo, 
experimente desviaciones al alza que puedan reputarse como impredecibles en el momento de adjudicación del 
contrato, el Consejo de Ministros o el órgano competente de la Comunidad Autónoma, podrá autorizar, con 
carácter transitorio, la introducción de factores correctores de esta desviación para su consideración en la 
revisión de precios sin que, en ningún caso, puedan superar el 80 por ciento de la desviación efectivamente 
producida. 

 Se considerará que concurren las circunstancias a las que se refiere el párrafo anterior, cuando la 
evolución del deflactor del Producto Interior Bruto oficialmente determinado por el Instituto Nacional de 
Estadística supere en 5 puntos porcentuales las previsiones macroeconómicas estatales efectivas en el 
momento de la adjudicación, o el tipo de interés de las Letras del Tesoro supere en 5 puntos porcentuales al 
último disponible en el momento de la adjudicación del contrato. 

 La revisión se efectuará sobre la base de los precios del Estudio Económico del Licitador Adjudicatario. 

 Este sistema de revisión se aplicará al contrato adjudicado, así como a las posibles ampliaciones que 
puedan producirse durante la vigencia de éste.”  
 

 E.- Por el Técnico Medio de Gestión Ambiental, en su informe de 7 de abril de 2020, se 
concluye lo siguiente: 
 << Primero.- Que se han comprobado las justificaciones del precio del carburante, acreditadas por el 
adjudicatario mediante facturas, así como las variaciones del IPC, igualmente acreditadas por el adjudicatario 
mediante documento del INE. 
 
 Segundo.- Se plantean las facturaciones por la empresa adjudicataria y se comprueba que coinciden 
con aquellas de que se tiene conocimiento en el Ayuntamiento. 
 

Cliente Factura Fecha Concepto B.I. 

AYTO DE CANALS 1001995F1900001 31/01/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900002 31/01/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900003 28/02/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900004 28/02/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900005 31/03/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900006 31/03/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900007 30/04/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900008 30/04/2019 LV 25.108,26 € 
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AYTO DE CANALS 1001995F1900009 31/05/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900010 31/05/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900011 30/06/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900012 30/06/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900013 31/07/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900014 31/07/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900015 31/08/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900016 31/08/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900017 30/09/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900018 30/09/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900019 31/10/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900020 31/10/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900021 31/11/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900022 31/11/2019 LV 25.108,26 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900023 24/12/2019 R 16.802,65 € 

AYTO DE CANALS 1001995F1900024 24/12/2019 LV 25.108,26 € 

 

 Tercero.- Que se han repasado los cálculos conducentes a la determinación del coeficiente K2019 así 

como de la totalidad de los factores que intervienen en su obtención, hallándose conformes, derivándose para el 
citado ejercicio las siguientes diferencias: 

 

2019 

PERIODO 
IMPORTE 

SATISFECHO 

IMPORTE REVISADO 
K2013·K2014·K2015·K2016·K2017·K2018·k2019 

(1,041876442) 
DIFERENCIA 

Enero (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Enero (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Febrero (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Febrero (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Marzo (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Marzo (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Abril (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Abril (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Mayo (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Mayo (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Junio (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Junio (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Julio (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Julio (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Agosto (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Agosto (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 
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Septiembre (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Septiembre (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Octubre (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Octubre (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Noviembre (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Noviembre (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

Diciembre (RSU) 16.802,65 € 17.506,28 € 703,63 € 

Diciembre (LV) 25.108,26 € 26.159,70 € 1.051,26 € 

TOTAL 502.930,92 € 523.991,76 € 21.060,84 € 

 
Para el ejercicio 2019 tenemos un K2013 = 1,02903925, un  K2014 = 1,00005258, un K2015 = 

0,983039318, K2016 = 0,987437309, K2017 = 1,015245528, K2018 = 1,01165068 y K2019 = 1,015498672 

 
 Cuarto.- La competencia para la revisión de los precios viene establecida por la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP, vigente al momento de la contratación. 

 El técnico que suscribe, entiende que es procedente regularizar la diferencia encontrada para el 
ejercicio 2019, debiéndose satisfacer al adjudicatario un montante de 23.166,92 euros, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto base………………….…. 21.060,84 € 

 IVA al 10%…………………………….. 2.106,08 €     >> 

 
 F.- Desde el punto de vista de la competencia, a nivel local, ésta corresponde al Pleno 
Municipal, debiendo estarse, en consonancia con lo prevenido en la Ley 7/1985, de 2 de abril, 
reguladora de las Bases del Régimen Local, a la previsión existente en la Disposición Adicional 
Segunda de la LCSP (que se reproduce en el TRLCSP). Actualmente, se encuentra establecida en la 
Disposición Adicional Segunda de la ley 9/2017, de 8 de noviembre. 

 Actualmente, debe tenerse en consideración que el Pleno, en sesión ordinaria celebrada el 15 
de julio de 2019 (Minuta 11/19), acordó delegar en la Junta de Gobierno Local las competencias 
delegables, de conformidad con la autorización contenida en el artículo 22.4 de la Ley 7/1985, de 2 de 
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, y en el artículo 23.2 del Real Decreto Legislativo 
781/1986, de 18 de abril, por el cual se aprueba el Texto Refundido de las disposiciones legales 
vigentes en materia de régimen local, entre otras, las siguientes: 
 
 “4) Els contractes d’obres, de subministrament, de serveis, els contractes de concessió d’obres, els 
contractes de concessió de serveis i els contractes administratius especials que siguen competència del Ple, 
conforme a l’apartat 2 de la DA 2ª de la LCSP 9/2017.” 
 

 G.- El presente procedimiento ha resultado afectado por las previsiones del Real Decreto 
463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el Estado de Alarma para la gestión de la situación 
de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19. 

 No obstante, el interesado ha manifestado su conformidad con la continuación del 
procedimiento, por lo que de conformidad con la Disposición Adicional Tercera, apartado 3 del citado 
Real Decreto, procede acordar la no suspensión del plazo: 
 
 “Disposición adicional tercera. Suspensión de plazos administrativos. 

 3. No obstante lo anterior, el órgano competente podrá acordar, mediante resolución motivada, las 
medidas de ordenación e instrucción estrictamente necesarias para evitar perjuicios graves en los derechos e 
intereses del interesado en el procedimiento y siempre que éste manifieste su conformidad, o cuando el 
interesado manifieste su conformidad con que no se suspenda el plazo.” 
 

 Es por todo ello que el Pleno acuerda: 
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 PRIMERO.- Acordar la continuación del procedimiento. 
 
 SEGUNDO.- Aprobar la revisión de precios del contrato de Recogida y Transporte de 
Residuos Urbanos y Limpieza Viaria entre el Ayuntamiento de Canals y la mercantil para el ejercicio 
de 2019, en los términos señalados en el informe del Técnico Medio de G.A. de 7 de abril de 2020, 
siendo procedente regularizar la diferencia para el ejercicio 2019, por un montante de 23.166,92 
euros, a satisfacer al adjudicatario, según el siguiente detalle: 

 Presupuesto de explotación…… 21.060,84 € 

 IVA (al 10%)……………………. 2.106,08 € 
 
 TERCERO.- Notificar la resolución, que pone fin a la vía administrativa, al adjudicatario, 
señalándole que contra la misma, podrá interponer recurso Contencioso-Administrativo ante el 
Juzgado competente de esta Jurisdicción en el plazo de dos meses, contados a partir del día 
siguiente al de recepción de la notificación del acuerdo, de conformidad con lo dispuesto en el Art. 58 
de la Ley de la Jurisdicción Contencioso-Administrativa; o potestativamente, recurso de reposición 
ante el órgano que dicta el acto, en el plazo de un mes a contar desde el día siguiente al de la 
notificación del mismo, sin perjuicio de que por el reclamante se decida utilizar cualquier otro cauce 
que estime procedente. 

 Lo anterior sin perjuicio de recordar la aplicación de las disposiciones dictadas en el ámbito 
del Estado de Alarma (Real Decreto 463/2020, de 14 de marzo, por el que se declara el estado de 
alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por el COVID-19) y sus 
eventuales prórrogas.  

 

 CUARTO.- Dar traslado de la presente resolución a la Intervención Local y a la Tesorería 
Local para su conocimiento y efectos.” 
 
 
 
 3.6. PROPOSTA DE LA REGIDORA DE FIRA I FESTES SOBRE L'ORGANITZACIÓ DE 
LES FESTES DE SANT ANTONI DE 2021 PER PART DE L'ASSOCIACIÓ FESTERS SANT 
ANTONI DE CANALS (2020/OFI_01/002170). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord de la Regidora delegada (original en castellà) que va 

ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, 
Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 La Sra. Bononad Martínez (regidora no adscrita) manifestando que muy buenas noches a 
todos y a todas, quería hablar a favor de los festeros del 2021 ya que sabéis que con el confinamiento 
con el Covid 19 hemos pasado a no poder salir de casa 3 meses , luego podíamos juntarnos 10 
personas y luego 20 personas lo cual ellos no han podido aun juntarse en el local que tienen como 
todos los años los festeros de Sant Antonio. No han podido tampoco contratar muchas cosas por el 
Covid-19 que no podían trasladarse y también las festeras tampoco podían ir a mirarse  las telas por 
el aforo que no te dejan entrar en las tiendas como bien sabemos todos, los festeros se pusieron en 
contacto con Mai y  conmigo  y no comentaros que no estaban haciendo nada, que no se podían 
juntar y como bien sabéis las fiestas de Sant Antonio es un año no son dos o tres días , se trabaja 
durante todo el año lo cual ellos no han podido hacer nada como también el ‘’el mig any fester’’ , los 
cartones les falta repartir , cobrarlos, no se podía hacer lotería, no se hna podido juntar que es una 
fiesta de ‘’ Germanor’’ y la verdad es que yo los apoye des de primera hora igual que la alcaldesa, los 
apoyamos por que veíamos que era lógico se tenía que entender . Des de primera hora les dije que 
yo estaba con ellos y les iba a apoyar pero lo teníamos que hablar con diferentes grupos igual que 
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con el ‘’consell de festa’’ tuvimos una reunión con el consell de fiesta y la verdad es que muy bien 
todos lo entendieron por que no te puedes arriesgar a que pase nada o que venga gente de fuera 
también o que en ese momento te digan mira el aforo tiene que ser de 150 personas no pueden ser 
todos , entonces claro si no tienen que lucir y no pueden ir todos los familiares pues yo creo que los 
entiendo por que es una fiesta de disfrutar, de ‘’Germanor’’ y de juntarse. Y no sabemos a lo que 
vamos a ir por que conforme están las cosas creo que vamos ya un poquito para atrás , nos reunimos 
con el consell de fiesta como muy bien he dicho y la verdad es que lo entendieron y todos dijeron que 
lo veían lógico  que no se deberían  de arriesgar a que pase nada, luego también tuvimos una reunión 
con los del año que iban a ser para el año 2022 y también nos dijeron que ellos nos apoyaban en 
todo y lo que hiciera falta que ellos también es una fecha muy mala, que también hay gente que lo ha 
estado pasando mal económicamente muchas festeras tampoco querían salir por que es un gasto y 
que luego te digan que no puedes salir, son tantas cosas entonces nos apoyaron también , luego 
también tuvimos una reunión con don Emili ; el retor y también comentó lo mismo que el aforo igual 
que la iglesia no va a ser el mismo , la procesión no se podría hacer entonces hemos tenido varias 
reuniones y el equipo de gobierno nos hemos entendido estamos con ellos los apoyamos en todo lo 
que haga falta y nada os lo explico para ver que pensáis todos pero es una situación que estamos 
que vamos para más espero que se arregle todo y si se tuviera que hacer algo el ayuntamiento se 
haría cargo de las cosas importantes i se pudiera hacer como por ejemplo la misa de Sant Antonio, 
que eso si que se podría hacer cosas que estén controladas por que tenemos que tener una 
seguridad y estar todos mantener las distancias hasta que nos diga sanidad y nada mas yo estoy con 
los festeros del 2021 que pasen al año siguiente 2022, muchas gracias. 
 
 La Sra. Alcaldessa manifestant que gracias Celia, alguna coseta mes?  Val Celia, entenc que 
ho has explicat molt bé  que la proposta es que festers del 2021 passen al any 2022 i així 
reiteradament , es a dir ajornaríem els festers , la festa com molt be ha dit Celia se delega cada any , 
el ajuntament la delega a una serie de comissió de festers per tant la proposta es que els festers del 
any 2021 passen a ser festers del any 2022.  
 
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 

  
“Desde el 11 de marzo de 2020 que la Organización Mundial de la Salud elevó la situación de 

emergencia de salud pública ocasionada por el COVID-19 a pandemia internacional, debido a la 
rápida evolución de la misma, tanto a escala nacional e internacional. Provocó una crisis sanitaria sin 
precedentes, de enorme magnitud tanto por el muy elevado número de ciudadanos afectados como 
por el extraordinario riesgo para sus derechos. Paralizó la economía a nivel mundial y la población ha 
estado confinada y en estado de alarma durante casi tres meses. En estos momentos, y después de 
las tres fases de desescalada y la nueva normalidad que se ha adoptado en todo el territorio nacional 
la preocupación mayoritaria está en que el rebrote de contagio no se vuelva a producir. No obstante, 
las previsiones sanitarias para los próximos meses de octubre a diciembre vaticinan un aumento de 
los casos y, probablemente, se reactive el contagio. Todo ello, a la espera del descubrimiento de una 
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vacuna efectiva que imnunice a la población, frene el contagio masivo y evite el máximo número de 
muertes. 

 
La celebración de las fiestas de San Antonio de Canals se lleva a cabo, desde hace muchos 

años, con la colaboración por parte de un conjunto de Festeros nombrados por el Ayuntamiento a los 
cuales delega una parte de la organización de las mismas, que viene establecido en la Normativa 
Reguladora de las Fiestas Patronales que se aprobó, inicialmente, el 24 de febrero de 1989, y cuya 
última Normativa en vigor data de 30 de noviembre de 2010 (BOP nº 258, de 30-10-2010).  

 
Estos festeros son un grupo de personas, diferentes cada año, que han solicitado serlo a 

través de instancia presentada por el registro de entrada del Ayuntamiento. Éste dispone de un 
listado anual en el que se reflejan los datos personales de todas las personas que se han inscrito 
para llevar a cabo la organización de las fiestas. Con fecha 4 de diciembre de 1997 por el 
Ayuntamiento en Pleno se aprobó el listado de festeros para los años 2007 a 2055, ambos inclusive.  

Igualmente, existe un expediente con las instancias de petición de inclusión en el listado 
provisional para ser festeros que continúa desde el 2056 hasta el año 2115, que han sido 
presentadas en el registro de entrada del Ayuntamiento. 
 
 Ante esta situación la Concejalía de Feria y Fiestas realizó las siguientes actuaciones con el 
fin de recabar información sobre los acontecimientos que se están produciendo y que influyen en la 
organización de las fiestas: 
 
 1.- Con fecha 20 de mayo de 2020 se reunió con la Asociación de Festeros de San Antonio 
que, desde el mes de febrero empezó con la organización de las fiestas para el año 2021. En dicha 
reunión, los festeros, dejaron constancia de que no habían podido realizar ninguno de sus cometidos 
en el aspecto organizativo de las fiestas, así como, se había paralizado toda la parte de actividades 
para recaudar ingresos que facilitan el posterior gasto en las contrataciones de todos los actos que se 
desarrollan en las fiestas. Igualmente, tampoco habían podido tener reuniones con toda la comisión 
festera ni podrían llevar a cabo la celebración del mig any fester. Pero sobretodo, la mayor 
preocupación que se deprende de la organización es el hecho de no poder disfrutar de las fiestas con 
garantías suficientes para que toda la población se haga partícipe y, por ende, no tener oportunidad, 
en otra ocasión, de poder organizarlas, puesto que cada año son grupos de personas diferentes las 
que organizan las fiestas. A ello ha de sumarse la incertidumbre de las circunstancias que concurrirán 
en los próximos meses que, incluso, podría ocasionar la suspensión de cualesquiera actividades. 
 
  2.- Con fecha 26 de mayo de 2020, se celebró sesión extraordinaria del Consell Local de la 
Festa en el que se trató la situación provocada por la pandemia y su influencia en la organización de 
las fiestas de San Antonio, y tras el debate oportuno, el Consell propuso, por mayoría absoluta, la 
posibilidad de que se traslade la organización de las fiestas, a cargo de los Festeros de 2021, a que la 
desarrollen en el año 2022, por lo que habría que desplazar la lista de festeros de los siguientes años. 
 

3.- Con fecha 29 de mayo de 2020 se reunió con el grupo de personas que en el listado de 
festeros tienen asignado el año 2022 para la organización de las fiestas, y siendo ellos conscientes 
de todo lo que conlleva la organización de las fiestas para el buen desarrollo de las mismas, 
consideraban oportuno el hecho de que se les pudiese trasladar al año 2023. 

 
4.- Con fecha 16 de junio de 2020, se reunió con el cura párroco D. XXXXXXXXXXXXXXX, 

dado que las fiestas patronales son, eminentemente, de carácter religioso y con el fin de recabar la 
opinión por parte la autoridad eclesial sobre los acontecimientos que se están llevando a cabo, 
manifestándose en el sentido de que veía oportuno la decisión de trasladar un año la organización de 
las fiestas por parte de la asociación de festeros. 

 
 
 
 



 
 
 

37 / 104 

FUNDAMENTOS DE DERECHO 
 

Atendiendo a las previsiones de la Normativa Reguladora de las Fiestas Patronales de 30 de 
noviembre de 2010, así como del Reglamento del Consell Local de la Festa de 24 de noviembre de 
2011, particularmente respecto de la funciones y atribuciones de dicho órgano (art. 2) al que se ha 
evacuado consulta. 
 
 En base a todo lo anterior, el Pleno acuerda: 
 

PRIMERO.- Trasladar la organización de las Fiestas Patronales de 2021 a cargo de la 
Asociación Festeros de San Antonio, respecto de las atribuciones que tienen delegadas, al año 2022. 
La junta directiva de dicha asociación continuará con las tareas de organización de los actos 
delegados por el Ayuntamiento, según la Normativa Reguladora de las Fiestas Patronales, para que 
sean realizados en el año 2022. 

El Ayuntamiento, a través de la Concejalía delegada de Feria y Fiestas, atenderá a las 
actividades de las Fiestas Patronales de San Antonio 2021 dentro del marco de las prescripciones 
sanitarias que concurran y con sujeción a las mismas. Las actividades a realizar lo serán en 
consonancia a la excepcionalidad de la medida, ponderando las circunstancias concurrentes y 
tomando en consideración, en aras a atenuar su eventual menoscabo, el tradicional protagonismo 
que los festeros tiene asignado en la fiesta. 

 
SEGUNDO.- Modificar el listado de interesados en organizar las fiestas Patronales que tiene 

aprobado el Ayuntamiento con fecha 4 de diciembre de 1997 y en el que se detallan, por años, los 
datos personales de cada uno, en el sentido de desplazar una anualidad la organización de las 
mismas. 

 
TERCERO.- Realizar un listado provisional de peticiones presentadas para organizar las 

fiestas a partir de 2056 hasta la última que se tenga registrada.  
 
 CUARTO.- Comunicar a los interesados el acuerdo adoptado.” 

 
 3.7. PROPOSTA D'ACORD RELATIVA A LA DISSOLUCIÓ DEL CONSORCI PER A 
L'EXECUCIÓ DE LES PREVISIONS DEL PLA TÈCNIC DE TELEVISIÓ DIGITAL ONTINYENT -
XÀTIVA. (EXP. 2020/OFI_01/000046) 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcaldia (original en castellà) que va ser 
dictaminada favorablement per la Comissió Municipal Informativa de Coordinació administrativa, 
Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i 
que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que el 15 de novembre del 2006 hi ha un acord pel que 
s’acorda la incorporació del ajuntament de Canals aquest consorci, el consorci està format per 
municipis com Xativa, Olleria Albaida, Enguera, Navarres i el propi Canals. L’objectiu era una gestió 
de la confecció d’un programa de televisió digital local dins del canals múltiple digital assignat a  la 
demarcació Ontinyent – Xativa , des de que es va formar aquest consorci  no s’ha tingut cap activitat, 
no s’han aprovat pressupostos, no disposa de bens i la presidència d’aquest consorci que la tenen 
delegada en Xativa es va reunir amb tots els alcaldes-alcaldesses que formen part d’aquest consorci 
per a dissoldre'l atès que no te cap activitat portem aquesta proposta al plenari, alguna qüestió a dir?  
 
 

. . . 
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No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTES 
 
1. El Ayuntamiento de Canals, en sesión celebrada el 15 de noviembre de 2006, acordó su 

incorporación al CONSORCIO PARA LA EJECUCIÓN DE LAS PREVISIONES DEL PLAN TÉCNICO 
DE TELEVISIÓN DIGITAL ONTINYENT-XÀTIVA (Se adjunta al presente como Anexo copia del 
certificado del acuerdo remitido).  
 

2. El Consejo Rector del Consorcio para la ejecución de las previsiones del Plan Técnico de 
Televisión Digital Terrestre, Demarcación Ontinyent-Xàtiva, bajo la denominación de Canal 45, en su 
sesión celebrada el día 28 de diciembre de 2006, acordó aprobar definitivamente sus estatutos según 
consta en el anuncio del BOP de Valencia, nº 25, de 30 de enero de 2007 en el que se publicaron 
aquellos. 

 
3. Se recibió escrito de la Alcaldía de Xàtiva dirigido a la Alcaldía de Canals (RE 123, de 

13/01/2020) convocando al Alcalde/sa de este Ayuntamiento a fin de que, junto a los de Xàtiva, 
Navarrés, Enguera, l' Olleria y Albaida, se constituyeran en Consejo Rector y formularan a los 
respectivos plenos municipales propuesta de disolución del Consorcio para la Ejecución de las 
Previsiones del Plan Técnico de Televisión Digital Ontinyent-Xàtiva. Ha dicho escrito se adjuntaba 
informe conjunto del Secretario y Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva (informe de fecha 
27/06/2017). 

 
4. Se ha recibido Comunicación en el Ayuntamiento de Canals (RE 2690, de 09/06/2020) del 

acuerdo del Consell Rector del Consorcio, adoptado el 5 de febrero de 2020, a los efectos de que 
este Ayuntamiento adopte acuerdo plenario de aprobación de la propuesta de disolución y liquidación 
del Consorcio y de traslado a la Secretaría del Consell Rector, mediante certificación, por tal de 
continuar con el expediente. 

 
5. Se ha emitido, en fecha 23/06/2020, informe por la Secretaria General. En fecha 

29/06/2020, se ha emitido informe por la Intervención Municipal. 
 
A los que son de aplicación los siguientes, 

 
FUNDAMENTOS JURIDICOS 

 
A. El régimen jurídico de los consorcios ha sufrido en poco tiempo alteraciones sustanciales 

derivadas de normas estructurales como la Ley 27/2013, de 27 de diciembre, de racionalización y 
sostenibilidad de la Administración Local (en adelante LRSAL), la Ley 15/2014, de 16 de septiembre, 
de racionalización del Sector Público y otras medidas de reforma administrativa (en adelante Ley 
15/2014) y, finalmente, la Ley 40/2015, de 1 de octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público (en 
adelante LRJSP). 

Esta alteración del régimen jurídico del consorcio efectuada en los últimos años se ha 
producido a impulso de criterios económicos y presupuestarios, con el fin de garantizar su rendición 
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de cuentas y su ajuste a los principios de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera, 
preocupación que se refleja en el Informe CORA, asumido por el Consejo de Ministros el 21 de junio 
de 2013, o en el Informe nº 1.016 del Tribunal de Cuentas, de Fiscalización de los consorcios de 
ámbito local de 23 de diciembre de 2013, que precedieron a las reformas normativas de la LRSAL y la 
Ley 15/2014. 

En esta línea, la LRJSP configura los principios estabilidad presupuestaria y sostenibilidad 
financiera como rectores de la actuación del sector público institucional y condicionantes de su 
subsistencia (art. 81 LRJSP) y refunde las disposiciones legales citadas, de modo que su aportación 
en la materia es principalmente de sistemática y de ordenación, para dar unidad a las novedades que 
ya habían sido incorporadas al ordenamiento jurídico por otros textos normativos, en particular, por la 
LRAL y la Ley 15/2014 citadas, a las que debieron adecuarse los consorcios en unos plazos que 
finalizaban el 31 de diciembre de 2014 y el 18 de marzo de 2015, respectivamente (DT 6ª LRSAL y 
art. 15.2 Ley 15/2014). Aun así, los consorcios que integran el sector público estatal disponían de una 
moratoria de 3 años para la adaptación a sus disposiciones (DA 4ª LRJSP), que fue matizada no 
obstante por la disposición transitoria 2ª, y se establece también una previsión específica sobre los 
consorcios creados por una ley singular de las Cortes Generales antes de la aprobación de la 
LRJSP(DF 17ª.2 LRJSP). 

Este es el escenario normativo en que se contextualiza el vigente régimen jurídico de los 
consorcios. 

 
B. La LRJSP, última norma con incidencia en el régimen jurídico de los consorcios, acometió 

la reforma de las relaciones ad intra del funcionamiento interno de cada Administración y de las 
relaciones entre ellas. Según su exposición de motivos ello abarca la legislación básica sobre 
régimen jurídico administrativo, aplicable a todas las Administraciones Públicas; y (…) la regulación 
sistemática de las relaciones internas entre las Administraciones, estableciendo los principios 
generales de actuación y las técnicas de relación entre los distintos sujetos públicos. 

Dentro del Título II LRJSP sobre «Organización y funcionamiento del sector público 
institucional», el capítulo VI trata «De los consorcios». Esta regulación se adopta con carácter básico 
al amparo del artículo 149.1.18ª CE, a excepción de su artículo 123.2 que establece los requisitos de 
creación de los consorcios en los que participe la Administración General del Estado o sus 
organismos públicos y entidades vinculados o dependientes y, por tanto, es de aplicación exclusiva a 
ella. El régimen se completa con la disposición adicional 10ª, también básica, que contiene una 
previsión particular sobre las «Aportaciones a los Consorcios». 

Junto a estas previsiones específicas, también son aplicables a los consorcios las 
disposiciones básicas generales sobre el sector público institucional del capítulo I del Título II LRJSP, 
que imponen el ajuste de su actuación a los principios de legalidad, eficiencia, estabilidad 
presupuestaria, sostenibilidad financiera y transparencia en su gestión, así como su sometimiento a 
un sistema de supervisión continua con el objeto de comprobar la subsistencia de los motivos que 
justificaron su creación y su sostenibilidad financiera, para justificar así su mantenimiento, 
transformación o extinción (art. 81 LRJSP). Se establece igualmente que tanto la creación como las 
demás vicisitudes que afecten a la vida del consorcio deben inscribirse en el Inventario de Entidades 
del Sector Público Estatal, Autonómico y Local (arts. 82 y 83 LRJSP) y todos los consorcios 
existentes en el momento de su entrada en vigor debieron proceder a ello en el plazo de 3 meses 
desde la entrada en vigor (DA 8ªLRJSP). Ello sin perjuicio de las anteriores adaptaciones que habían 
de operarse conforme a la LRSAL. 

 
C. El artículo 118 LRJSP define los consorcios y los fines a los que se dirige su actuación, a 

través de una delimitación abierta de las actividades públicas que puede ejercer:  
1. Los consorcios son entidades de derecho público, con personalidad jurídica propia y 

diferenciada, creadas por varias Administraciones Públicas o entidades integrantes del sector público 
institucional, entre sí o con participación de entidades privadas, para el desarrollo de actividades de 
interés común a todas ellas dentro del ámbito de sus competencias.  

2. Los consorcios podrán realizar actividades de fomento, prestacionales o de gestión común 
de servicios públicos y cuantas otras estén previstas en las leyes. 
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La calificación del consorcio como entidad de derecho público determina su integración en el 
sector público institucional del artículo 2.1.d) LRJSP y, dentro de este, en la categoría de su artículo 
2.2.a) que comprende a Cualesquiera organismos públicos y entidades de derecho público vinculados 
o dependientes de las Administraciones Públicas. Su catalogación concluye con el artículo 2.3 LRJSP 
según el cual Tienen la consideración de Administraciones Públicas (…) los organismos públicos y 
entidades de derecho público previstos en la letra a) del apartado 2, entre los que se incardina el 
consorcio. 

De acuerdo con ello, el consorcio se configura como una organización personificada, distinta 
de las entidades que la conforman, para la consecución de fines de común interés y en la que, junto a 
la presencia de la Administración, se contempla la posibilidad de asociación de entidades privadas 
que puedan coadyuvar a la consecución de aquellos. La titularidad de las competencias de sus 
miembros no se asume por el consorcio, sino que es la gestión lo que se traspasa, total o 
parcialmente, con lo que el consorcio gestiona fiduciariamente los intereses que, en otro supuesto, 
sólo mediante la actividad unilateral de cada uno de los entes consorciados podrían ser alcanzados. 

En definitiva, a través del consorcio se pretende articular la cooperación administrativa para la 
consecución del interés común de los entes asociados en la realización de determinadas actividades 
de fomento o prestacionales y, al servicio de esta finalidad, se crea una organización personificada 
con el concurso de voluntades de las Administraciones, organismos públicos o entidades 
participantes, manifestado en el convenio necesario para su creación (art. 123.1 LRJSP). En 
cualquier caso, la obligatoriedad de adscripción a una sola de las Administraciones integrantes del 
consorcio, que fue introducida ya en la LRSAL, ha reforzado la nota de su instrumentalidad y 
difuminado a su vez, en parte, la de su independencia respecto de los entes que se asocian.  

Frente a lo que previa la normativa anterior, el artículo 118 LRJSP establece con claridad que 
los consorcios pueden ser creados por entidades del sector público institucional. Ahora bien, esta 
afirmación debe matizarse para los consorcios locales, puesto que la disposición adicional 9ª de la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases del Régimen Local (LRBRL), prohíbe tanto la 
opción de que otros entes institucionales creen un consorcio como la de que el consorcio participe en 
la creación de otros entes institucionales: 3. Los organismos, entidades, sociedades, consorcios, 
fundaciones, unidades y demás entes que estén adscritos, vinculados o sean dependientes, a efectos 
del Sistema Europeo de Cuentas, a cualquiera de las Entidades Locales del artículo 3.1 de esta Ley o 
de sus organismos autónomos, no podrán constituir, participar en la constitución ni adquirir nuevos 
entes de cualquier tipología, independientemente de su clasificación sectorial en términos de 
contabilidad nacional. 

En cuanto a la posible participación de entidades privadas en el consorcio, la LRJSP no exige 
que se trate de entidades sin ánimo de lucro, a diferencia de la disposición adicional 20ª.3 de la Ley 
30/1992 de 26 de noviembre, de Régimen Jurídico de las Administraciones Públicas y del 
Procedimiento Administrativo Común y el artículo 87 LRBRL, hoy derogados. Sin perjuicio de ello, el 
120.3 LRJSP determina que En el supuesto de que participen en el consorcio entidades privadas, el 
consorcio no tendrá ánimo de lucro (…). 

En lo demás, la LRJSP extiende a cualquier Administración Pública la posibilidad de 
utilización del consorcio para la gestión de los servicios públicos en el marco de los convenios de 
cooperación transfronteriza (art. 118.3), opción que solo se preveía para el ámbito local en el 
derogado; e impone la obligación de incluir en su denominación, la indicación de «consorcio» o su 
abreviatura «C» (art. 118.4), lo que facilitará su distinción de figuras impostadas impropiamente bajo 
su nombre. 

Por último, sobre el régimen aplicable a las actividades o servicios que gestione 
indirectamente el consorcio, hay que tener en cuenta que la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de 
Contratos del Sector Público (LCSP), al igual que su predecesora el Texto Refundido de la Ley de 
Contratos del Sector Público, aprobado por Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 de noviembre 
(TRLCSP), considera que forman parte del sector público los consorcios dotados de personalidad 
jurídica propia a los que se refiere la LRJSP y la legislación de régimen local. Como novedad, incluye 
la mención expresa a los consorcios regulados por la legislación aduanera (art.3.1.d). Dentro del 
sector público, y en consonancia con la previsión del artículo 2.3 LRJSP que atribuye al consorcio la 
condición de Administración Pública, la LCSP introdujo también, como novedad respecto al TRLCSP, 
la referencia a que tendrán la condición de Administraciones Públicas los consorcios en los que 
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dándose las circunstancias para poder ser considerados poder adjudicador, no se financien 
mayoritariamente con ingresos de mercado, circunstancia esta última que concurre siempre si el 
consorcio se considera productor de mercado de conformidad con el Sistema Europeo de Cuentas 
(art. 3.2.b). Finalmente, las condiciones para poder calificar al consorcio de poder adjudicador son las 
generales del artículo 3.3.d) LCSP: que hayan sido creadas específicamente para satisfacer 
necesidades de interés general que no tengan carácter industrial o mercantil, siempre que uno o 
varios sujetos que deban considerarse poder adjudicador de acuerdo con los criterios de este 
apartado 3, bien financien mayoritariamente su actividad; bien controlen su gestión; o bien nombren a 
más de la mitad de los miembros de su órgano de administración, dirección o vigilancia. 

 
D. El artículo 119 LRJSP sobre el «Régimen jurídico» de los consorcios dispone lo siguiente: 
1. Los consorcios se regirán por lo establecido en esta Ley, en la normativa autonómica de 

desarrollo y sus estatutos. 
2. En lo no previsto en esta Ley, en la normativa autonómica aplicable, ni en sus Estatutos 

sobre el régimen del derecho de separación, disolución, liquidación y extinción, se estará a lo previsto 
en el Código Civil sobre la sociedad civil, salvo el régimen de liquidación, que se someterá a lo 
dispuesto en el artículo 97, y en su defecto, el Real Decreto Legislativo 1/2010, de 2 de julio.  

3. Las normas establecidas en la Ley 7/1985, de 2 de abril, y en la Ley 27/2013, de 27 de 
diciembre, de racionalización y sostenibilidad de la Administración Local sobre los Consorcios locales 
tendrán carácter supletorio respecto a lo dispuesto en esta Ley. 

La regulación autonómica de desarrollo debe ajustarse a las condiciones básicas de la LRJSP 
y se fundamentará en unos casos, en el ejercicio de las competencias de las Comunidades 
Autónomas sobre organización y funcionamiento de su sector público, de tratarse de un consorcio 
autonómico, o bien, en el desarrollo de la legislación de régimen local, si de consorcios locales se 
trata. 

En el caso de la Comunidad valenciana, desde la perspectiva de los consorcios locales, ha de 
estarse a Ley 8/2010, de 23 de junio, de régimen local de la Comunitat Valenciana, esencialmente a 
los arts 108 a 110 del CAPÍTULO III, Los consorcios, del TÍTULO VI, Mancomunidades y otras 
fórmulas asociativas de entidades locales. Dichos preceptos, dado que son anteriores a las 
alteraciones del régimen jurídico expuesto en apartados anteriores, deben ser interpretados a la luz 
de la normativa básica vigente.  

Con respeto a la LRJSP y a la normativa autonómica que resulte aplicable, los consorcios 
disponen de autonomía para disciplinar su organización y funcionamiento a través de los Estatutos, a 
cuyo contenido atiende artículo 124 LRJSP. 

En lo que respecta a las singularidades de régimen de los consorcios locales, la LRJSP, por 
una parte, establece la supletoriedad de la normativa de régimen local sobre los consorcios (art. 
119.3) y, por otra, deroga tanto el artículo 87 de la LRBRL, como la regulación de los consorcios que 
establecían el artículo 110 del Texto Refundido de las disposiciones legales vigentes en materia de 
Régimen Local, aprobado por el Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril (TRRL), y los 
artículos 37 a 40 del Decreto de 17 de junio de 1955 por el que se aprueba el Reglamento de 
Servicios de las Corporaciones locales (RSCL). Subsiste el artículo 57 de la LRBRL, en la redacción 
dada por la LRSAL que incorporó las previsiones de los apartados segundo y tercero. Este precepto 
dispone lo siguiente: 

1. La cooperación económica, técnica y administrativa entre la Administración local y las 
Administraciones del Estado y de las Comunidades Autónomas, tanto en servicios locales como en 
asuntos de interés común, se desarrollará con carácter voluntario, bajo las formas y en los términos 
previstos en las leyes, pudiendo tener lugar, en todo caso, mediante los consorcios o los convenios 
administrativos que suscriban. 

De cada acuerdo de cooperación formalizado por alguna de estas Administraciones se dará 
comunicación a aquellas otras que, resultando interesadas, no hayan intervenido en el mismo, a los 
efectos de mantener una recíproca y constante información. 

2. La suscripción de convenios y constitución de consorcios deberá mejorar la eficiencia de la 
gestión pública, eliminar duplicidades administrativas y cumplir con la legislación de estabilidad 
presupuestaria y sostenibilidad financiera. 
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3. La constitución de un consorcio solo podrá tener lugar cuando la cooperación no pueda 
formalizarse a través de un convenio y siempre que, en términos de eficiencia económica, aquélla 
permita una asignación más eficiente de los recursos económicos. En todo caso, habrá de verificarse 
que la constitución del consorcio no pondrá en riesgo la sostenibilidad financiera del conjunto de la 
Hacienda de la Entidad Local de que se trate, así como del propio consorcio, que no podrá demandar 
más recursos de los inicialmente previstos. 

La constitucionalidad del artículo 57 LRBRL, se cuestionó en el recurso promovido por la 
Asamblea de Extremadura contra determinados preceptos de la Ley 27/2013. Sin embargo, la 
Sentencia del Tribunal Constitucional 41/2016, de 3 de marzo (ECLI:ES:TC:2016:41), no apreció la 
vulneración de la autonomía local invocada y sostiene, por el contrario, que tal precepto se «Remite el 
régimen de las fórmulas de cooperación a los términos previstos en las leyes (apartado 1), sin incluir 
una regulación completa del consorcio que pudiera desbordar la competencia estatal para fijar las 
bases del régimen local. Introduce solo algunos límites a la constitución y funcionamiento del 
consorcio que, con independencia de su eficacia real, están claramente destinados a introducir los 
criterios de racionalidad económica que exige la realización de mandatos constitucionales (art.31.2, 
103.1, 135, 137, 140 CE). Ningún problema de constitucionalidad puede suscitar la previsión genérica 
de que el consorcio, sin poner en riesgo la sostenibilidad financiera del conjunto de la Hacienda de la 
Entidad Local, debe permitir una asignación más eficiente de los recursos económicos y mejorar la 
eficiencia de la gestión pública, eliminar duplicidades administrativas y cumplir con la legislación de 
estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera (apartados 2 y 3)» y, en lo que se refiere a la 
subordinación de la opción de creación del consorcio a la de imposibilidad convenio, entiende el 
Tribunal que «La preferencia asignada a la fórmula convencional en detrimento de la consorcial 
(apartado 3) puede discutirse políticamente, pero constituye una directriz directamente encaminada a 
desarrollar una política de contención de personificaciones públicas que se sitúa dentro de los 
amplios márgenes de configuración legislativa que abre la Constitución y amparan los apartados 14 y 
18 del art.149.1 CE. Lo mismo cabe decir de la previsión de que los consorcios constituidos no 
podrán demandar más recursos de los inicialmente previstos (apartado 3)». 

Junto al citado artículo 57, también afectan al consorcio local las previsiones de la LRBRL 
contenidas en las disposiciones adicionales 9ª, sobre redimensionamiento del sector público local, y 
12ª, relativa a la clasificación de las entidades del sector público local en tres grupos, que condiciona 
el número máximo de miembros del consejo de administración y de los órganos superiores de 
gobierno o administración (15, 12 y 9 según se encuentre el consorcio en el grupo 1, 2 o 3). También 
inciden en su articulación las disposiciones adicionales 13ª y 14ª de la LRSAL, que establecen 
excepciones de régimen para consorcios preexistentes. 

 
E. Respecto de la propuesta de disolución del Consorcio para la ejecución de las previsiones 

del Plan Técnico de Televisión Digital Terrestre, Demarcación Ontinyent-Xàtiva, de lo expuesto en los 
antecedentes y para atender al concreto supuesto, referiremos las siguientes premisas. 

 
- El Ayuntamiento de Canals, en sesión celebrada el 15 de noviembre de 2006, acordó su 

incorporación al CONSORCIO PARA LA EJECUCIÓN DE LAS PREVISIONES DEL PLAN TÉCNICO 
DE TELEVISIÓN DIGITAL ONTINYENT-XÀTIVA. 

 
- El Consejo Rector del Consorcio para la ejecución de las previsiones del Plan Técnico de 

Televisión Digital Terrestre, Demarcación Ontinyent-Xàtiva, bajo la denominación de Canal 45, en su 
sesión celebrada el día 28 de diciembre de 2006, acordó aprobar definitivamente sus estatutos según 
consta en el anuncio del BOP de Valencia, nº 25, de 30 de enero de 2007, en el que se publicaron 
aquellos. 

 
- En la Comunicación al Ayuntamiento de Canals (RE 2690, de 09/06/2020) del acuerdo del 

Consell Rector del Consorcio adoptado el 5 de febrero de 2020, refiere el informe conjunto del 
Secretario y Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva (informe de fecha 27/06/2017, también 
remitido como documento adjunto al oficio de convocatoria -RE 123, de 13/01/2020-). En dicho 
informe se señala: 
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ANTECEDENTES 

I 

El Pleno del Ayuntamiento de Xàtiva, en sesión celebrada el 3 de octubre de 2014, adoptó el siguiente acuerdo:  
“De conformidad con lo exigido en la Resolución de 7 de marzo de 2006, del Conseller de Relaciones Institucionales y Comunicación de la 

Generalitat Valenciana, el Ayuntamiento de Xátiva, junto a los de Navarrés, Enguera, Canals, l’Olleria y Albaida, constituyo en fecha 17 de mayo de 2006  el 
Consorcio para la ejecución de las previsiones del plan técnico de televisión digital Ontinyent-Xàtiva, estando sus estatutos definitivamente aprobados, según 
acuerdo del Consejo Rector de fecha 28 de diciembre de 2006, y en vigor, tras su publicación íntegra en el BOP de 30 de enero de 2007.  

A pesar del tiempo transcurrido, más de ocho años, las previsiones del plan técnico de televisión digital no se han materializado pues la Resolución 
de la Administración autonómica por la que se adjudicase la concesión de programas de TDT a los municipios no ha llegado nunca a dictarse.  

Desde la reseñada sesión de 28 de diciembre de 2006 el Consejo Rector no ha vuelto a reunirse por carecer de objeto cualquier actividad toda vez 
que se adolecía de la preceptiva licencia. El Consorcio no ha llegado a tener actividad económica alguna y nunca aprobó presupuesto. Carece de patrimonio y 
de personal.  

Recientemente, a consulta formulada desde la Dirección del Area Económico-Financiera del Ayuntamiento, la Subdirección General de Estudios y 
Financiación de Entidades Locales del Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, en relación al asunto planteado, informa lo siguiente:  

“No resulta justificada alegar la inactividad del Consorcio para “Ejecución Previsiones Plan Técnico Televisión Digital Ontinyent-Xátiva”, para 
justificar la falta de remisión de la información solicitada.  

A este respecto cabe señalar que nuestro ordenamiento jurídico no contempla la existencia de un régimen específico para la situación de 
inactividad de las entidades, cualquiera que sea la naturaleza de éstas (organismo, consorcio, fundación, entidad pública empresarial, …), lo que resulta lógico 
si se tiene en cuenta que, por un lado, la ley no distingue entre entidades activas e inactivas, y por otro lado, que la creación de una entidad tiene por finalidad 
la realización de una actividad o a la prestación de un servicio, de manera que la falta de cumplimiento de esta finalidad lleva implícito la falta de viabilidad de la 
propia entidad creada a tal fin. En este sentido, la situación de inactividad de una entidad sólo puede ser considerada como una situación fáctica, y no jurídica, 
lo que implica que en tales situaciones de inactividad productiva o económica, la entidad sigue existiendo jurídicamente como tal entidad, y deberá seguir 
atendiendo sus gastos de explotación, aunque éstos sean mínimos, situación que se mantendrá hasta tanto la entidad no se disuelva y se liquide. 

Consecuentemente con lo anterior, rige para tales entidades inactivas el conjunto de obligaciones documentales y mercantiles aplicables con 
carácter general a las entidades en situación de actividad, así como idéntico régimen de responsabilidad de sus titulares, administradores y gestores, 
subsistiendo igualmente la obligación de presentación de las cuentas anuales, y/o de remisión de la información relativa a los presupuestos y de su liquidación 
de acuerdo con la normativa reguladora de las haciendas locales, lo que resulta plenamente aplicable al presente caso.  

Al mismo tiempo se comunica la conveniencia de que a efectos de clarificar el régimen jurídico del Consorcio para “Ejecución Previsiones Plan 
Técnico Televisión Digital Ontinyent-Xátiva”, se inicien los trámites de disolución y liquidación de dicha entidad acorde con las observaciones formuladas en 
esta materia por el Tribunal de Cuentas y demás órganos fiscalizadores autonómicos de las cuentas del sector público respecto a las entidades que 
permanecen inactivas en el tiempo, o en otro caso, proceder a la reactivación de dicha entidad. 

En todo caso, se recuerda que la vigente Ley 27/2013, de 27 de diciembre, de racionalización y sostenibilidad de la Administración Local ha 
previsto un conjunto de medidas tendentes a la reordenación del sector público local, por lo que en atención a la naturaleza jurídica de esa entidad, habrá de 
tenerse en cuenta a efectos de su aplicación a esa entidad el régimen jurídico recogido en la citada Ley, y especialmente, aunque no con carácter exclusivo, el 
contenido de la nueva disposición adicional novena de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local , introducido por el artículo 1.36 
de la citada Ley 27/2013 dedicado precisamente al redimensionamiento del sector público local. 

No obstante lo anterior, y hasta tanto puedan articularse las medidas anteriormente señaladas, se solicita que remitan a esta Subdirección 
General las cuentas de dicha entidad correspondiente al ejercicio 2013 debiendo materializarse esta remisión en los términos fijados en la Orden 
HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de 
Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, teniendo en cuenta lo dispuesto en el artículo 19 de la misma norma en caso de incumplimiento” 

Cabe recordar que “La cooperación económica, técnica y administrativa entre la Administración local y las Administraciones del Estado y de las 
Comunidades Autónomas, tanto en servicios locales como en asuntos de interés común, se desarrollará con carácter voluntario, bajo las formas y en los 
términos previstos en las leyes, pudiendo tener lugar, en todo caso, mediante los consorcios o los convenios administrativos que suscriban”, dice el artículo 57 
LBRL, tras la reforma impuesta por la LRSAL, que añade “La suscripción de convenios y constitución de consorcios deberá mejorar la eficiencia de la gestión 
pública, eliminar duplicidades administrativas y cumplir con la legislación de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera”, para finalmente apostillar 
“La constitución de un consorcio solo podrá tener lugar cuando la cooperación no pueda formalizarse a través de un convenio y siempre que, en términos de 
eficiencia económica, aquélla permita una asignación más eficiente de los recursos económicos. En todo caso, habrá de verificarse que la constitución del 
consorcio no pondrá en riesgo la sostenibilidad financiera del conjunto de la Hacienda de la Entidad Local de que se trate, así como del propio consorcio, que no 
podrá demandar más recursos de los inicialmente previstos”. 

Por otra parte debemos colacionar la Disposición transitoria sexta LRSAL que establece un régimen transitorio para los Consorcios según el cual 
“Los consorcios que ya estuvieran creados en el momento de la entrada en vigor de esta Ley deberán adaptar sus estatutos a lo  en ella previsto en el plazo de 
un año desde la entrada en vigor de esta Ley”. La vis atractiva de la Ley obliga a los consorcios constituidos que no necesariamente hayan de  responder a 
dicha fórmula para prestar servicios locales sino que podría hacerse mediante convenio de colaboración, a disolverse y convertirse en tales. 

Por último la Disposición Adicional Vigésima de la Ley 30/1992, de 26 de noviembre, de Régimen Jurídico de las Administraciones Públicas y del 
Procedimiento Administrativo Común, introducida por la LRSAL, regula, precisamente, el régimen jurídico de los consorcios y dice: 

“1. Los estatutos de cada consorcio determinarán la Administración pública a la que estará adscrito, así como su régimen orgánico, funcional y 
financiero de acuerdo con lo previsto en los siguientes apartados 

2. De acuerdo con los siguientes criterios de prioridad, referidos a la situación en el primer día del ejercicio presupuestario, el consorcio quedará 
adscrito, en cada ejercicio presupuestario y por todo este periodo, a la Administración pública que: 

a) Disponga de la mayoría de votos en los órganos de gobierno.  
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b) Tenga facultades para nombrar o destituir a la mayoría de los miembros de los órganos ejecutivos.  
c) Tenga facultades para nombrar o destituir a la mayoría de los miembros del personal directivo.  
d) Disponga de un mayor control sobre la actividad del consorcio debido a una normativa especial.  
e) Tenga facultades para nombrar o destituir a la mayoría de los miembros del órgano de gobierno.  
f) Financie en más de un cincuenta por cien o, en su defecto, en mayor medida la actividad desarrollada por el consorcio, teniendo en cuenta tanto 

la aportación del fondo patrimonial como la financiación concedida cada año. 
g) Ostente el mayor porcentaje de participación en el fondo patrimonial. 
h) Tenga mayor número de habitantes o extensión territorial dependiendo de si los fines definidos en el estatuto están orientados a la prestación 

de servicios, a las personas, o al desarrollo de actuaciones sobre el territorio”.  
Según el orden de prioridad establecido habría que asignar dicho Consorcio al Ayuntamiento de Xátiva con lo que ello represente. (…)”.  

A la vista de todo lo cual, considerando que el Consorcio no tenía ni había tenido actividad, ni patrimonio, ni personal, ni visos de 

tenerla (según queda plasmado en el acuerdo); considerando que dicho Consorcio, tras la entrada en vigor de la LRSAL, quedó adscrito por 

ministerio de la Ley al Ayuntamiento de Xátiva; considerando que los Consorcios no necesarios debían disolverse, igualmente ope legis, tras la 

entrada en vigor de la LRSAL; y, por último, considerando que las consecuencias derivadas del sostenimiento del Consorcio lo son para el 

Ayuntamiento de Xátiva (como también consta en el acuerdo plenario), en la sesión referida se adoptaron los SIGUIENTES ACUERDOS: 

Primero.- Manifestar, desde el punto de vista del Ayuntamiento de Xátiva, la voluntad de disolver y liquidar el Consorcio para la 
ejecución de las previsiones del plan técnico de televisión digital Ontinyent-Xàtiva.  

Segundo.- Requerir de la Presidencia en funciones del Consorcio la convocatoria de sesión del Consejo Rector, con carácter de 
urgencia, a dicho fin.  

Tercero.- Caso de no hacerlo, facultar al Alcalde, o Concejal en quien delegue, para que convoque a los Ayuntamientos que integran 
el Consorcio a fin de acordar la reseñada disolución y liquidación.  

Cuarto.- Hasta tanto se produzca la completa disolución y liquidación, ordenar al Area de Servicios Económico-Financieros del 
Ayuntamiento de Xátiva que remitan a la Subdirección General del MINHAP las cuentas de dicho Consorcio correspondientes al ejercicio 2013 
debiendo materializarse esta remisión en los términos fijados en la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan las 
obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad 
Financiera, a fin de evitar las consecuencias previstas en el artículo 19 de la misma norma en caso de incumplimiento.  

Quinto.- Notificar el presente acuerdo a los Ayuntamientos de Navarrés, Enguera, Canals, l’Olleria y Albaida, así como al Area de 
Servicios Económico-Financieros del Ayuntamiento de Xátiva.  

Tal acuerdo fue notificado a los Ayuntamientos consorciados en noviembre de 2014.  

II 

El consorcio, además de por el de Xàtiva, estaba integrado por los Ayuntamientos de Navarrés, Enguera, Canals, l’Olleria y Albaida.  

El Ayuntamiento de Ollería adoptó acuerdo plenario en fecha 29 de enero de 2015 manifestando su deseo de disolver y liquidar el 

Consorcio.  

Tal acuerdo fue notificado al Ayuntamiento de Xàtiva el febrero de ese mismo año. Ningún otro ayuntamiento ha notificado acuerdos 

al respecto. 

 

CONSIDERACIONES JURIDICAS 

 

PRIMERA.- Tal y como consta dicho en el cuerpo del acuerdo plenario de 3 de octubre de 2014, dadas las circunstancias de 

inactividad del Consorcio y de pérdida de objeto (siempre según el dicho acuerdo), con la entrada en vigor del ordenamiento jurídico vigente 

procedería disolverlo pues, se ha hecho de notar “la creación de una entidad tiene por finalidad la realización de una actividad o a la prestación 
de un servicio, de manera que la falta de cumplimiento de esta finalidad lleva implícito la falta de viabilidad de la propia entidad creada a tal fin”. 

El artículo 57 LBRL establece que “La suscripción de convenios y constitución de consorcios deberá mejorar la eficiencia de la 
gestión pública, eliminar duplicidades administrativas y cumplir con la legislación de estabilidad presupuestaria y sostenibi lidad financiera”, 
para finalmente apostillar “La constitución de un consorcio solo podrá tener lugar cuando la cooperación no pueda formalizarse a través de un 
convenio y siempre que, en términos de eficiencia económica, aquélla permita una asignación más eficiente de los recursos económicos. En 
todo caso, habrá de verificarse que la constitución del consorcio no pondrá en riesgo la sostenibilidad financiera del conjunto de la Hacienda de 
la Entidad Local de que se trate, así como del propio consorcio, que no podrá demandar más recursos de los inicialmente previstos”. 

La Disposición transitoria sexta LRSAL establece un régimen transitorio para los Consorcios según el cual “Los consorcios que ya 
estuvieran creados en el momento de la entrada en vigor de esta Ley deberán adaptar sus estatutos a lo en ella previsto en el plazo de un año 
desde la entrada en vigor de esta Ley”. La vis atractiva de la Ley obliga a los consorcios constituidos que no necesariamente hayan de 

responder a dicha fórmula para prestar servicios locales sino que podría hacerse mediante convenio de colaboración, a disolverse y 

convertirse en tales. 

Finalmente, conforme a la Disposición Adicional Vigésima de la Ley 30/1992, de 26 de noviembre, de Régimen Jurídico de las 

Administraciones Públicas y del Procedimiento Administrativo Común, introducida por la LRSAL (hoy artículo 120.2 de la Ley 40/2015, de 1 de 
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octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público), el Consorcio objeto del presente informe quedó adscrito al Ayuntamiento de Xàtiva dado que 

los estatutos no determinaban a que Administración quedaba adscrito y, por la aplicación supletoria del criterio legal de adscripción, 

correspondía a este Ente por ser el que ostentaba mayor número de votos en los órganos de gobierno. 

 

SEGUNDA.- Los estatutos del Consorcio fueron aprobados definitivamente por el Consejo Rector en fecha 28 de diciembre de 2006 

y publicados en el BOP de 30 de enero de 2007.  

El artículo 5 prevé una duración indefinida en el tiempo, sin perjuicio de lo dispuesto sobre su disolución.  

El artículo 14.f) establece como facultad del Consejo Rector “Aprobar la propuesta dirigida a las Administraciones consorciadas para 
la disolución del Consorcio”.  

El artículo 38 regula la disolución del Consorcio. Prevé las causas siguientes: 

a) Transformación del Consorcio en otra entidad, por acuerdo del Consejo Rector, asimismo aprobado por las 
Administraciones consorciadas.  

b) Por cualquier otra causa y justificado interés público siempre que lo acuerden las Administraciones consorciadas 
El acuerdo de disolución determinará la forma en que haya de procederse a la liquidación de los bienes del Consorcio y la 

reversión de las obras o instalaciones existentes a las entidades consorciadas que las aportaron o pusieron a disposición, debiendo 
repartirse el haber resultante entre los miembros del Consorcio, en proporción al importe de sus aportaciones, con destino a 
inversiones. 
 

TERCERA.- Tal y como consta en el acuerdo plenario de 3 de octubre de 2014, el Consejo Rector se reunió el 28 de diciembre de 

2006 para aprobar los Estatutos del Consorcio y no ha vuelto a hacerlo. De la documención obrante se deduce que el Consorcio se constituyó 

el 17 de mayo de 2006.  

No consta, desde entonces, ninguna reunión del Consejo Rector ni de sus órganos de Gobierno ni que haya desplegado ni tenga 

previsto desplegar ninguna actividad relacionada con el objeto y fin para el que fue constituido.  

El largo lapso de tiempo transcurrido unido a la renovación de las Corporaciones municipales, hasta por tres ocasiones desde 

entonces, hace imposible entender que el primigenio Consejo y Presidencia, en funciones, puedan adoptar los acuerdos exigibles de cara a la 

disolución y liquidación del Consorcio pues aquellos ediles, en la práctica totalidad de los casos, ostentan la condición de tales por lo que no 

pueden representar ni obligar a los Ayuntamientos que les mandataron.  

En consecuencia, en la opinión de este órgano informante, deberá el Ayuntamiento de Xàtiva, en tanto Administración a que se halla 

adscrito el Consorcio, quien ejerza las funciones de coordinación en el procedimiento de disolución y convoque a los representantes de los 

Ayuntamientos consorciados a fin que, en funciones de Consejo rector, proponga a los respectivos plenos municipales la disolución y 

liquidación del Consorcio. 

CUARTA.- El Consorcio no habría aprobado presupuestos ni tendría bienes en su haber. De ello cabe deducir que la liquidación a que 

hace referencia el artículo 38 de los Estatutos sería a cero, sin atribución alguna de activos ni pasivos. 

 

En orden a cuanto se ha dicho y con la finalidad requerida por la Intervención General del Ayuntamiento de Xátiva en el proceso de 

disolución y liquidación del Consorcio para la Ejecución de las Previsiones del Plan Técnico de Televisión Digital Ontinyent-Xàtiva, 

 

SE PROPONE LO SIGUIENTE: 

 

1.- Que por el señor Alcalde del Ayuntamiento de Xàtiva se convoque a los legales representantes de los Ayuntamientos de 

Navarrés, Enguera, Canals, l’Olleria y Albaida a fin de que, tras constituirse en Consejo Rector, realicen a los respectivos plenos municipales 

propuesta de disolución del Consorcio para la Ejecución de las Previsiones del Plan Técnico de Televisión Digital Ontinyent-Xàtiva.  

2.- Que dicha propuesta deberá integrar la liquidación de los bienes del Consorcio y la reversión de las obras o instalaciones 

existentes a las entidades consorciadas que las aportaron o pusieron a disposición, que en el presente caso será a cero, sin atribución alguna 

de activos ni pasivos.  

3.- Que, una vez acordada la propuesta y liquidación, se de traslado a los Ayuntamientos consorciados quienes deberán acordar la 

disolución del mismo.  

4.- Finalmente, el acuerdo deberá notificarse a los órganos autonómicos y estatales competentes por razón de la materia o de la 

rendición de cuentas. 
 
- El informe, anteriormente reproducido, se acoge como fundamento en el acuerdo del 

Consell Rector del Consorcio adoptado el 5 de febrero de 2020 que, como se ha señalado, fue objeto 
de Comunicación al Ayuntamiento de Canals (RE 2690, de 09/06/2020). Y en ese sentido, tras la 
reproducción del citado informe, en el cuerpo del acuerdo comunicado se señala: 
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Presa raó del contingut d'aquest informe que ha sigut remès als legals representants dels municipis consorciats juntament amb la 

convocatòria de la sessió.  

Resultant el previst en l'article 5 dels Estatuts del Consorci, sobre duració d'aquest, en relació amb l'article 14.f), sobre la 

competència del Consell Rector per a aprovar la proposta dirigida a les Administracions consorciades per a la dissolució del Consorci, l'article 

38, sobre les causes de dissolució i la forma en què haja de procedir-se a la liquidació dels béns del Consorci i la reversió de les obres o 

instal·lacions existents, en el seu cas, a les entitats consorciades.  

Resultant que, de la informació obrant en l'expedient, es dedueix que el Consorci no hauria aprovat pressupostos ni tindria béns en 

el seu haver, del que cal deduir que la liquidació a què fa referència l'article 38 dels Estatuts seria a zero, sense cap atribució d'actius ni 

passius.  

El Consell Rector del Consorci, per unanimitat dels cinc membres presents, adopta el següent ACORD: 

Primer. Prendre coneixement i fer seu l'informe evacuat per la Secretaria General de l'Ajuntament de Xàtiva, el contingut del qual 

s'ha reproduït.  

Segon. Formular als plens municipals dels Ajuntaments de Xàtiva, Navarrés, Énguera, Canals, l'Olleria i Albaida acord per a la 

dissolució del Consorci Canal 45, per a l'execució dels previsions del Pla Tècnic de televisió digital Ontinyent – Xàtiva en haver decaigut 

l'objecte per al qual va ser creat.  

Tercer. Integrar en aquesta proposta de dissolució la de liquidació a zero, sense cap assignació d'actius ni passius als municipis 

consorciats en emmalaltir el Consorci de béns, drets o accions de naturalesa patrimonial, ni reversió d'obres ni instal·lacions, per no existir ni 

les unes ni les altres.  

Quart. Donar trasllat als Ajuntaments consorciats del present acord, instant l'adopció dels pertinents acords plenaris d'aprovació 

de la proposta de dissolució i liquidació. 

Cinquè. Adoptats els corresponents acords en seu plenària municipal i notificats al Consorci, convoque's al Consell Rector per a 

adoptar acord formal de dissolució i d'aprovació de la liquidació, i done’s compte als òrgans autonòmics i estatals competents per raó de la 

matèria o de la rendició de comptes. 
 
F. El artículo 127, Disolución del consorcio, de la LRJSP señala: 
1. La disolución del consorcio produce su liquidación y extinción. En todo caso será causa de 

disolución que los fines para los que fue creado el consorcio hayan sido cumplidos. 
2. El máximo órgano de gobierno del consorcio al adoptar el acuerdo de disolución nombrará 

un liquidador que será un órgano o entidad, vinculada o dependiente, de la Administración Pública a 
la que el consorcio esté adscrito. 

La responsabilidad que le corresponda al empleado público como miembro de la entidad u 
órgano liquidador será directamente asumida por la entidad o la Administración Pública que lo 
designó, quien podrá exigir de oficio al empleado público la responsabilidad que, en su caso, 
corresponda cuando haya concurrido dolo, culpa o negligencia graves conforme a lo previsto en las 
leyes administrativas en materia de responsabilidad patrimonial. 

3. El liquidador calculará la cuota de liquidación que corresponda a cada miembro del 
consorcio de conformidad con lo previsto en los estatutos. Si no estuviera previsto en los estatutos, se 
calculará la mencionada cuota de acuerdo con la participación que le corresponda en el saldo 
resultante del patrimonio neto tras la liquidación, teniendo en cuenta que el criterio de reparto será el 
dispuesto en los estatutos. 

A falta de previsión estatutaria, se tendrán en cuenta tanto el porcentaje de las aportaciones 
que haya efectuado cada miembro del consorcio al fondo patrimonial del mismo como la financiación 
concedida cada año. Si alguno de los miembros del consorcio no hubiere realizado aportaciones por 
no estar obligado a ello, el criterio de reparto será la participación en los ingresos que, en su caso, 
hubiera recibido durante el tiempo que ha pertenecido en el consorcio. 

4. Se acordará por el consorcio la forma y condiciones en que tendrá lugar el pago de la cuota 
de liquidación en el supuesto en que ésta resulte positiva. 

5. Las entidades consorciadas podrán acordar, con la mayoría que se establezca en los 
estatutos, o a falta de previsión estatutaria por unanimidad, la cesión global de activos y pasivos a 
otra entidad del sector público jurídicamente adecuada con la finalidad de mantener la continuidad de 
la actividad y alcanzar los objetivos del consorcio que se extingue. La cesión global de activos y 
pasivos implicará la extinción sin liquidación del consorcio cedente. 
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Así, conforme al citado artículo 127 LRJSP, la disolución del consorcio debe acordarse por el 
máximo órgano del consorcio y determina su liquidación, durante la que mantendrá su personalidad 
jurídica y, en definitiva, su extinción. 

Conforme al artículo 13.1 de los Estatutos del Consorcio: El Consejo Rector es el órgano 
colegiado superior que gobierna y dirige el Consorcio y establece las directrices de actuación del 
mismo, de conformidad con la voluntad común de las entidades consorciadas. 

El Consejo Rector, de conformidad con lo previsto en el 14. f) de los Estatutos del Consorcio, 
ha aprobado la propuesta dirigida a las administraciones consorciadas para la disolución del 
Consorcio. 

 
De otra parte, la Ley solo destaca expresamente como causa de disolución el cumplimiento 

del fin para el que fue creado el consorcio, en la medida en que alcanzado este cesa el fundamento 
legitimador de las potestades públicas que puede ejercer la entidad. Pero, igualmente, el artículo 124 
LRJSP determina que uno de los contenidos de los estatutos son (“d”) las Causas de disolución.  

Los Estatutos del Consorcio, en su artículo 38.1, refiere como causas de disolución: 
a) Por la transformación del Consorcio en otra entidad, por acuerdo del Consejo Rector, 

asimismo aprobado por las administraciones consorciadas. 
b) Por cualquier otra causa y justificado interés público, siempre que lo acuerden las 

administraciones públicas consorciadas. 
La causa del apartado b) es abierta y pasa por la justificación del interés público y el acuerdo 

de las Administraciones consorciadas. 
A la justificación de la causa de disolución hace referencia el informe conjunto del Secretario y 

Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva (informe de fecha 27/06/2017) en sus consideraciones 
jurídicas: 

PRIMERA.- Tal y como consta dicho en el cuerpo del acuerdo plenario de 3 de octubre de 2014, dadas las circunstancias de 

inactividad del Consorcio y de pérdida de objeto (siempre según el dicho acuerdo), con la entrada en vigor del ordenamiento jurídico vigente 

procedería disolverlo pues, se ha hecho de notar “la creación de una entidad tiene por finalidad la realización de una actividad o a la prestación 
de un servicio, de manera que la falta de cumplimiento de esta finalidad lleva implícito la falta de viabilidad de la propia entidad creada a tal fin”. 

El artículo 57 LBRL establece que “La suscripción de convenios y constitución de consorcios deberá mejorar la eficiencia de la 
gestión pública, eliminar duplicidades administrativas y cumplir con la legislación de estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera”, 
para finalmente apostillar “La constitución de un consorcio solo podrá tener lugar cuando la cooperación no pueda formalizarse a través de un 
convenio y siempre que, en términos de eficiencia económica, aquélla permita una asignación más eficiente de los recursos económicos. En 
todo caso, habrá de verificarse que la constitución del consorcio no pondrá en riesgo la sostenibilidad financiera del conjunto de la Hacienda de 
la Entidad Local de que se trate, así como del propio consorcio, que no podrá demandar más recursos de los inicialmente previstos”. 

La Disposición transitoria sexta LRSAL establece un régimen transitorio para los Consorcios según el cual “Los consorcios que ya 
estuvieran creados en el momento de la entrada en vigor de esta Ley deberán adaptar sus estatutos a lo en ella previsto en el plazo de un año 
desde la entrada en vigor de esta Ley”. La vis atractiva de la Ley obliga a los consorcios constituidos que no necesariamente hayan de 

responder a dicha fórmula para prestar servicios locales sino que podría hacerse mediante convenio de colaboración, a disolverse y 

convertirse en tales. 
(…) 

TERCERA.- Tal y como consta en el acuerdo plenario de 3 de octubre de 2014, el Consejo Rector se reunió el 28 de diciembre de 

2006 para aprobar los Estatutos del Consorcio y no ha vuelto a hacerlo. De la documentación obrante se deduce que el Consorcio se constituyó 

el 17 de mayo de 2006.  

No consta, desde entonces, ninguna reunión del Consejo Rector ni de sus órganos de Gobierno ni que haya desplegado n i tenga 

previsto desplegar ninguna actividad relacionada con el objeto y fin para el que fue constituido. (…) 

Y, dado que el informe lo hace expresamente suyo (fer seu l'informe evacuat per la Secretaria General de 

l'Ajuntament de Xàtiva) el Consell Rector del Consorcio en su acuerdo adoptado el 5 de febrero de 2020, la 
causa de disolución funda su justificación respecto del interés público en aquel. Resulta obvio que se 
estima oportuna o conveniente la decisión por el Consejo Rector pero, asimismo, se aprecia que es 
una decisión motivada por cuanto deriva de un juicio (expresado en el Informe jurídico del Secretario 
y Vicesecretario de Xativa y que hace suyo el Consejo rector) sobre las soluciones posibles al 

problema. Si respecto del Consorcio no consta ninguna reunión del Consejo Rector ni de sus órganos de Gobierno ni que 

haya desplegado ni tenga previsto desplegar ninguna actividad relacionada con el objeto y fin para el que fue constituido, parece racional 
su disolución. 
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Precisamente una de las cuestiones a las que alude la consideración jurídica PRIMERA del 
informe, la preferencia del convenio, ha sido tratada por el Tribunal Constitucional en la Sentencia 
41/2016, de 3 de marzo (ECLI:ES:TC:2016:41) que, en lo que se refiere a la subordinación de la 
opción de creación del consorcio a la de imposibilidad del convenio prevista en el artículo 57.3 
LRBRL, ha señalado:  «La preferencia asignada a la fórmula convencional en detrimento de la 
consorcial (apartado 3) puede discutirse políticamente, pero constituye una directriz directamente 
encaminada a desarrollar una política de contención de personificaciones públicas que se sitúa dentro 
de los amplios márgenes de configuración legislativa que abre la Constitución y amparan los 
apartados 14 y 18 del art.149.1 CE. Lo mismo cabe decir de la previsión de que los consorcios 
constituidos no podrán demandar más recursos de los inicialmente previstos (apartado 3)». 

 
Sobre el régimen de liquidación, el artículo 119.2 LRJSP prevé la supletoriedad del artículo 97 

LRJSP, sobre liquidación de organismos públicos estatales y, en su defecto, del Real Decreto 
Legislativo 1/2010, de 2 de julio, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley de Sociedades 
de Capital. Ahora bien, antes de acudir a ellos, deben observarse las previsiones básicas de la 
LRJSP y las normas autonómicas y estatutarias que puedan afectarla. Concretamente, el artículo 127 
LRJSP prevé el nombramiento por el máximo órgano de gobierno del consorcio (en el presente caso 
sería el Consejo rector) al adoptar el acuerdo de disolución de un liquidador, que debe ser un órgano 
o entidad, vinculada o dependiente, de la Administración Pública a la que el consorcio esté adscrito.  

 
Respecto de la Administración de adscripción se identifica en el informe conjunto del 

Secretario y Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva (informe de fecha 27/06/2017) que en su 
consideración jurídica Primera in fine señala: 

(…) 

Finalmente, conforme a la Disposición Adicional Vigésima de la Ley 30/1992, de 26 de noviembre, de Régimen Jurídico de las 

Administraciones Públicas y del Procedimiento Administrativo Común, introducida por la LRSAL (hoy artículo 120.2 de la Ley 40/2015, de 1 de 

octubre, de Régimen Jurídico del Sector Público), el Consorcio objeto del presente informe quedó adscrito al Ayuntamiento de Xàtiva dado que 

los estatutos no determinaban a que Administración quedaba adscrito y, por la aplicación supletoria del criterio legal de adscripción, 

correspondía a este Ente por ser el que ostentaba mayor número de votos en los órganos de gobierno. 
En este sentido el artículo 120.2 LRJSP refiere: 2. De acuerdo con los siguientes criterios, 

ordenados por prioridad en su aplicación y referidos a la situación en el primer día del ejercicio 
presupuestario, el consorcio quedará adscrito, en cada ejercicio presupuestario y por todo este 
periodo, a la Administración Pública que: a) Disponga de la mayoría de votos en los órganos de 
gobierno. Y, el artículo 13.3 de los Estatutos del Consorcio señala: 3.Cada miembro del Consejo 
ejercerá individualmente su voto en proporción al voto ponderado que ostente la institución que 
representa, atendiendo a la población de derecho publicada por el INE a 1 de enero de 2005. Dicho 
referente se actualizará con idéntica periodicidad al mandato de las corporaciones locales, tomando 
siempre como referente la última cifra oficial tras cada comicio electoral municipal. 

Así, conforme al art. 1 de los Estatutos del Consorcio, el mismo está integrado por los 
municipios de Xátiva, Canals, l’Olleria, Albaida, Enguera y Navarrés. 

De otra parte, conforme al Real Decreto 209/2019, de 1 de abril, se convocaron y celebraron 
elecciones locales el 26 de mayo de 2019. 

Las últimas cifras oficiales tras los comicios electorales municipales de 26 de mayo de 2019, 
son las señaladas por el Real Decreto 743/2019, de 20 de diciembre, por el que se declaran oficiales 
las cifras de población resultantes de la revisión del Padrón municipal referidas al 1 de enero de 2019; 
y en el detalle de la página web de INE (https://www.ine.es/) aparecen las siguientes cifras con 
referencia a 2019: 46145 Xàtiva 29.231; 46081 Canals 13.587; 46183 Olleria, l'   8.281; 46006 
Albaida 5.900; 46118 Enguera 4.752; y 46179 Navarrés   2.968. 

 
En el presente caso, en el acuerdo del Consejo Rector adoptado el 5 de febrero de 2020, no 

se concreta el nombramiento de liquidador. No obstante, el informe conjunto del Secretario y 
Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva (informe de fecha 27/06/2017), en su consideración 

jurídica cuarta señala: CUARTA.- El Consorcio no habría aprobado presupuestos ni tendría bienes en su haber. De ello cabe deducir 

que la liquidación a que hace referencia el artículo 38 de los Estatutos sería a cero, sin atribución alguna de activos ni pasivos. Y, en la 

propuesta del citado informe se precisa: 2.- Que dicha propuesta deberá integrar la liquidación de los bienes del Consorcio y la 
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reversión de las obras o instalaciones existentes a las entidades consorciadas que las aportaron o pusieron a disposición, que en el presente 

caso será a cero, sin atribución alguna de activos ni pasivos.  
Hemos de recordar que el informe del Secretario y Vicesecretario del Ayuntamiento de Xàtiva 

lo hace expresamente suyo (fer seu l'informe evacuat per la Secretaria General de l'Ajuntament de Xàtiva) el Consell Rector 
del Consorcio en su acuerdo adoptado el 5 de febrero de 2020, que respecto de esta cuestión 

dispone: Tercer. Integrar en aquesta proposta de dissolució la de liquidació a zero, sense cap assignació d'actius ni passius als municipis 

consorciats en emmalaltir el Consorci de béns, drets o accions de naturalesa patrimonial, ni reversió d'obres ni instal·lacions, per no existir ni 

les unes ni les altres.  
De donde materialmente el Consell Rector, máximo órgano de gobierno del consorcio, valida 

la propuesta de liquidación de los informantes que, asimismo, son empleados públicos que dependen 
directamente de la Administración de adscripción.  

 
F. Conforme al art. 22.2.b) y 47.2. g) de la LRBRL compete al Pleno del Ayuntamiento la 

adopción del acuerdo, siendo necesario el voto favorable de la mayoría absoluta del número legal de 
miembros de la corporación para la adopción. 

 
En virtud de cuanto antecede, el Pleno acuerda: 
 
Primero: Aprobar la propuesta de disolución y liquidación del Consorcio para la ejecución de 

las previsiones del Plan Técnico de Televisión Digital Terrestre, Demarcación Ontinyent-Xàtiva, 
formulada en el acuerdo, adoptado el 5 de febrero de 2020,  por el Consell Rector del mismo y 
comunicada al Ayuntamiento de Canals  mediante escrito con RE 2690, de 09/06/2020. 

 
Segundo. Dar traslado de certificado del presente acuerdo a la secretaría del Consorcio para 

la continuación del expediente.” 
 
 3.8. MOCIÓ R.E. 2365 DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA RELATIVA AL PLA PER A LA 
RECONSTRUCCIÓ ECONÒMICA I SOCIAL DE CANALS. 

 
Es dóna compte de la Moció que va ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal 

Informativa de Coordinació administrativa, Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 
de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

El Sr. Orea Pedraza (del Grup Municipal Socialista)manifestant que bona nit a totes i a tots, 
especialment als que es veuen des de casa per que les condicions així ho obliguen. Bé des de el mes 
de març , el 20 de març el partit socialista va fer va fer la primera proposta al equip de govern per que 
veien que la magnitud de la pandèmia que tots després hem conegut. En el mes d’abril van tornar a 
fer una actualització d’aquestes propostes en matèria econòmica i social   per al nostre municipi i atès 
que veiem que no es prenien de forma oficial per part del equip de govern vam presentar aquesta 
moció per a la reconstrucció econòmica i social, estem davant de moments de extrema gravetat i 
requereixen una acció programada i urgent per part de les institucions. Després de la crisis sanitària 
vindrà la crisis econòmica i tots hem demostrat altura de mires responsabilitat i unitat per eixir de 
forma coordinada sense deixar a ningú enrere, les administracions deguem estar al costat de la 
ciutadania mes que mai, i l’ajuntament de Canals dins de les seues competències i capacitats també , 
som conscients que l’estat de govern i la generalitat som qui mes capacitat tenen per a fer front per 
això no implica que nosaltres no podem fer res sabent que ja està fent però hem de ser previsors i 
ambiciosos per a conformar un pla de xoc consensuat per a aplegar on altres no apleguen i donar 
solucions als greus problemes que als que anem a afrontar-nos en aquests moments  per això els 
socialistes de Canals proposem al ajuntament la renovació de un pla de xoc que tots conegueu i que 
s'encadena amb una serie de mesures  que van des de el aspecte econòmic al aspecte social. Els 
principals d’eixos per no llegir tots els components del pla de xoc, el important d’aquest pla de xoc 
seria :  
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- crear eixa taula d’unitat de tots els partits representats a ajuntament de Canals on puguem treballar 
de forma participativa i per participació sempre entenem que no sols s’ens escolte si no que puguem 
decidir sobre allò d’aquelles polítiques que pensem importants i després eixa taula d’unitat 
evidentment te que estar també reflectida la societat civil del nostre poble.  
- Se te que fer una oficina d’atenció ciutadana que canalitze aquelles necessitats de la societat de 
canals , estem veient com la  societat ara mateixa es necessita del seu ajuntament es que mai. 
- Necessita les ajudes individuals que estan oferint- se en part per part de serveis socials però que 
son clarament insuficients i que van a ser clarament insuficients en els pròxims mesos. 
- També les nostres empreses necessiten eixa oficina d’atenció , eixa coordinació per part del 
ajuntament per a que centralitzant la informació i canalitzant les ajudes que estan des de el govern 
central com des de la generalitat i la diputació arriben de la forma mes eficaç al nostres empresaris i 
comerciants. 
- Els serveis socials es deuen reforçar àmpliament  per que les famílies i les persones van a 
necessitar-ho i evidentment tinguem que ser ambiciosos amb ajudes a l’ocupació , plans d’ocupació 
que a hores d’ara encara no s’han creat i ajudes directes a les nostres empreses i comerciants. 
Ajudes que ja s’han posat en marxa per que ja es van pensar i es van formular fa mesos en altres 
ajuntaments del nostre voltant i que ara ja estan incrementant-se en la societat civil, pense que 
arriben tard però arribar tard no significa no tindre que arribar. No tindre pressupostos va a ser un 
perjudici molt gran i molt greu per a poder implementar aquestes mesures, en les reunions que van 
tindre els portaveus durant els estat d’alarma se’ns va dir que es farien les modificacions de crèdit 
oportunes per a poder implementar aquestes mesures i a hores d’ara desconeguem si estan ficant-se 
en marxa  estan encara en el caixo. La nostra predisposició al portar aquestes mesures al plenari es 
que s’aproven que es un punt de partida es un punt de  inici pensant que era necessari pues que el 
ajuntament que en el plenari del ajuntament debatia sobre la necessària negociació  econòmica i 
social del nostre poble com estan fent-se a la majoria dels ajuntaments . Es un punt de partida que si 
el equip de govern accepta col·laboratori-ament treballarem de forma conjunta i de forma unitària com 
diguem, però es necessari i això si que preguem per que la oposició no pot si que preguem al equip 
de govern que es pose en marxa ja, que comen-se a prendre mesures ja , algunes de les que estan 
ací donat el temps que ha passat inclús ja queden obsoletes ja no son necessàries , altres tinc que 
reconéixer i tinc que agrair al ajuntament de Canals que ja s’han ficat en marxa no tot evidentment te 
que ser negatiu però altres moltes encara estan per començar i per fer. Desconeguem la capacitat 
econòmica del ajuntament de Canals per a poder posar en marxa aquestes  mesures però deguem de 
ser ambiciosos no podem quedar-nos en meres aparences o en un format d'estar fent alguna cosa 
que realment no arribem a la gent , la crisis sanitària la acompanya Celia els rebrots , estem veient 
com ens estan diguen que aquesta crisis ha vingut per a quedar-se i la crisis econòmica per desgracia 
va ser  pitjor per lo tant es un punt de partida, es la nostra aportació però que es una aportació inicial , 
esperem la aprovació per part del equip de govern com a punt d’inici i com a punt de treball conjunt, 
moltes gracies. 
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que  gracies Toni, pensem que cadascuna d’aquestes 
propostes queda elaborada no només amb un treball tècnic i farragós , costós  que no es reflectix i 
molta de la gent no sap el treball que hi ha darrere , pensem que s’assemblen mes bé a una 
declaració d’intencions que va més lligada a una serie de precs o d’un prec que a una moció ixes es 
el nostre parer , pensem mes be que es una declaració de intencions. Parlant de colors polítics si que 
es veritat que al llarg de l’estat d’alarma i del confinament entre reunions setmanals  on vam acordar 
per part de tots els grups polítics la realitat d’aquesta situació que malauradament esta patint tot el 
mon i el nostre problema no es queda fora, vau tindre el partit popular i el grup socialista de Canals 
una moció conjunta que per cert s’ajusta mes a la realitat del ajuntament que la vau tindre pense que 
en temps i forma i era una proposta de treballar-la tots junts formant equip i sense cap color polític  ni 
traure redit a aquesta situació, nosaltres  pensem que hem fet un exercici de lleialtat no l'haguérem 
pogut presentar perfectament hui i per tant al despatx extraordinari però fem exercici  d’eixa lleialtat i 
d’eixe pacte no escrit de no presentar mocions fora de comissions  per tant jo apel·le a la mateixa 
lleialtat i m’agradaria la idea de poder  retirar-lo.  
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El Sr. Orea Pedraza manifestant que senyora alcaldessa , nosaltres hem sigut molt leals 
durant tot l’estat d’alarma ho van dir , li ho vaig dir personalment pense que no te cap dubte de la 
nostra lleialtat  , no s’ha fet critica de cap mesura que s’ha fet a aquest ajuntament i s’ha donat difusió 
no s’ha fet critica pràcticament de cap d’alguna cosa evidentment som oposició  però hem sigut leals , 
hem sigut tant leals que hem sigut el primer equip en proposar-li i des de el mes de març podíem 
haver presentat açò per moció per registre d’entrada   i haver-se discutit en el primer plenari si, i no ho 
vam fer per que se poguera treballar conjuntament. Vosté a dit que s’ha presentat una moció un intent 
de moció conjunta i que jo ja li vaig contestar i que intente fer public ; el dissabte passat se’ns passa 
un correu electrònic  on se mos fa on se ens apel·la eixa moció conjunta, lògicament el dissabte  
abans del plenari quant des de el mes de març eu tingut aquesta moció damunt la taula  o aquestes 
propostes damunt la taula quant el dijous passat hi havia alguna comissió  on se podia haver demanat 
el mateix i eixe moment alo-millor haguera sigut el adequat , quant fa mesos que es podia haver 
demanat al partit socialista que retirara la moció o que  es treballara de forma conjunta aquestes 
propostes  pues no em va paréixer seriós  que 4 o 5 dies abans d’un plenari  on anava a tractar-se 
aquesta moció pues es presentara o es volguera fer una moció  conjunta, açò es molt fàcil de totes 
maneres  la gent que ens escolta açò es molt fàcil el logo del partit socialista es el que menys importa, 
les propostes que estan dins es el que importa vostés com a que equip de govern poden aprovar-les  
o no aprovar-les , poden posar-les en marxa o no posar-les en marxa, el equip com a equip de 
oposició  no podem fer absolutament res només que proposar i treballar pel nostre poble a partir de 
ací senyora alcaldessa a la nostra disposició  però nosaltres anem a mantindre aquesta moció per 
que considerem que es urgent  que deguem de posar ja la primera pedra. 
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que  val, seguix pensant que es mes una declaració 
d’intencions que una moció que la s’ajustava més a la realitat  però respecte a la seua paraula crec 
que Vicent Tornero volia comentar alguna qüestió.  
 

El Sr. Tornero Soriano manifestant que bona nit de nou a tots,  bé a mi em consta entendre 
el vostre posicionament  en aquest cas en la teua paraula , dona la sensació que passen els dies i 
vols que contem amb tu, que vols que vols un consens , que vols l’acord , després es presenta una 
moció conjunta ; una possibilitat de treball comú més ajustat com be ha dit Mai a la realitat de les 
necessitats del nostre ajuntament i preferixes continuar enrocat en la teua moció unitària, dius que no 
son importants els colors polítics però  continues amb eixa actitud jo crec que es important dir la 
veritat, crec que en política i ara mes que mai es molt important dir la veritat i ser sincers , des de 
març estem fent reunions setmanals entre equip de govern i oposició, reunions en les que l’equip de 
govern hem anat donant-nos compte de les diferents mesures que s’han anat prenent  i s’ha escoltat 
a la oposició  en les seues opinions, al contrari que en altres pobles  hem preferit fer un treball discret 
oblidant-nos de rodes de premsa amb un tant mes discret i  responsable em anat fent i em anat 
donat-vos compte de tot el que anava fent-se però cal dir també que en eixes reunions setmanals que 
s’han fet no eu fet cap proposta. Les propostes s’han fet en notes de premsa i amb escrits que venien 
directament al ajuntament que ens arribaven directament a nosaltres per registre de entrada , son 
licites les dues opcions son licites les podeu escollir de la manera que considereu però si la manera 
que escolliu es treballar conjuntament per que no es proposa directament en eixes reunions que tenim 
setmanals per que se fa per registre d’entrada i per notes de premsa? I no es fan en eixes reunions 
setmanals? A mi em dona la sensació que no es voleu consents, en realitat el que es busca es eixe 
radi polític, eixa difusió en premsa  per a aparèixer contínuament en premsa                                                                                                                                                                                                                                                                                                           
i s’amaga sota a això una actitud de col·laboració que no se si dir amb tots les respectes no se si dir 
falsa , no se si dir.. no se. A final de març com has dit vau presentar una serie de propostes que es 
van parlar en una d’eixes reunions setmanals, que nosaltres les vam agafar les vam portar i vos vam 
dir :’’mireu he portat aquest escrit, hem rebut les propostes de primera ma’’ i vam començar a tractar-
les una a una i vos van dir quines anàvem a posar en funcionament ja, quines i per quines raons 
creiem que no era el moment i van anar posant-se mesures en marxa atenent a eixes propostes que 
com tu be has dit va proposar el partit socialista en el mes de març per tant entenem que si que s’ha 
fet , si que s’ha fet eixa participació que està reclamant tot i que no em trobat eixa resposta tot i el 
treball comú que si que es fa però que en realitat no es així.  El que en realitat pareix mes que siga la 
proposta si no de qui es la proposta i com ix la proposta , per que setmanes després de eixe primer 
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escrit i parlar-ho en reunions com has dit va ver un altre escrit però primer en premsa  , l’escrit va ser 
primer en premsa es veu que van fallar els tempos , primer va eixir en premsa que havíeu presentat 
un altre escrit i després es va enviar el escrit osiga primer es va enviar a la premsa i després un escrit 
que  al final recollia les mateixes propostes però que primer va enviar a premsa i després se’ns va fer 
arribar a nosaltres per tant no entenem quina era la prioritat si es el treball comú o eixir en premsa a 
mi em sembla mes que es el radi polític i no tant el consens de totes formes si el objectiu , cadascú te 
un objectiu i un camí que recórrer  , el partit socialista en aquest pot escollir el que considere per que 
com he dit abans totalment licit. El nostre l’hem escollit durant tota està crisis hem anant treballant de 
manera silenciosa ho continuarem fent sense notes de premsa gran i eloqüents , si les reunions tot i 
que siguen informals tot poden ajudar-nos a arribar a acords les continuarem fent, les continuarem 
proposant , no creguem que siga necessari per a proposar a arribar un acord , per a poder arribar a 
fer propostes conjuntes que les reunions siguen oficials; hui estàveu convocats a una reunió per a 
parlar del orde del plenari , com sempre s’ha fet des de que jo estic ací al ajuntament , convocar una 
reunió prèvia al plenari per a parlar del ordre del dia , no eu vingut ni a aquesta ni a cap de les que 
s’ha fet durant a aquesta legislatura , l'excuse que no es oficial si no es oficial sembla que ja no val el 
consens , si no es oficial  no hi ha acord , si no hi ha premsa no hi ha acord , si no hi ha radi polític no 
hi ha acord... a ,i sincerament amb eixa actitud  em costa poder confiar de que de veritat es volen 
consensos i no el que es preferix es la nota de premsa i eixir als mitjans . Crec que entre una moció 
unitària i una moció de consens  nosaltres al menys nosaltres preferim una moció de consens com 
s’ha dit la proposta de portar endavant una moció d’impuls de portar al nostre poble com be ha parlat 
l’alcaldessa evidentment continua oberta tot i que com ha explicat no anem a presentar-la dins 
d’assumptes d'urgència continua oberta per a poder-se portar endavant quant es considere , que 
entenem que s’ajusta mes a la tasca que s’ha fet, la que està fent-se i a les possibilitats i a les 
condicions que te el nostre ajuntament no es un brindis al sol es una proposta que pot quedar-se 
alguns dels punts que ja dins hi ha buits continguts o quedar-se en el no res. No res la moció que es 
presenta  per part del partit socialista  com em dit tot i que algunes de les mesures ja s’han posat en 
marxa ha fet un llistat ha parlat d’una taula d’unitat , jo he dit que des de fa unes setmanes hi ha una 
proposta de crear un consell soci-econòmic  en el que hi haurà representació de partit polítics  i 
organitzacions per tractar entre altres  un pla estratègic soci-econòmic de la població,la oficina 
d’atenció està , tenim una oficina d’atenció de ADL , tenim una oficina d’atenció de ‘’canals ocupació’’ , 
serveis socials s’han reforçat  , s’han posat diners en serveis socials , hi ha un pla amb els comerços 
amb les empreses que ja està fent-se , s’ha iniciat per un treball de formació i estan treballant-se amb 
altres línies d’ajudes. Per tant en la situació que ens trobem ara mateixa creguem que es d’obligació  
per a tots treballar de manera unitària, de manera comuna no enrocar-se  en propostes pròpies i per 
això tenia  la proposta que li ha fet l’alcaldessa  damunt de la taula a partir de ahi ja la decisió ja està 
en les vostres mans. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que la veritat que escoltant escoltant-vos , jo si fora ara 
mateixa una persona que està fora escoltant-vos diria : ‘’ aquest debat no me interessa res el i tu mes 
i tu pitjor no me interessa’’ , pense que a la gent i es el meu objectiu aquesta moció era posar damunt 
la taula del plenari del ajuntament que es el màxim òrgan on estem representats tots els ciutadans per 
que els 17 regidors representem als tretze mil i pico habitants de Canals , lo que intentava el partit 
socialista era posar damunt la taula aquesta necessitat , home que aquest equip de govern parle de 
que nosaltres busquem la foto i la premsa home ..jo Vicent jo ahi.. quant encar hi han fotos estan en 
xarxes però bé..jo no vaig a estar ara en el no vaig a caure en el ‘’tu mas’’ t’ho dic sincerament no vaig 
a contestar simplement hi ha una cosa molt senzilla , hi ha una serie de propostes que ja he dit , hi 
han algunes que pel pas de temps s’han implementat o inclús ja no tenen sentit i hi han altres que 
tenen tot el sentit del mon i altres que desconeguem la quantificació per que a hores d’ara ho va 
demanar fa dos mesos i mig el partit popular no coneguem ni l’estat d’execució del pressupost del any 
2020 ja no demanem pressupostos per a l’any 2020  ja demanem l’estat de execució i no el tinguem. 
Si no demanem l’estat de execució malament puguem dotar o puguem saber les possibilitats 
econòmiques, jo agraïsc que es treballe de forma silenciosa però que se treballe , la resta de pobles 
no han fet rodes de premsa per a anunciar.. allà cadascú a mi el que me interessa en Alcúdia per 
exemple està contractant-se gent , en Xàtiva hi han bons de comerç que en altres poblacions hi han 
ajudes directes per als comerciants i els empresaris i que ací a Canals encara estem esperant. Torne 
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a dir la solució es molt fàcil  , la solució es pot votar com a inici ,treballar de forma conjunta però de 
forma conjunta vol dir seriosa i la responsabilitat Vicent es culpa però la responsabilitat la te l’equip de 
govern , no en una relació com hi ha en algun ajuntament o qualsevol entitat hi ha un equip de govern 
que te una responsabilitat i la oposició en te un altra el equip de govern te una responsabilitat de ser 
generós i de fer una participació efectiva a la oposició i la oposició de agrair  eixa generositat no se’ns 
pot posar al mateix nivell es a dir no  i també es parla de que quant no es oficial , mira les coses que 
no son oficials no tenen garanties ; s’imagineu que aquest plenari fora una reunió d’amics? Quines 
garanties hi haurien?  I com es prendrien els acords? Hi ha ser seriosos l’ajuntament de Canals 
necessita que siguem seriosos i les reunions dels regidors durant l’estat d’alarma les hem fet , les 
hem participat però acabat l’estat d’alarma el que volen es el que diu la llei que s’aplique però torne a 
dir hi han dues opcions aprovar la moció com punt d’inici o feu el que enteneu  i punt i continuarem 
treballant per que pel poble de Canals treballar el PSOE sempre.  
 

El Sr.  Pérez García (del Grup Municipal Popular)manifestant que bueno jo vaig a ser breu , 
jo crec que ja s’ha allargat massa el debat , jo crec que primer que tot vull donar-li la enhorabona al 
meu company Toni, jo crec que en la moció al meu parèixer  s’ha fet un bon treball i jo al final ha 
decidit que em pareix ser que al final uns diuen que el que vol traure reites es l’altre i el que vo l traure 
reites es l’altre, jo a mi vos ho dic seriosament jo mire la proposta de moció conjunta i mire aquesta 
proposta i hi han el 80-90 % de les propostes son idèntiques en un punt i en un altre , jo no se com es 
pretén justificar que una es bona i una es roin per que una està presentada pel partit socialista i per 
que  l’altra en principi ve a donar eixa sensació de o eixe sentit de consens per que siga una proposta 
conjunta  jo crec que al final podem valorar les formes  o el contingut , jo crec que el contingut en les 
dos mocions pràcticament  es idèntic jo crec que a ningú li ha de parèixer estrany o li pot xocar el que 
es proposa en aquestes dues mocions que son pràcticament iguals per tant i pareix ser que al final 
tinga que vindre el partit popular a defendre a qualsevol del partit socialista. Jo pense que al final el 
mes important es  veure si la proposta te sentit des de el grup de la oposició i des de l’equip de 
govern, no vos te que ‘’temblar la mano’’ i al final  si son propostes que son bones per a Canals tan 
mal es votar-les per que les ha presentat el partit socialista? Jo crec que al final si vullguem vorer que 
un vol posar-se una medalleta o ens la posem tots , jo crec que al final jo quant vote una proposta 
siga de qui siga o vinga d’on vinga quant la vote favorable la faig meua o del meu grup per tant jo crec 
que aquesta proposta tant com la moció conjunta lo que venen es ajudar o a proposar millores per al 
poble de Canals i per tant el vot del grup popular serà a favor.   
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que  val , nosaltres apel·lem al que havíem dit abans no vaig 
a entrar mes ja en mes debat per que açò es pot enrocar i com be dius tenim molta feina per fer pel 
nostre poble , pensem que es mes realista i simplement  es mes ajustada però ja vos dic que cadascú 
pot tindre el seu punt de vista i ahi no anem a entrar i respectem totalment, passem a votació.  
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 8, corresponents als Srs./Sres. D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: 9, 
corresponents als Srs./Sres Dª Mª Jose Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª 
Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal 
Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier 
Pérez Molla (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 

 
Per tant, el Ple no aprova la Moció i així ho declara la Presidenta.  

 
 3.9. MOCIÓ R.E. 2365 DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA RELATIVA A LES BANDES 
DE MÚSICA DE CANALS. 
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Es dóna compte de la Moció que va ser dictaminada favorablement per la Comissió Municipal 

Informativa de Coordinació administrativa, Benestar social i Govern obert, en sessió celebrada el dia 2 
de juliol de dos mil vint (Minuta 06/20), i que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que bé, gracies alcaldessa , aquesta moció està realitzada 
de forma he de dir que ni el meu grup ni jo personalment soc l'únic autor si no que es va fer de forma 
col·legiada amb gent de les bandes especialment amb els presidents com els representats d’altres 
bandes  els quals ens van transmetre jo supose que a la resta també la seua preocupació i les seues 
inquietuds per la el que podia afectar  la situació de l’estat d’alarma, la situació del Covid , la situació 
de evidentment crisis econòmica a la cultura i la cultura a Canals  té nom de musica i té noms de 
bandes de musica . No cal llegir la moció per a saber  que per a tot el poble de canals sàpiga la 
importància que te les bandes de musica en el nostre poble i l’aportació que fan a la nostra cultura , 
l’ajuntament el partit socialista es va posar en mans de les bandes de musica per que al final 
nosaltres som instruments de la societat i el que posem a votació jo crec que es factible jo crec que 
aquesta moció m’agradaria que isquera per unanimitat per que en definitiva no es demanen res per a  
nosaltres si no per a les dos bandes de musica de Canals i que en la proposta d’acord es que 
l’ajuntament de Canals mantinga al menys i sense perjudici de la oportuna  actualització la mateixa 
aportació integra per tots els conceptes que es comptem-la el pressupost de l’ajuntament de Canals 
per al exercici 2019 per a la Associació musical Canalense i per a la Unió musical santa Cecília de 
Canals.  

Segon la creació d’una nova subvenció de les dues bandes citades per tal de ajudar  a les 
societats musicals a la adaptació dels seus locals per tal de complir amb les mesures sanitàries  i de 
salut que es disposem en les administracions competents . I tercer creació d’una ajuda directa per a 
l’alumnat de les escoles de musica de les dues bandes de Canals per a la situació de precarietat seua 
o de les seues famílies o puguen fer front al cost econòmic  que per tal de continuar la seua formació, 
creguem que i sense massa informació oficial però que alguna mesura ja està prenguen-se en aquest 
sentit i agraïm  i que aquesta moció pot complementar el que ja està fent-se  la regidoria de cultura 
però te com a objectiu salva i que el mon de la cultura i el mon de les bandes no estiga perjudicat per  
la situació de crisis i especialment per a els alumnes i els educandos  que possiblement les sues 
famílies  per la seua precaució precària poden veure’s mes afectades.    
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies Toni, per al·lusions li done la paraula a Miquel.  
 

El Sr.  Alventosa Paz manifestant que bé, he de dir com ha dit el nostre company Vicent 
abans també tenim unes reunions que fèiem totes les setmanes per a parlar de certes coses però 
bueno mola mes tal vegada presentar per registre d’entrada aquesta instancia o aquesta sol·licitud , 
he de dir que queda molt bé agafar el copia i pega de la federació de la societat musicals de la 
comunitat valenciana i presentar-ho com a instancia , per que et dic açò simplement per que el dia 1 
de juny van tindre una reunió amb Juanlu president de la associació musical canalense , amb Jose 
manuel president de la societat musical Santa Cecília  i també amb el vice president de la federació 
de societats musicals de la Comunitat Valenciana que tots sabem que es Roberto Escobar , ells 
justament van vindre en el paper que la federació portaven en aquest cas per a poder ajudar a les 
bandes de musica del nostre municipi i era la mateixa moció , amb els mateixos punts que reculls a la 
moció , jo els vaig dir que estigueren totalment tranquils que s’anava a treballar en eixe aspecte i així 
van fer a continuat igual els 15.000 euros que hi ha de conveni amb les bandes de musica  , de fet no 
s’ha quedat en 8.000 euros la subvenció que hi ha destinades a les bandes de musica de la regidoria 
de cultura si no passa a 15.000  en aquest 2020 a mes de això s0ha fet la proposta de pati cultural 
per a que les bandes pogueren exercir tots aquells concerts que no s’han pogut fer , se’ls ha adequat i 
se’ls ha disposat de espai per a poder assetjar en el mateix pati del col·legi Jose Molla i se estan 
estudiant altres mesures que com dic des de les dos bandes , els dos presidents i  des de la federació 
me van transmetre el dia 1 de juny i com bé  has dit son coses que ja estem treballant , son coses 
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que ja estem fent i son coses que anem a fer i així des de la corporació municipal creguem important 
apollar i donar suport a les nostres bandes de musica i als nostres músics per que òbviament son el 
teixit cultural mes gran; no vaig a dir l'únic per que ara hi han molts mes, però el mes gran que 
actualment tenim al municipi, dos bandes de musica , dos escoles de musica  amb un fum de xiquets i 
xiquetes que van a practicar i van a fer musica van a estudiar cultura al cap de la fi i es un teixit 
important del nostre municipi i al qual anem a donar-li suport i anem a estar al seu costat  sempre com 
hem demostrat o com hem intentat demostrar des de que vam entrar al govern al 2019. Així que 
gracies per la aportació també me la van fer arribar des de la federació i els dos presidents osiga que 
m’ha arribat pels dos costats així millor per que una de les idees que portàvem donar-los suport , 
ajudar-los per a que poguen funcionar i treballar de la millor manera possible.  
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que Toni, breu per favor. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que molt breu, jo ha dit Miquel no es penjar-se medalles, jo 
he dit que no soc l'únic autor ni el meu  grup açò està consensuat amb les bandes i  lògicament hem 
respectat el seu criteri  simplement, agraïsc que es vote supose que això es votara a favor de la 
moció i que es donara impuls.  
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que Miquel un minut. 
 

El Sr.  Alventosa Paz manifestant que si un minut, molt ràpid bueno ja em comentat abans hi 
ha una proposta de moció conjunta que ja la coneixes i si la vas llegir vas veure que també entraven 
aquests punts a les bandes de musica , simplement això. 
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 8, corresponents als Srs./Sres. D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Vots en contra: 9, 
corresponents als Srs./Sres Dª Mª Jose Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª 
Chorques Sanz, D. Pedro Pablo Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal 
Compromís per Canals); Dª Hilzonde Neus Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup 
Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier 
Pérez Molla (regidor no adscrit); Abstencions: Cap. 

 
Per tant, el Ple no aprova la Moció i així ho declara la Presidenta.  
 

 
4. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 

D’ECONOMIA I ESPECIAL DE COMPTES: 
 
 4.1.- RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS. (EXPED. 2020/OFI_01/001641). 
 

Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcaldia que va ser dictaminada favorablement per 
la Comissió Municipal Informativa d’Economia i Especial de Comptes, en sessió celebrada el dia 2 de 
juliol de dos mil vint (Minuta 05/20), i que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 
 La Sra. Alcaldessa manifestant que no son mes que factures de 2019 que es presenten en 
l’any 2020. Son 5 factures i la quantia total son 1.800, 74. 

. . . 
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No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 
 

I.- Vista la proposta de 10/05/2020, formulada pe l’Alcaldia-presidència. 
II.- Amb data 10 de maig de 2020, va ser dictada providència d'Alcaldia per la qual s'ordenava la 

incoació d'expedient de Reconeixement extrajudicial de crèdits. 
III.- En el Pressupost prorrogat per a l'exercici 2020, existeix consignació pressupostària per a atendre 

aquestes obligacions, document comptable de retenció de crèdits 2020.2.0003444.000. 
IV.- Consta en l'expedient informe de data 22 de maig de 2020, emès per la Intervenció Municipal, 

advertint-se del seu contingut. 
 

FONAMENTS JURÍDICS 
 
A) De conformitat amb l'assenyalat en els articles 176 TRLHL i 26 RD 500/1990,“amb càrrec 

als crèdits de l'estat de despeses de cada pressupost només podrancontraure's obligacions derivades 
d'adquisicions, obres, serveis i altres prestacions odespeses en general que es realitzen l'any natural 
del propi exercici pressupostari. No obstant el disposat en l'apartat anterior, s'aplicaran als crèdits del 
pressupost vigent, en el moment del seu reconeixement, les obligacions següents: 

Les que resulten de la liquidació d'endarreriments a favor del personal que perceba les seues 
retribucions amb càrrec als pressupostos generals de l'entitat local. 

Les derivades de compromisos de despeses degudament adquirides en exercicis anteriors, 
prèvia incorporació dels crèdits en el supòsit establert en l'art. 182.3 TRLHL. 

Les obligacions procedents d'exercicis anteriors al fet que es refereix l'article 60.2 del RD 
500/1990.” 

B) Art. 60.2 del RD 500/1990 de 20 d'abril, en matèria de pressupostos i 22.2 de la Llei 
7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases de Règim Local. 

En virtut de quant antecedeix el Ple acorda 
PRIMER.- Aprovar l'exp. núm. 2020/OFI_01/001641 de reconeixement extrajudicial de crèdits 

per un import total de 1.800,74 € conforme al següent detall: 

 
 
SEGON.- Comunique's a la Intervenció Local perquè en prengueu coneixement i efectes.” 
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5. ASSUMPTES DICTAMINATS PER LA COMISSIÓ INFORMATIVA MUNICIPAL 
SOCIETAT, CULTURA, URBANISME I MEDI AMBIENT: 
  

5.1.  PROPOSTA DEL REGIDOR DE L’ÀREA D’URBANISME I MEDI AMBIENT SOBRE 
MANIFESTACIÓ DE LA INTENCIÓ D’ADHESIÓ AL CONVENI INTERADMINISTRATIU RELATIU A 
L’ASSUMPCIÓ DE COMPETÈNCIES MUNICIPALS EN MATERIA DE DISCIPLINA URBANÍSTICA 
PER PART DE L’AGÈNCIA VALENCIANA DE PROTECCIÓ DEL TERRITORI, (EXPEDIENT 
2020/OFI_01/001722). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord del Regidor delgat que va ser dictaminada 

favorablement per la Comissió Municipal Informativa de de Societat, Cultura, d’Urbanisme i Medi 
Ambient, en sessió celebrada el dia 15 de juny de dos mil vint, sessió 5/2020,  i que se sotmet a 
votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

El Sr.  Alventosa Paz manifestant que res, es molt senzill i ràpid , simplement la generalitat 
valenciana té la iniciativa de crear aquesta agencia valenciana de territori sobre tot per a donar 
cabuda a eixos expedients de disciplina urbanística  que al cent per cent dels ajuntaments del país 
valencià  estan treballant-se i que estan veient que es una tasca molt àrdua per als treballadors dels 
ajuntaments, es una cosa molt costosa aleshores la generalitat va decidir per ple una agencia per 
territori per a que tots aquests expedients de disciplina urbanística  passaren a tramitar-se per la 
generalitat  dotant de personal a la generalitat valenciana en aquesta agencia del territori i poder 
treballar-los d’una forma mes rapida per a òbviament protegir el nostre territori sobre tot protegir el 
medi ambient i protegir els nostres espais físics en el municipi aleshores  es simplement la proposta 
de adició a aquesta agencia del territori, aquesta agencia de protecció del territori que ja van passar 
per comissió i ja també la vam explicar.  

 
. . . 

 
No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 

proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 

“ANTECEDENTS 
 

1. Que el 10 d’abril de 2019, amb número de registre 2019001897, té entrada a l’Ajuntament 
l’escrit remés per la consellera d’Habitatge, Obres Públiques i Vertebració del Territori en relació a la 
modificació legislativa produïda per la publicació de la Llei 1/2019, de la Generalitat, de modificació de 
la Llei 5/2014, de 25 de juliol, de la Generalitat, d'ordenació del territori, urbanisme i paisatge de la 
Comunitat Valenciana. 

 



 
 
 

58 / 104 

Respecte a la modificació legislativa, en l’escrit es ressalten tres qüestions que són les 
següents: 
 

1r. La creació de l’Agència Valenciana de Protecció del Territori. 
2n. El procediment de minimització d’impactes ambientals i territorials. 
3r. El règim transitori respecte als expedients de disciplina tramitats o en tramitació. 

 
2. Que respecte a la creació de l’Agència Valenciana de Protecció del Territori, els municipis 

podran delegar les seues competències pròpies en matèria de disciplina urbanística sobre sòl no 
urbanitzable a l’Agència, per mitjà de l’aprovació pel Ple de l’ajuntament de l’acord d’adhesió a 
l’Agència. 
 

3. Vist l’esborrany del conveni elaborat des del Servei de Règim Jurídic i Inspecció Territorial 
de la Generalitat, l’objecte del qual és establir un mecanisme de col·laboració interadministrativa entre 
la Generalitat i els ajuntaments, en l’exercici de les competències de disciplina urbanística (tant de 
protecció de la legalitat urbanística com sancionadora) en el Sòl no Urbanitzable (comú i protegit). 

 
4. Que en l’escrit de la conselleria es demana als ajuntaments que comuniquen si, a priori, 

estan interessats en adherir-se a aquest. 
 
5.- L'adhesió voluntària d'aquest Ajuntament a l’Agència de Protecció del Territori, suposaria 

l'atribució a aquesta de les competències d’inspecció, supervisió, sanció i restabliment de la legalitat 
urbanística que corresponen a aquest municipi, en els supòsits d'infraccions urbanístiques greus o 
molt greus comeses sobre el seu territori, sempre que ens trobem en procediments d'infraccions en 
sòl no urbanitzable comú o sòl no urbanitzable protegit comeses amb posteritat al 20 d'agost de 2014. 

 
6. Vista la manifesta falta de mitjans d’aquest ajuntament per a tramitar la gran quantitat 

d’expedients pendents amb matèria de disciplina urbanística sobre sòl no urbanitzable, es considera 
convenient que l’Ajuntament de Canals s’adherisca a l’Agència Valenciana de Defensa del Territori de 
conformitat amb el model de conveni remés per la Conselleria d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori el 10 d’abril de 2019 amb el títol «Esborrany conveni interadministratiu 
d’assumpció de competències municipals de disciplina urbanística per part de l’Agència Valenciana 
de Protecció del Territori». 

 
7.- L'apartat b) de l'article 4 de la Llei Orgànica 4/1981, d'1 de juny, habilita el Govern per, en 

l'exercici de les facultats que li atribueix l'article 116.2 de la Constitució, declarar l'estat d'alarma, en 
tot o part del territori nacional, quan es produeixin crisis sanitàries que suposin alteracions greus de la 
normalitat. 

En aquest sentit, va ser dictat el Reial Decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara 
l'estat d'alarma per a la gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19. 

Amb posterioritat, el Reial Decret 465/2020, de 17 de març, va introduir diverses 
modificacions en l'esmentat Reial Decret 463/2020.  

D'altra banda, cal tenir en compte que:  
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de l'dia 12 d'abril de 2020 pel els arts. 1 i 2 

de el Reial Decret 476/2020, de 27 de març.  
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de l'dia 26 d'abril de 2020 pel els arts. 1 i 2 

de el Reial Decret 487/2020, de 10 d'abril. 
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de l'dia 10 de maig de 2020, pels arts. 1 i 2 

de el Reial Decret 492/2020, de 24 d'abril. 
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de el 24 de maig de 2020, pels arts. 1 i 2 

de el Reial Decret 514/2020 de 8 de maig de 2020.  
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de el 8 de juny de 2020, pels arts. 1 i 2 de 

el Reial Decret 537/2020 de 22 de maig de 2020. 
-Es prorroga l'estat d'alarma fins a les 00:00 hores de el 21 de juny de 2020, pels arts. 1 i 2 de 

el Reial Decret 555/2020, de 5 de juny. 
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La Disposició addicional tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març, declara la 

suspensió de terminis administratius. La seva redacció és la següent: 

 
Disposició addicional tercera. Suspensió de terminis administratius. 
1. Es suspenen termes i s'interrompen els terminis per a la tramitació dels procediments de 

les entitats de sector públic. El còmput dels terminis es reprendrà en el moment en què perdi vigència 
el present Reial decret o, si s'escau, les pròrrogues de la mateixa. 

2. La suspensió de termes i la interrupció de terminis s'aplicarà a tot el sector públic definit en 
la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, de l'procediment administratiu comú de les administracions públiques. 

3. No obstant l'anterior, l'òrgan competent pot acordar, mitjançant resolució motivada, les 
mesures d'ordenació i instrucció estrictament necessàries per evitar perjudicis greus en els drets i 
interessos de la persona interessada en el procediment i sempre que aquest manifesti la seva 
conformitat, o quan el interessat manifesti la seva conformitat amb que no se suspenga el termini. 

4. Sense perjudici del que disposen els apartats anteriors, des de l'entrada en vigor d'aquest 
Reial decret, les entitats de sector públic poden acordar motivadament la continuació d'aquells 
procediments administratius que vinguin referits a situacions estretament vinculades als fets 
justificatius de l'estat de alarma, o que siguin indispensables per a la protecció de l'interès general o 
per al funcionament bàsic dels serveis. 

5. La suspensió dels termes i la interrupció dels terminis a què es fa referència en l'apartat 1 
no és aplicable als procediments administratius en els àmbits de l'afiliació, la liquidació i la cotització 
de la Seguretat Social. 

6. La suspensió dels termes i la interrupció dels terminis administratius a què es fa referència 
en l'apartat 1 no és aplicable als terminis tributaris, subjectes a normativa especial, ni afectarà, en 
particular, als terminis per a la presentació de declaracions i autoliquidacions tributàries. 

 
L’article 9 del Reial Decret 537/2020, de 22 de maig, declara l’alçament de la suspensió de 

terminis administratius.  

 
Article 9. Terminis administratius suspesos en virtut de Reial Decret 463/2020, de 14 de març. 
Amb efectes des de l'1 de juny de 2020, el còmput dels terminis administratius que haguessin 

estat suspesos es reprendrà, o es reiniciarà, si així s'hagués previst en una norma amb rang de llei 
aprovada durant la vigència de l'estat d'alarma i les seves pròrrogues. 

 
Queda derogada la disposició addicional tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març, 

mitjançant Disposició derogatòria única del Reial Decret 537/2020, de 22 de maig. 
 
Disposició derogatòria única. Derogació normativa. 
1. Amb efectes des del 4 de juny de 2020, queden derogades les disposicions addicionals 

segona i quarta de Reial Decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara l'estat d'alarma per a la 
gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19. 

2. Amb efectes des l'1 de juny de 2020, queda derogada la disposició addicional tercera de el 
Reial Decret 463/2020, de 14 de març. 

 
8.- Vist l’informe emes per la cap del servei d’urbanisme, signat electrònicament amb data 2 

de juny de 2020, amb el vist i conforme, del vicesecretari de l'Ajuntament de Canals de data 2 de juny 
de 2020, que consta en l’expedient. 

 
9.- Vist l’informe emes per l’interventor municipal signat electrònicament amb data 7 de juny 

de 2020, que consta en l’expedient. 
 

FONAMENTS JURÍDICS 
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A. La Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local (LBRL) en el seu article 
25.2, després de la redacció donada per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i 
sostenibilitat de l’administració local, disposa: 

 
«Article 25 
.../ 
2. El municipi exercirà en tot cas com competències pròpies, en els termes de la legislació de 
l’Estat i de les Comunitats Autònomes, en les següents matèries: 
a) Urbanisme, planejament, gestió, execució i disciplina urbanística. 
/...» 
 
B. XXXXXXXXXX assenyala la protecció de la legalitat urbanística, com a part de la disciplina 

urbanística, pertany al bloc de l'urbanisme, per la qual cosa la seua regulació legislativa correspon, en 
termes generals, a les comunitats autònomes.  

 
Cal tindre en compte que, segons la STC 61/1997, «la mera qualificació legal o doctrinal de 

“disciplina urbanística”... no constitueix un criteri definitiu, sinó la matèria o matèria que aqueixos 
preceptes tanquen a efectes competencials» [FJ 34.c)].  

 
La regulació de les mesures de reacció que l'administració urbanística ha d'adoptar enfront 

d'actuacions il·legals, el seu procediment i efectes, són qüestions què, en principi, encaixen en la 
competència material urbanística autonòmica.  

Ara bé, la competència normativa (legislativa i reglamentària) de les comunitats autònomes no 
exclou la que poden exercir les corporacions locals, mitjançant l'aprovació d'ordenances i reglaments 
[art. 4.1.a) LBRL], sempre dins del respecte a la legislació autonòmica. 

 
En el pla executiu, la major part de les competències relatives a la protecció de la legalitat 

urbanística estan atribuïdes als municipis.  
 
En l’àmbit territorial de la Comunitat Valenciana, la Llei 5/2014, de 25 de juliol, de la 

Generalitat, d'ordenació del territori, urbanisme i paisatge de la Comunitat Valenciana, modificada per 
la Llei 1/2019 de 5 de febrer, dedica el Llibre III a regular la disciplina urbanística.  

 
D’aquesta manera, en el seu article 266 es determinen les competències que corresponen als 

municipis: 
 
«Article 266. Competències dels municipis  
1. L’exercici de la potestat sancionadora regulada en esta llei correspondrà al municipi amb el 

caràcter de competència pròpia, excepte en aquells casos en què expressament s’establisca en esta 
llei que el seu exercici correspon a la comunitat autònoma en règim concurrent o exclusiu. A este 
efecte, els municipis estan facultats per a la imposició de les sancions previstes en esta llei la quantia 
de les quals excedisca els imports previstos en la legislació de règim local com a límit per a la 
imposició de sancions per infracció d’ordenances municipals. 

2. De la mateixa manera, i excepte en els casos que expressament es preveja que el seu 
exercici correspon a la comunitat autònoma en règim concurrent o exclusiu, correspondrà al municipi 
amb el caràcter de competència pròpia l’exercici de les potestats administratives de protecció de la 
legalitat urbanística. 

3. En l’exercici de les seues competències pròpies, els municipis podran sol·licitar 
l’assistència i col·laboració tant de la diputació provincial com de la conselleria competent en matèria 
d’urbanisme. 
.../». 
 

C. La Llei 9/2019, de 23 de desembre, de la Generalitat, de mesures fiscals, de gestió 
administrativa i financera i d’organització de la Generalitat, en el seu article 104, disposa: 
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Article 104 
Es deixa sense contingut la disposició addicional tercera i es modifica la disposició addicional 

tretzena de la Llei 5/2014, de 25 de juliol, de la Generalitat, d’ordenació del territori, urbanisme i 
paisatge, de la Comunitat Valenciana, que queda redactada de la manera següent: 

 
Disposició addicional tretzena. De l’Agència Valenciana de Protecció del Territori 
 
1. Es crea l’Agència Valenciana de Protecció del Territori com a organisme autònom de la 

Generalitat, amb personalitat jurídica pública, patrimoni i tresoreria propis i autonomia de gestió, per a 
l’exercici de les competències autonòmiques en matèria de disciplina urbanística. Els municipis 
podran delegar les seues competències pròpies en matèria de disciplina urbanística sobre sòl no 
urbanitzable a l’Agència, per mitjà de l’aprovació pel ple de l’ajuntament de l’acord d’adhesió a 
l’Agència. 

2. L’Agència és un organisme autònom de la Generalitat, dels previstos per l’article 154 de la 
Llei 1/2015, de la Generalitat, d’hisenda pública, del sector públic instrumental i de subvencions, 
facultada per a exercir les potestats administratives en matèria de disciplina urbanística sobre il·lícits 
que es produïsquen sobre sòl no urbanitzable, siga aquest comú o protegit. 

3. Correspondrà al Consell, a través de la conselleria competent en matèria d’urbanisme, 
l’aprovació i la publicació, en el termini màxim de dotze mesos, dels estatuts de l’Agència i de l’acord 
model d’adhesió dels municipis que s’incorporen voluntàriament a l’Agència Valenciana de Protecció 
del Territori. Quant a l’objecte, l’estructura, les activitats i el funcionament de l’Agència, aquesta es 
regirà per les normes següents: 

…/» 
 
D. Els convenis, segons definició de XXXXX, són «un acord de voluntats entre dues o més 

ens públics, que s'instrumenten com a negoci jurídic bilateral de caràcter organitzatiu, que no admet 
clàusules exorbitants a favor d'una de les parts i que té per objecte la modulació i fins i tot la 
disposició de l'exercici de competències dels ens convinguts». 

 
L'aprovació de la Llei 40/2015, d'1 d'octubre, de règim jurídic del sector públic, amb la seua 

entrada en vigor diferida a octubre de 2016, ha comportat un nou règim legal dels convenis 
administratius, que ve a substituir al que es recollia en la Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim 
jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu comú.  

 
Així, tal com es determina en el preàmbul de la Llei, es regulen en el Títol Preliminar els 

convenis administratius, en la línia prevista en el Dictamen 878 del Tribunal de Comptes, de 30 de 
novembre, de 2010, que recomanava sistematitzar el seu marc legal i tipologia, establir els requisits 
per a la seua validesa, i imposar l'obligació de remetre'ls al propi Tribunal. 

 
D'aquesta manera, es desenvolupa un règim complet dels convenis, que fixa el seu contingut 

mínim, classes, durada, i extinció i assegura el seu control por el Tribunal de Comptes. 
 

E. Per la seua banda, l’article 57 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local estableix que: 

 
Article 57 
1. La cooperació econòmica, tècnica i administrativa entre l’Administració local i les 

administracions de l’Estat i de les comunitats autònomes, tant en serveis locals com en assumptes 
d’interès comú, es desenvolupa amb caràcter voluntari, sota les formes i en els termes previstos en 
les lleis, i poden tenir lloc, en tot cas, mitjançant els consorcis o els convenis administratius que 
subscriguin. 

Cada acord de cooperació formalitzat per alguna d’aquestes administracions s’ha de 
comunicar a les altres que, tot i estar-hi interessades, no hi hagin intervingut, als efectes de mantenir 
una informació recíproca i constant. 
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2. La subscripció de convenis i constitució de consorcis ha de millorar l’eficiència de la gestió 
pública, eliminar duplicitats administratives i complir la legislació d’estabilitat pressupostària i 
sostenibilitat financera. 

 
F. Pel que fa a l'òrgan competent per a l'aprovació dels convenis és, en qualsevol cas, el Ple; 

en tractar-se de transferències de funcions o activitats a altres administracions públiques (art. 47.2.h 
LBRL). 

 
A més, es requereix que l'acord siga adoptat amb el quòrum de majoria absoluta. Per la qual 

cosa, l’òrgan competent per a adoptar l’acord consistent en manifestar la intenció de l’Ajuntament 
d’adherir-se a l’esborrany del Conveni interadministratiu d’assumpció de competències municipals de 
disciplina urbanística per part de l’Agència Valenciana de Protecció del Territori correspon al Ple de la 
Corporació. 

 
G.- La Disposició addicional tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març,declara la 

suspensió de terminis administratius.  
 
Disposició addicional tercera. Suspensió de terminis administratius. 
1. Es suspenen termes i s'interrompen els terminis per a la tramitació dels procediments de 

les entitats de sector públic. El còmput dels terminis es reprendrà en el moment en què perdi vigència 
el present Reial decret o, si s'escau, les pròrrogues de la mateixa. 

2. La suspensió de termes i la interrupció de terminis s'aplicarà a tot el sector públic definit en 
la Llei 39/2015, d'1 d'octubre, de l'procediment administratiu comú de les administracions públiques. 

3. No obstant l'anterior, l'òrgan competent pot acordar, mitjançant resolució motivada, les 
mesures d'ordenació i instrucció estrictament necessàries per evitar perjudicis greus en els drets i 
interessos de la persona interessada en el procediment i sempre que aquest manifesti la seva 
conformitat, o quan el interessat manifesti la seva conformitat amb que no se suspenga el termini. 

4. Sense perjudici del que disposen els apartats anteriors, des de l'entrada en vigor d'aquest 
Reial decret, les entitats de sector públic poden acordar motivadament la continuació d'aquells 
procediments administratius que vinguin referits a situacions estretament vinculades als fets 
justificatius de l'estat de alarma, o que siguin indispensables per a la protecció de l'interès general o 
per al funcionament bàsic dels serveis. 

5. La suspensió dels termes i la interrupció dels terminis a què es fa referència en l'apartat 1 
no és aplicable als procediments administratius en els àmbits de l'afiliació, la liquidació i la cotització 
de la Seguretat Social. 

6. La suspensió dels termes i la interrupció dels terminis administratius a què es fa referència 
en l'apartat 1 no és aplicable als terminis tributaris, subjectes a normativa especial, ni afectarà, en 
particular, als terminis per a la presentació de declaracions i autoliquidacions tributàries. 

 
L’article 9 del Reial Decret 537/2020, de 22 de maig, declara l’alçament de la suspensió de 

terminis administratius.  
 
Article 9. Terminis administratius suspesos en virtut de Reial Decret 463/2020, de 14 de març. 
Amb efectes des de l'1 de juny de 2020, el còmput dels terminis administratius que haguessin 

estat suspesos es reprendrà, o es reiniciarà, si així s'hagués previst en una norma amb rang de llei 
aprovada durant la vigència de l'estat d'alarma i les seves pròrrogues. 

 
Queda derogada la disposició addicional tercera del Reial Decret 463/2020, de 14 de març, 

mitjançant Disposició derogatòria única del Reial Decret 537/2020, de 22 de maig. 
 
Disposició derogatòria única. Derogació normativa. 
1. Amb efectes des del 4 de juny de 2020, queden derogades les disposicions addicionals 

segona i quarta de Reial Decret 463/2020, de 14 de març, pel qual es declara l'estat d'alarma per a la 
gestió de la situació de crisi sanitària ocasionada pel COVID-19. 
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2. Amb efectes des l'1 de juny de 2020, queda derogada la disposició addicional tercera de el 
Reial Decret 463/2020, de 14 de març. 

 
En atenció als anteriors fets i fonaments jurídics, el Ple de l’ajuntament acorda: 
 
Primer. Manifestar la intenció de l’Ajuntament de Canals d’adherir-se a l’esborrany del 

Conveni interadministratiu d’assumpció de competències municipals en matèria de disciplina 
urbanística per part de l’Agència Valenciana de Protecció del Territori. 
 

Segon. Que es done trasllat de l’acord d’adhesió, que s’adopte, a la Conselleria d’Habitatge, 
Obres Públiques i Vertebració del Territori de la Generalitat Valenciana”.” 
 
 

5.2. PROPOSTA DE RATIFICACIÓ RESOLUCIÓ ALCALDÍA SOBRE SOL.LICITUD DE 
SUBVENCIÓ DESTINADA A LA REALITZACIÓ D’ACTIVITATS DE VOLUNTARIAT AMBIENTAL 
EN PREVENCIÓ D’ INCENDIS FORESTALES (EXP. 2020/OFI_01/001833). 

 
Es dóna compte de la Proposta d’acord  de l’Alcaldia que va ser dictaminada favorablement 

per la Comissió Municipal Informativa de de Societat, Cultura, d’Urbanisme i Medi Ambient, en sessió 
celebrada el dia 15 de juny de dos mil vint, sessió 5/2020,  i que se sotmet a votació en el present 
punt. 

. . . 
 

No produint-se intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 
“Se da cuenta de la RESOLUCIÓ DE ALCALDÍA, DE FECHA DE 12 DE JUNIO DE 2020, EN 

RELACIÓN CON LA SOLICITUD DE SUBVENCIÓN DESTINADA A LA REALIZACIÓN DE 
ACTIVIDADES DE VOLUNTARIADO AMBIENTAL EN PREVENCIÓN DE INCENDIOS 
FORESTALES , proponiendo la Alcaldia su ratificación por el Pleno.  

. . . 
 “El Pleno acuerda ratificar la siguiente Resolución: 
   

"RESOLUCIÓN DE LA ALCALDÍA-PRESIDENCIA DEL AYUNTAMIENTO DE CANALS 
SOBRE SOLICITUD DE SUBVENCIÓN DESTINADA A LA REALIZACIÓN DE ACTIVIDADES DE 
VOLUNTARIADO AMBIENTAL EN PREVENCIÓN DE INCENDIOS (EXP. 2020/OFI_01/001833). 
 

En relación con el expediente sobre solicitud de ayudas de la Conselleria de Agricultura, 
Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural, por medio de la subvención de Ayudas 
destinadas a la realización de Voluntariado Ambiental en prevención de incendios forestales.  
 

ANTECEDENTES 
 

I.- Que por Orden 21/2016 de 29 de julio de 2016, la Conselleria de Agricultura, Medio 
Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural se aprueban las bases reguladoras de la subvención 
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destinada al voluntariado ambiental en prevención de incendios forestales, y por medio de la 
Resolución de 26 de mayo de 2020, de la Consellería de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia 
Climática y Transición Ecológica se convocan las subvenciones destinadas al voluntariado ambiental 
en prevención de incendios forestales para  el ejercicio 2020.(DOGV nº8825 02/06/2019)  
 

II.- Que por los Servicios Técnicos del Ayuntamiento de Canals, en fecha 10 de junio de 2020, 
se ha elaborado Memoria valorada para la ejecución del proyecto medioambiental  

 
“VOLUNTARIADO AMBIENTAL EN PREVENCIÓN DE INCENDIOS FORESTALES EN EL 

MUNICIPIO DE CANALS 2020 
 

ANTECEDENTES 
 
 Canals está situada en la provincia de Valencia, en la comarca de La Costera, 
geográficamente está enclavada en un área de transición entre la zona de “Castilla-La Mancha” y la 
“Comunidad Valenciana”. 
 
 En referencia a la Orden 21/2016, de 29 de julio de la Conselleria de Agricultura, Medio 
Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural por la que  se aprueban las bases reguladoras de la 
subvención destinada al voluntariado ambiental en prevención de incendios forestales, por 
Resolución de 26 de mayo de 2020, de la Conselleria de Agricultura, Medio Ambiente, Cambio 
Climático y Desarrollo Rural, se convocan las subvenciones destinadas al voluntariado ambiental en 
prevención de incendios forestales para el ejercicio 2020(DOGV nº 8825 de 02/06/2020). 
  

El Ayuntamiento de Canals se encuentra muy comprometido con la protección del Medio 
Ambiente y en el voluntariado para la vigilancia y prevención de incendios forestales, llevando más de 
una década participando en este tipo de actividades. 
 
 Las tareas realizadas así como los datos de interés referentes al voluntariado se describen a 
lo largo de esta memoria, aunque la documentación requerida para la justificación se adjunta en 
anexo aparte. 
 
OBJETIVO Y ÁMBITO DE ACTUACIÓN 
 
 El objetivo de la actividad ha sido la prevención de incendios forestales mediante acciones 
puntuales en áreas consideradas de alto riesgo de incendio como son: 

 

 El Tunel/Casa Pareja 
 Cinc Germans 
 Els Calderons 
 Llometa de Gil 
 

Todas estas áreas quedan englobadas dentro del Paraje Natural Municipal de 5 Germans 
declarado por Decreto 104/2012, de 22 de junio de 2013 y la ZEC del Túnel por Decreto de 
36/2013, de 1 de marzo de 2013. El ámbito de actuación tal como se refleja en el mapa del 
SIGPAC son alrededor de 900 ha. De masa forestal. 

 
La extensión de la zona A es: 
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Y tiene una extensión de 561’93 ha serra Grossa + 7’19 ha de la Llometa de Gil con un total 

de 569’12 ha. 
 
La extensión de la zona B es: 
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Y tiene una extensión de 136’81 ha cauce rio Cañoles + 177’32 ha de la de las partidas de la 

Saurina, Fontanars y la Foya con un total de 314’13 ha. 
 
Por tanto, la extensión total que los voluntarios deben vigilar será el sumatorio de la zona A y 

zona B, 569’12 ha + 314’13 ha = 883,25 ha. 
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Para ello se  realizaran las siguientes actividades: 
 

 Información a los ciudadanos de las pautas a seguir para el correcto funcionamiento del Plan 
de Prevención de Incendios y de las restricciones y prohibiciones del Plan de Quemas Local. 

 Control del cumplimiento de las distintas normativas medioambientales. 
 Vigilancia medioambiental. 
 

El alcance de las actividades realizadas ha correspondido a las áreas de masa forestal de 
todo el término municipal: El Túnel, barrancos, masas forestales aisladas, etc.; los meses de julio, 
agosto y septiembre. 

 
Las zonas prioritarias y sus actuaciones dentro del Término Municipal de Canals serán: 
 

 El Tunel: zona afectada por el incendio del año 94 y que se encuentra en perfecto estado de 
regeneración natural. Ampliamente afectada por los cazadores, motoristas, campistas 
ilegales, domingueros y rebaños de ovejas. 
En esta zona se ha llevado a cabo una labor informativa y disuasoria, así como evitar fuegos 
de los domingueros que podían haber provocado un conato de incendio con el consiguiente 
peligro en una zona de regeneración que impediría la correcta recuperación del área al ser de 
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incendio reincidente en un espacio inferior a 10 años, que es mínimo necesario para que los 
nuevos ejemplares de pinos puedan producir semillas y reproducirse. 

 Barrancos formados por masas arbóreas de carácter forestal, que en su gran mayoría lindan 
con campos de cultivo, donde las actuaciones realizadas son idénticas a la zona del Túnel. 

 Áreas de discontinuidad de masas forestales: donde se ha informado y controlado el buen 
uso del fuego de los agricultores para prevenir incendios forestales, facilitándoles el plan de 
quemas. 

 Márgenes de carreteras ubicadas en zona de masa forestal, como el Puerto de Ollería y el 
antiguo Puerto de Ollería, donde el peligro de incendio debido a la falta de la información de 
los ciudadanos y usuarios ha precisado una labor informativa y disuasoria, especialmente en 
el área de servicio ubicada en mitad de la masa forestal. 

 
FORMACIÓN 
 
 El grupo de voluntarios recibirá un curso básico en el caso de nuevos voluntarios, y 
recordatorio del que ya recibieron en años anteriores para los que repitan. 
 
MATERIAL DIVULGATIVO UTILIZADO 
 
 El material divulgativo utilizado será elaborado por el Ayuntamiento de Canals. Al igual que en 
años anteriores se han entregado dichas notas informativas prohibiendo la limpieza y deposición de 
residuos de vehículos, la quema de rastrojos y restos de poda, así como el abandono de residuos en 
arcenes, badenes y barrancos. 
 
MISISONES A REALIZAR 
 
 Las misiones a realizar han sido las siguientes: 
   

 Vigilancia medioambiental de la zona A y B. 
 Punto fijo “El Túnel” en alerta 3, o en lugar indicado por los forestales. 

 
 
NUMERO DE PERSONAS VOLUNTARIAS Y CALENDARIO DE LA ACTIVIDAD 
 
 El equipo humano necesario para realizar las actuaciones descritas anteriormente será el 
siguiente: 

 Una persona voluntaria, como coordinador del grupo y conductor. 
 Técnico por parte del Ayuntamiento que compruebe que se cumplen los objetivos marcados. 
 Los voluntarios que se inscriban para dichas labores de vigilancia haciendo especial hincapié 

en la integración de voluntarios con discapacidades que no le sean un impedimento para el 
cumplimiento de las labores de vigilancia. Las actividades de voluntariado están abiertas a 
todo tipo de personas. Siendo un número variable que va desde los 15 a 25 voluntarios. 

 
En cuanto al material necesario para el desarrollo de las actuaciones ha sido el siguiente: 
 

 Prismáticos 
 Fotocopiadora 
 Ordenador 
 Material de Oficina 
 Vehículo en alquiler  
 Combustible 
 Camisetas 
 Gorras 
 Seguro de accidentes 
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 Seguro de Responsabilidad Civil 
 Plan de quemas local 
 Cámara digital 

 
El calendario de actuaciones será en los meses de julio, agosto y septiembre, en los cuales 

los voluntarios realizaran su labor de la siguiente manera: 
  

 Grupo de hasta cuatro personas que han salido para realizar actividades de información y 
disuasorias, así como de vigilancia, durante ocho horas (ver anexos de partes, días de salida 
y Km. realizados). 

 
4 PERSONAS X 76 DIAS para realizar 304 salidas 

 
Dichas actuaciones se realizaran en la ruta A y B, según se indica en el plano catastral, del 

anexo I. 
 
MEDIDAS ANTI COVI19 
 
A la vista de la declaración del estado de alarma por la crisis sanitaria ocasionada por el 

COVID-19 (RD 463/2020, del 14 de marzo. BOE 67), y posteriores prorrogas; han surgido 
instrucciones y normativas aplicables ante el COVID-19; se tendrán  que implementar medidas de 
protección individual (EPIs) y de distanciamiento personal de obligatorio cumplimiento  para los 
integrantes del Voluntariado ambiental. 

 

 El uso de mascarilla dentro del vehículo será obligatorio por parte de todos los integrantes del 
grupo de voluntarios cuando se proceda a la vigilancia en movimiento. Ocupando un máximo 
de 2 ocupantes por cada fila de asientos, en nuestro caso solo pondrán ocupar el vehículo de 
vigilancia un total de 4 voluntarios repartidos en 2 ocupantes delante y dos ocupantes detrás. 
(Orden TMA/384/2020, de 3 de mayo). Sera el propio Ayuntamiento que suministrará las 
mascarillas tipo sanitarias/quirúrgicas y/o Fpp2. 

 Como medida de higiene y/o prevención para los voluntarios dispondrán de soluciones 
desinfectantes tipo hidroalcohólicos para el uso antes, entre y después de cada turno de los 
voluntarios. El conductor se asegurará que los voluntarios tengan acceso permanentemente a 
su disposición de los geles hidroalcohólicos.(Orden SND/399/2020, de 9 de mayo) 

 Se limitará a lo mínimo necesario los posible los movimientos diarios con el vehículo que 
impliquen que los voluntarios están a distancias de menos de 2 metros, dando prioridad a los 
punto fijos de vigilancia.    

 Cuando los voluntarios se encuentre en un punto fijo de vigilancia, tendrán que mantener una 
distancia de seguridad de la menos 1,5 metros de separación. Se impedirá el contacto físico 
entre los voluntarios.(Orden SND/399/2020, de 9 de mayo modificado por el RD denominado 
Medidas urgentes de prevención, contención y coordinación para hacer frente a la crisis 
sanitaria ocasionada por la Covid-19 que entrara en vigor a partir del 22 de junio de 2020). En 
caso de no poder mantener la distancia de seguridad de 1,5 metros deberán llevar mascarilla 
. Se hace obligado el uso de mascarilla cuando se encuentren en vía pública, centros 
públicos y espacios al aire libre a menos de 1,5 metros. 

 Se procederá a la limpieza y/o desinfección del vehículo cuando se haga un cambio del grupo 
de voluntarios por la finalización del periodo concedido a dicho grupo. 

 Se ventilará el vehículo cuando se haya hecho un trayecto de vigilancia. 
 El vehículo dispondrá de una pequeña papelera con tapa y pedal con su bolsa de plástico 

correspondiente para depositar cualquier desperdicio o material de un solo uso que al final del 
día se depositará en un contenedor de RSU. 

 Cuando se hagan reuniones o se impartan cursos para los voluntarios se seguirán las 
medidas: 
 Se evitará el contacto personal y se mantendrá de una distancia de seguridad de al 

menos 1,5 metros. 
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 Limpieza y desinfección de manos mediante geles hidroalcohólico a la entrada y a la 
salida. 

 Los voluntarios llevaran mascarilla dentro del recinto donde se realice la reunión o curso. 
 
MEDIOS DE TRANSPORTE EMPLEADOS 
 
El medio de transporte a emplear será un vehículo alquilado si no se dispone de vehículo 

municipal. 
 
CRONOGRAMA DE ACTUACIÓN 
 
ANEXO II. CALENDARIO DE LAS ACTUACIONES DE VIGILANCIA EN PREVENCION DE 

INCENDIOS EN EL MUNICIPIO DE CANALS. 
 
PARA EL MES DE JULIO 2020 
 
L M Mi J V S D 
       

1 2 3 4 5  
6 7 8 9 10 11 12  
13 14 15 16 17 18 19  
20 21 22 23 24 25 26  
27 28 29 30 31 
 
PARA EL MES DE AGOSTO 2020 
 
L M Mi J V S D 

1 2  
3 4 5  6 7 8 9  
10 11 12 13 14 15 16  
17 18 19 20 21 22 23  
24 25 26  27 28 29 30  
31 
   
PARA EL MES DE SEPTIEMBRE 2018 
 
L M Mi J V S D 
       

1 2 3 4 5 6  
7 8 9 10 11 12 13  
14 15 16 17 18 19 20  
21 22 23 24 25 26 27  
28 29 30 31 
 

Se realizarán actuaciones de vigilancia a lo largo de los 76 días señalados en jornadas de 
10:00 h de la mañana a 14:00 h de la tarde y de 16:00h a 20:00h de la tarde de lunes a domingo, 
excepto los días de Alerta 3 que será de 10:00h a 20:00h. de carácter intensivo.  

 
PRESUPUESTO DE LAS ACTIVIDADES A REALIZAR 

 
CONCEPTO ACTIVIDAD UNIDAD PRECIO SUBTOTAL TOTAL 
I. GASTOS ALIMENTACIÓN Dietas 304 18.00 5.472 5.472 
II. TRANSPORTE Vehículo: alquiler 2 meses 16 

días 
600 1.800 1.800 

 Combustible 350  350 350 
 Limpieza vehículo 10 15 150 150 
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III. MATERIAL FUNGIBLE Plan de quemas 0 0 0 0 
IV. SERVICIOS Seguro accidentes 1 1.500 1.500 1.500 
 Seguro RC 1 900 900 900 
V. GASTOS PERSONAL Personal   0 0 
VI. GASTOS ALOJAMIENTO    0 0 
VII. OTROS GASTOS    0 0 
TOTAL   10.172€ 

 

 IMPORTE DE SUBVENCIÓN SOLICITADO: 
 

El importe solicitado corresponde al 100% del total del presupuesto, es decir, diez mil ciento 
setenta y dos euros.” 
 

III.- Que consta en el expediente Retención de Créditos de fecha 8 de junio de 2020, 
referencia nº 2020-45-17200-21001. 
 

IV.- Que existe informe del Técnico Medio de Gestión Ambiental de fecha 10 de junio de 
2020.  
 

V.- Que existe informe favorable de la Técnica General de la Administración de Desarrollo 
Local y Servicios Públicos, de fecha 10 de junio de 2020 sobre solicitud de subvención para el 
Voluntariado Ambiental. 
 

VI.- Que no procede fiscalización previa del expediente en base a lo establecido en la base 
44-2 de las Bases de Ejecución del presupuesto vigente. 

 
FUNDAMENTOS DE DERECHO 

 
A.- Que la base octava de la Orden 21/2016, de 2 de agosto de la Conselleria de Agricultura, 

Medio Ambiente, Cambio Climático y Desarrollo Rural por la que se aprueban las bases reguladoras 
de las subvenciones destinadas al Voluntariado Ambiental en prevención de incendios forestales, 
establece que las solicitudes acompañaran con la siguiente documentación: 

“… 
b) En el caso de corporaciones locales, acuerdo adoptado por el Pleno o, en su caso, por la 

Junta de Gobierno Local cuando se acredite tener esta facultad delegada, o por el Alcalde de la 
Corporación con la posterior ratificación del Pleno o de la Junta en el caso de que tenga esta facultad 
delegada. 

B.- Que en el apartado quinto de la Resolución de 26 de mayo de 2020, de la Conselleria de 
Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica, por la que se convocan 
las subvenciones destinadas al voluntariado ambiental en prevención de incendios forestales para el 
ejercicio 2020, estable un plazo máximo de presentación de las solicitudes de 10 días hábiles a partir 
del día siguiente al de la publicación en el DOGV. 

C.- Que el próximo pleno ordinario será el día 9 de julio de 2020, por lo que procede tramitar 
el expediente con carácter de urgencia para solicitar las ayudas dentro de plazo. 

D.- Considerando que es de aplicación el art. 21.k  de la Ley 7/85, de 2 de abril Reguladora 
de las Bases de Régimen Local que establece entre las atribuciones del alcalde las siguientes: 

“ El ejercicio de las acciones judiciales y administrativas y la defensa del ayuntamiento en las 
materias de su competencia, incluso cuando las hubiere delegado en otro órgano, y, en caso de 
urgencia, en materias de la competencia del Pleno, en este supuesto dando cuenta al mismo en la 
primera sesión que celebre para su ratificación.” 
 

En virtud de lo expuesto esta Alcaldía dispone  la aprobación de los siguientes puntos: 
 

Primero.- Solicitar la subvención a la Conselleria de Agricultura, Desarrollo Rural, 
Emergencia Climática y Transición Ecológica para el Voluntariado Ambiental en prevención de 
incendios forestales por un montante de 10.172 euros subvencionado íntegramente por la Conselleria 
de Agricultura, Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica. 



 
 
 

72 / 104 

 
Segundo.- Nombrar como director técnico del proyecto, al Técnico Medio de Gestión 

Ambiental, D. Antonio Simón Mollá, como interlocutor valido con la Conselleria de Agricultura, 
Desarrollo Rural, Emergencia Climática y Transición Ecológica, para esta subvención.  

 
Tercero.- Comunicar este acuerdo a la Intervención Municipal, y a los Servicios de Desarrollo 

Local y Servicios Públicos. 
 
Cuarto.- Dar cuenta al Pleno del citado acuerdo para su ratificación en la primera sesión que 

se celebre.”” 
 
 

 
6. PROPOSICIÓ DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA EN RELACIÓ  A LA RATIFICACIÓ DE 

LA RESOLUCIÓ Nº 671 DE DATA 30.06.2020, D’APROVACIÓ DE LA TERCERA PRÒRROGA DEL 
CONVENI DE COLABORACIÓ, AMB LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL, AMB DESTÍ AL 
MANTENIMENT DEL CENTRE MUNICIPAL DE FORMACIÓ DE PERSONES ADULTES DE 
CANALS. (EXPED. 2020/OFI_01/001632) 
 

La Sra. Presidenta sotmet a votació la ratificació de la inclusió del punt en l'ordre del 
dia, donant el següent resultat: Vots a favor: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª 
Jose Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 

 
Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama a ratificació de la inclusió dels 

punts en l'ordre del dia. 
. . . 

 
Es dóna compte de la Proposició de l’Alcaldia  que se sotmet a votació en el present punt. 

. . . 
 
 Obert el torn d’intervencions, es produeixen les que, en síntesi, s’assenyalen. 
 

El Sr. Tornero Soriano manifestant que bona nit si es molt ràpid, es la prorroga que hi ha 
signat amb diputació  per a l’escola d’adults es la quarta prorroga, si no estic jo equivocat es l'ultima 
que es pot fer per a aquest curs 2020-2021. 
 

. . . 
 

No produint-se altres intervencions, el Sr. President sotmet a votació sense mes tràmits la 
proposta, donant el següent resultat: Vots a favor: 17, corresponents als Srs./Sres. Dª Mª Jose 
Castells Villalta, D. Miguel Ángel Alventosa Paz, Dª Clara Mª Chorques Sanz, D. Pedro Pablo 
Martínez Penalba i Dª Verónica Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals); D. Francisco 
Lopez Trigueros, D. Antonio Pérez García, Dª Andrea Sisternes Martorell, Dª Clementina Lillo Mollá i 
Dª Josefa Juan Martínez (del Grup Municipal Popular); D. Antonio Manuel Orea Pedraza, Dª Inés 
María Poveda Mira i  D. Adrià Castelló Sanchis (del Grup Municipal Socialista); Dª Hilzonde Neus 
Badia Ferri i D. Vicente Tornero Soriano (del Grup Municipal Canals en Moviment); Dª Maria Celia 
Bononad Martínez (regidora no adscrita); i D. Javier Pérez Molla (regidor no adscrit); Vots en contra: 
Cap; Abstencions: Cap. 
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Per tant, l’Ajuntament Ple aprova i la Presidenta proclama adoptat el següent ACORD: 
 

 “El Ple acorda ratificar la següent Resolució (Nº 671 - 30/06/2020) 
(https://plataforma.ipobles.es/verifirma/code/IV67SGP6IENPJLMSUQYR6MS6IQ): 

 
“RESOLUCIÓ DE L’ALCALDÍA, EN RELACIÓ AMB L’APROVACIÓ DE LA TERCERA 

PRÒRROGA DEL CONVENI DE COLABORACIÓ, AMB LA DIPUTACIÓ PROVINCIAL, AMB DESTÍ 
AL MANTENIMENT DEL CENTRE MUNICIPAL DE FORMACIÓ DE PERSONES ADULTES DE 
CANALS. (EXPED. 2020/OFI_01/001632) 

 
 

ANTECEDENTS 
 

1.- Des de 1984, l’Escola d’Adults de Canals ve desenvolupant una tasca de formació a la 
població jove i adulta amb la finalitat de l’obtenció de la titulació bàsica necessària per poder inserir-se  
al món laboral i/o continuar estudis. Els ensenyaments que s’imparteixen en l’Escola d’Adults estan 
autoritzats per la Conselleria d’Educació. Des de l’any 2000 l’Ajuntament de Canals té l’autorització, 
primer provisional i més tard amb caràcter definitiu,  per poder impartir l’Educació Secundària. 
Concretament, el Centre municipal de Formació de Persones Adultes, per a la prestació de serveis 
educatius  a adults, està integrat en el programa FPA de la Comunitat Valenciana, havent sigut 
autoritzat per la Conselleria d’Educació, Cultura i Esports, per Resolució de data 28 de març de 2006.  

 
2.- L’Ajuntament de Canals rep una subvenció per part de Conselleria d’Educació per a 

despeses de funcionament i per a impartir els ensenyaments establerts en el currículum  que es 
desenvolupa al Decret 220/1999 de 23 de novembre (DOGV 18/02/2000). Els programes que es 
desenvolupen en l’Escola d’Adults de Canals són els ensenyaments per l’obtenció del Graduat en 
Secundària, Accés a la Universitat per a majors de 25 anys, Accés a Cicles Superior, Cursos per al 
Coneixement del Valencià, Cursos per al coneixement de l’Anglès, castellà per a estrangers, etc. 
 

 3. Conveni subscrit amb la Diputació de València, en data 23 de gener del 2018, de 
col·laboració per al manteniment del Centre Municipal de Formació de Persones Adultes durant el 
curs escolar 2017-18, aprovat en sessió plenària municipal de 7 de juliol del 2017. Es tractava d’un 
conveni on es contemplava l’aportació de recursos disponibles de la Diputació, i la planificació 
conjunta de les dues institucions, per al millor funcionament del servei municipal, a l’empara de 
l’article 36.1.b) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, en relació amb la Llei 1/1995, de 20 de gener, de la 
Generalitat Valenciana, de Formació de les Persones Adultes. No implicava transferències de 
funcions  o d’activitats entre administracions ni realització de delegacions o comandes de gestions. La 
durada del conveni era des de l’1 de setembre de 2017 fins al 31 d’agost de 2018, prorrogable 
expressament, per acord d’ambdues administracions, fins a un màxim de tres pròrrogues.  
 Aquest conveni va ser objecte d’una primera pròrroga, en virtut d’acord plenari municipal de 
27 de juny de 2018 , fins al 31 d’agost de 2019 (curs escolar 2018-19).  
 Mitjançant  Resolució de l’Alcaldia de data 5 de juliol de 2019, ratificada en sessió plenària de 
15 de juliol de 2019, s’aprova la segona pròrroga, de l’1 de setembre de 2019 fins al 31 d’agost de 
2020 (curs escolar 2019/2020). 
 
 4. Vist l'escrit remès per la Diputació Provincial de València, amb registre d'entrada municipal 
número 2165 de 14 de maig de 2020, pel qual se sol·licita d'aquest Ajuntament que, abans del 30 de 
juny de 2020, es remeta acord sobre aprovació de la tercera i última pròrroga del Conveni subscrit 
entre la Diputació de València i aquest Ajuntament, per al manteniment del Centre Municipal de 
Formació de Persones Adultes, per un any més, des de l'1 de setembre de 2020  fins al 31 d'agost de 
2021 (curs escolar 2020-21). 
 

5.- Vist l’informe emés pel servei  C: Desenvolupament Local i Serveis Públics, amb data 4 de 
juny de 2020, sobre la conveniència de l’aprovació del conveni. 
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 6.- Havent-se dictat providència d’Alcaldía, amb data 25 de juny de 2020, ordenant l’inici de 
l’expedient. 

 

7.- Consta en l’expedient informe emés, amb data 26 de juny de 2020, pel Vicesecretari 
Municipal. 

 
8.- Consta informe de fiscalització favorable, de data 30 de juny de 2020, emés per la 

Intervenció Municipal. 
 

9.- No obstant, resulta urgent  l'adopció d'acord respecte d'aquest assumpte, amb temps 
suficient, atés que ha de remetre's certificació del mateix, a la Diputació de València, abans del 
pròxim dia 1 de juliol, segons l'escrit remés per la pròpia  Diputació de València.  No estant prevista la 
celebració de cap sessió plenària  fins a aquesta data.  
 
 

Als anteriors antecedents s'apliquen els següents 
 

           A) La formació de persones adultes, es regeix per les normes establides en la Llei Orgànica 
2/2006, de 3 de maig, d’Educació i per la Llei 1/1995, de 20 de gener, de la Generalitat Valenciana, 
de Formació de Persones Adultes, i resta de normativa de rang inferior de la Generalitat, promulgada 
a tenor d’allò disposat per l’article 53 de la Llei Orgànica 5/1982, d’1 de juliol, de l’Estatut d’Autonomia 
de la Comunitat Valenciana. 
 

B)  Considerant el que disposen  els articles 26.3 i 36.1.b) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, 
Reguladora de les Bases de Règim Local (LRBRL), respecte a l'assistència de les diputacions als 
Municipis per a l'adequada prestació dels serveis públics. 

 
C) L'art. 22 de la Llei 7/85 de 2 d'abril Reguladora de les Bases de Règim Local, sobre 

competències del Ple Municipal. No obstant l’article 21.1.k de la LRBRL estableix que correspon a 
l’Alcaldia l’exercici d’accions administratives, de competència del Ple, en cas d’urgència, donant 
compte al mateix en la primera sessió que celebre per a la seua ratificació. 
 
           D) La clàusul.la sisena del conveni vigent estableix que la seua durada serà d’un any, des de 
l’1 de setembre de 2017 al 31 d’agost de 2018. Igualment, preveu que puga prorrogar-se 
expressament per acord d’ambdues administracions, per períodes iguals, fins a un màxim de tres 
pròrrogues. 

 
           E) La clàusul.la setena, per la seua part, estableix que, tot i allò disposat en la clàusul.la 
anterior, aquest conveni quedarà extingit automàticament si es produeix la transferència del 
professorat de FPA de la plantilla de la Diputació Provincial a la Conselleria d’Educació, Cultura i 
Esport de la Generalitat Valenciana; si es produïra la desaparició del Centre Municipal de Formació 
de Persones Adultes i/o el programa de Formació de Persones Adultes de la Comunitat Valenciana. 

En aquest sentit, també s’haurà de tindre en compte les conseqüències que es deriven  de les 
actuacions i acords que resulten pertinents davant les modificacions de la Llei 7/1985, de 2 de abril,  
introduïdes per la Llei  27/2013, de 27 de desembre, de Racionalització i Sostenibilitat de 
l’Administració Local, pel que fa al nou règim de les competències de les entitats locals, on es 
distingeix entre competències pròpies, delegades i altres distintes a les anteriors que només podran 
ser exercides quan no es pose en risc la sostenibilitat financera del conjunt de la hisenda municipal i 
no s’incorria en un supòsit d’execució simultània del mateix servei amb altra administració pública 
(articles 7, 25, 26, 27, 116 ter i altres concordants de la LRBRL, així com la Disposició Addicional 
novena la LRSAL). 
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            En vista dels antecedents i fonaments jurídics exposats, i altres d’aplicació general i pertinent, 
RESOLC: 
 

             PRIMER.-  Aprovar una tercera pròrroga, per un any més, del Conveni de Col·laboració entre 
la Diputació de València i l'Ajuntament de Canals per al manteniment del Centre Municipal de 
Formació de Persones Adultes, subscrit amb data 23 de gener del 2018. 
 

El nou termini serà des de l'1 de setembre del 2020 fins al 31 d'agost del 2021 (curs escolar 
2020-2021). 

 
            SEGON.-  Autoritzar a l'Alcaldia en tot el que siga de rigor amb vista al compliment del present 
acord. 
 
           TERCER.- Sotmetre la present resolució al Ple municipal, en la primera sessió que celebre, a 
efectes de la seua ratificació. 
 
           QUART.- Comunicar el present acord a l’Àrea de Benestar Social i Educació de la Diputació 
Provincial de València. 
 
           CINQUÉ.- Traslladar del present acord, perquè en prenguen coneixement i efectes oportuns, 
als següents serveis municipals: Personal; Desenvolupament  Local i Serveis Públics; Intervenció 
General.” 
 
 7. ASSUMPTES D'URGÈNCIA (ARTS. 83 I  91.4 DEL ROF). 
 
 La Presidenta pregunta si algun Grup per raons d'urgència desitja sotmetre a la consideració del 
Ple algun assumpte no compres en l'orde del dia. No es planteja cap assumpte d’urgència. 
 
 8. DACIÓ DE COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA PRESES DES DE LA 
DARRERA SESSIÓ PLENÀRIA ORDINÀRIA, D’ACORD AL QUE DISPOSA L’ARTICLE 42 DEL R.O.F. 
 
 Es dona compte de la següent relació de Resolucions adoptades (Decrets 491 a 693): 
 
Título Tipo de 

Materia 
Número 
expediente origen 

Núme
ro del 
decret
o 

Fecha 
de 
decreto 

S 615 ayudas de emergencia.covid-19 Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
624 

491 25/05/20
20 

S274 - nomina abril 2020 Personal 2020/OFI_01/001
389 

492 25/05/20
20 

S 615 ayudas seguridad alimentaria mayo Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
642 

493 25/05/20
20 

S938 - cemur 2020/40 nicho nuevo con reserva Cementeri 2020/OFI_01/001
493 

494 25/05/20
20 

S639 -  escola infantil mes de març (sense bo) curs 2019/2020 Educación 2020/OFI_01/001
693 

495 25/05/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
721 

496 25/05/20
20 

S441 - aprovacio factures i pagament Hacienda 2020/OFI_01/001
713 

497 25/05/20
20 

S441 - aprovació risoncha sl aportacio juny Hacienda 2020/OFI_01/001
673 

498 25/05/20
20 

S441 - aprovació factura i pagament Hacienda 2020/OFI_01/001
671 

499 25/05/20
20 

S441 - aprovacio factura i pagament Hacienda 2020/OFI_01/001
716 

500 25/05/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
648 

501 25/05/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
695 

502 25/05/20
20 



 
 
 

76 / 104 

S551 - ple m-03 ordinari de 28.05.20 Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
674 

503 25/05/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
697 

504 25/05/20
20 

Presentación telemática: nº registro 2020001713 Personal 2020/PAC_03/00
0283 

505 25/05/20
20 

S0009 - gratificación servicios extraordinarios personal funcionario 
nómina mayo 

Personal 2020/OFI_01/001
647 

506 25/05/20
20 

S938 - cemur 2020/42 nicho reservado, titular el fallecido Cementeri 2020/OFI_01/001
644 

507 25/05/20
20 

S605 - junta govern local. m-02 Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
734 

508 26/05/20
20 

S733 - plans especials i les seus modificacions. pla especial de 
reserva de sòl escolar, 2008. expropiació de terrenys per a la 
construcció d'un institut nou. XXXX, finca registral XXXX, pol. XX, 
parc. XX 

Urbanismo 2020/OFI_01/001
407 

509 26/05/20
20 

S638 - solicitud de reducción de jornada de una hora diaria por tener 
niños menores de 12 años. 

Personal 2020/OFI_01/000
772 

510 26/05/20
20 

S706 - adl20 Subvencio
nes 

2020/SDS_03/00
0012 

511 26/05/20
20 

S274 - nómina mayo 2020 Personal 2020/OFI_01/001
741 

512 27/05/20
20 

S245 - jardi parc de l'ermita i carrer Urbanismo 2020/OFI_01/000
137 

513 27/05/20
20 

S441 - aprovacio i pagament premi Hacienda 2020/OFI_01/001
737 

514 27/05/20
20 

S311 - assignacions grups politics abril Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
446 

515 27/05/20
20 

S311 - assignacions grups politics març Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
445 

516 27/05/20
20 

S 615 ayudas seguridad alimentaria mayo Hacienda 2020/OFI_01/001
642 

517 27/05/20
20 

S337 - nombramiento interino tag patrimonio y r.p. Personal 2020/OFI_01/001
432 

518 28/05/20
20 

S441- aprovació factures i pagaments assegurança de danys 
materials de l'ajuntament de canals Ex. 2020/OFI_01/001649 

Hacienda 2020/OFI_01/001
649 

519 28/05/20
20 

S441- aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/001746 Hacienda 2020/OFI_01/001
746 

520 28/05/20
20 

S712 - borsa de treball d'auxiliars d'adjuda a domicili (sad) Recursos 
Humanos 

2020/OFI_01/001
727 

521 29/05/20
20 

S208 -  pobreza energética. junio Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
787 

522 29/05/20
20 

S441 - aprovació certificació ipagament Hacienda 2020/OFI_01/001
613 

523 29/05/20
20 

S 562 - autorización de utilización de ocupación de la vía pública con 
mesas y sillas 

Hacienda 2020/LOU_03/00
0015 

524 29/05/20
20 

S 562 autorización ocupación vía pública con mesas y sillas  Hacienda 2020/LOU_03/00
0013 

525 29/05/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
794 

526 01/06/20
20 

S311 - assignacions grups politics març Hacienda 2020/OFI_01/001
445 

527 01/06/20
20 

S311 - assignacions grups politics abril Hacienda 2020/OFI_01/001
446 

528 01/06/20
20 

S245 - jardi parc de l'ermita i carrer Urbanismo 2020/OFI_01/000
137 

529 01/06/20
20 

S443 - sepe_20 Recursos 2020/OFI_01/001 530 01/06/20
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Humanos 804 20 

S551 - ple extraord. 4 juny Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
803 

531 01/06/20
20 

S615 - menores tablets Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
805 

532 01/06/20
20 

S 615 ayudas de emergencia.mayo Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
826 

533 02/06/20
20 

S441 - aprovacio fracciionament i pagament Hacienda 2020/OFI_01/001
802 

534 02/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
813 

535 02/06/20
20 

S441- aprovació cànon ocupació  i pagament Confederación 
Hidrográfica del Júcar, O.A. Ex. 2020/OFI_01/001781 

Hacienda 2020/OFI_01/001
781 

536 02/06/20
20 

S999 - subv associem Subvencio
nes 

2020/OFI_01/001
830 

537 03/06/20
20 

S615 - ayudas de emergencia.menores covid Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
827 

538 03/06/20
20 

S878 - responsabilidad patrimonial - XXXXXXX - 17/2016- Patrimonio 2020/OFI_01/001
302 

539 03/06/20
20 

S615 ajudes socials covid 19 Hacienda 2020/OFI_01/001
785 

540 03/06/20
20 

S878 - responsabilidad patrimonial - XXXXXXX - 6/2016 Patrimonio 2020/OFI_01/001
282 

541 03/06/20
20 

S349 - licencia de obras  cuatro caminos sn desplazamiento toma de 
potencial 

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0062 

542 04/06/20
20 

S349 - licencia urbanística de edificación c/XXXXXXX - solicitante 
proman 2017 , s.l. XXXX 

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0324 

543 04/06/20
20 

S769 - aguas residuales plan de control de vertidos inpelsa Urbanismo 2020/OFI_01/000
182 

544 04/06/20
20 

S389 - sancionador impelsa vertidos. 1/2019. Urbanismo 2020/OFI_01/001
828 

545 04/06/20
20 

S389 - sancionador impelsa vertidos. 1/2020. Urbanismo 2020/OFI_01/000
026 

546 04/06/20
20 

S551 - ple extraord. 4 juny Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
803 

547 04/06/20
20 

S208 -  pobreza energética. junio Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
787 

548 04/06/20
20 

S208 -  pobreza energética. junio Hacienda 2020/OFI_01/001
787 

549 04/06/20
20 

S667 - nombramiento accidental tesorero Personal 2020/OFI_01/001
848 

550 04/06/20
20 

S677 - restauración de la legalidad 7.1/2019  Urbanismo 2020/OFI_01/000
642 

551 04/06/20
20 

S656 orden de ejecución Urbanismo 2020/OFI_01/001
269 

552 04/06/20
20 

S389 - sancionador uso dominio público - exp. 3-2020 Patrimonio 2020/OFI_01/000
075 

553 04/06/20
20 

S003 - tarjeta de estacionamiento para personas con movilidad 
reducida. 

Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
766 

554 05/06/20
20 

S003 - solicitud tarjeta de estacionamiento para personas con 
movilidad. 

Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
765 

555 05/06/20
20 

S728 - reconocimiento condición indefinido no fijo. Personal 2020/OFI_01/001
233 

556 05/06/20
20 

S311 - renuncia clara chorques drets económics asist. organs col. Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
675 

557 05/06/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
845 

558 05/06/20
20 

Presentación telemática: nº registro 2020002246 Hacienda 2020/LOU_03/00
0014 

559 05/06/20
20 

S349 - licencia de obras rehabilitación vivienda unifamiliar - calle Urbanismo 2020/OFI_01/001 560 08/06/20
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XXXXX - expediente 44/2019 – mcg 147 20 

S721 - división horizontal c. XXXXXXX. acs Urbanismo 2020/OFI_01/001
789 

561 08/06/20
20 

S441 - aprovació i pagament edicte bopv Ex. 2020/OFI_01/001858 Hacienda 2020/OFI_01/001
858 

562 08/06/20
20 

S441 - aprovació factura i pagament procurador Ex. 
2020/OFI_01/001784 

Hacienda 2020/OFI_01/001
784 

563 08/06/20
20 

S441 -aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
851 

564 08/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/001
854 

565 08/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments segur vehicle Ex. 
2020/OFI_01/001646 

Hacienda 2020/OFI_01/001
646 

566 08/06/20
20 

S441 - aprovació facturai pagament Hacienda 2020/OFI_01/001
857 

567 08/06/20
20 

S245 - rehabilitación del trinquete municipal Urbanismo 2020/OFI_01/000
736 

568 09/06/20
20 

Programación cultural de canals de 2020 dentro del programa del 
circuit cultural valencià. 

Contratació
n 

2020/OFI_01/000
151 

569 09/06/20
20 

S078 - comisión informativa de urbanismo 2020/05 de 15 de junio Urbanismo 2020/OFI_01/001
999 

570 10/06/20
20 

S842 - reparación de imbornal en c/ XXXXX (esq. XXXXX), paso 
peatonal e imbornal en XXXXXX 

Urbanismo 2020/OFI_01/001
092 

571 10/06/20
20 

S938 - cemur 2020/31 nicho nuevo sin reserva Cementeri 2020/OFI_01/001
801 

572 10/06/20
20 

S441 - aprovació i pagament edicte bopv borsa sad Ex. 
2020/OFI_01/001994 

Hacienda 2020/OFI_01/001
994 

573 11/06/20
20 

S781 - informació urbanística - inmueble con referencia catastral 
9252202yj0195s0001fd, sito en la XXXXXXX de canals.  

Urbanismo 2020/INF_03/000
022 

574 11/06/20
20 

S781 - informació urbanística c/ XXXXXXXX 
9756425yj0195n0003lunº registro 2020002276 

Urbanismo 2020/INF_03/000
023 

575 11/06/20
20 

S349 - llicència urbanística - reparació clavegueram desatascar 
desaigüe i conduir-lo a la general c/XXXXXX - XXXX 

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0389 

576 11/06/20
20 

S615 - ayudas de emergencia.menores covid Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
827 

577 11/06/20
20 

S208 -  pobreza energética. agua. mayo Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
852 

578 11/06/20
20 

S938 - cemur 2020/44 nicho ocupado, titular el fallecido Cementeri 2020/OFI_01/001
836 

579 11/06/20
20 

S938 - cemur 2020/43 nicho ocupado, titular la difunta Cementeri 2020/OFI_01/001
807 

580 11/06/20
20 

S844 - 2020/07 inf urb mun dgv  Urbanismo 2020/OFI_01/001
262 

581 11/06/20
20 

S655 - continuación expte. dr-pc 2019/19 jma Urbanismo 2020/LDR_03/000
004 

582 11/06/20
20 

S706 - gabpsic_20 Subvencio
nes 

2020/SDS_03/00
0016 

583 11/06/20
20 

S706 - epa_20-subv Subvencio
nes 

2020/SDS_03/00
0015 

584 11/06/20
20 

S441 - aprovació cànon ocupació  i pagament chj Ex. 
2020/OFI_01/001996 

Hacienda 2020/OFI_01/001
996 

585 11/06/20
20 

S706 - subvenciciones de otras administraciones - voluntariado 
ambiental 

Medio 
Ambiente 

2020/OFI_01/001
833 

586 12/06/20
20 

S459 - recurso contencioso administrativo.534/2019-b jmap Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/000
121 

587 12/06/20
20 

S441 -aprovació de desplaçaments i dietes Hacienda 2020/OFI_01/002
021 

588 12/06/20
20 

S459 - p.a. 500/2019 vmm Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/000
959 

589 12/06/20
20 

S208 -  pobreza energética. agua. mayo Hacienda 2020/OFI_01/001
852 

590 12/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002012 Hacienda 2020/OFI_01/002
012 

591 12/06/20
20 
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S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002009 Hacienda 2020/OFI_01/002
009 

592 12/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002010 Hacienda 2020/OFI_01/002
010 

593 12/06/20
20 

S198 - contrato menor asesoramiento, tratamiento fitosanitario y 
gestión de plagas 

Contratació
n 

2020/OFI_01/001
726 

594 12/06/20
20 

S218 - contrato de servicios de redacción de proyecto restauración 
legalidad urbanística 

Urbanismo 2020/OFI_01/001
205 

595 12/06/20
20 

S844 - 2020/08 inf urb mun XXXXXX Urbanismo 2020/INF_03/000
024 

596 12/06/20
20 

S712 - borsa de treball d'auxiliars d'adjuda a domicili (sad) Personal 2020/OFI_01/001
727 

597 15/06/20
20 

S441 - aprovacio factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
032 

598 15/06/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
023 

599 15/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002000 Hacienda 2020/OFI_01/002
000 

600 15/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments subscripció lefebvre-el 
derecho, s.a. Ex. 2020/OFI_01/001842 

Hacienda 2020/OFI_01/001
842 

601 15/06/20
20 

S441 - aprovacio factura i pagament Hacienda 2020/OFI_01/002
043 

602 15/06/20
20 

S706 - solicitud subvención provisión agua y saneamiento Urbanismo 2020/OFI_01/001
715 

603 16/06/20
20 

S349 - llicència urbanística d'edificació - vivenda unifamiliar entre 
mitjaneres - c/ XXXXXX - ref.cat XXXXXXXXXXXXXX 

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0319 

604 16/06/20
20 

S441 - aprovació expedient responsabilitat patrimonial i pagament 
Ex. 2020/OFI_01/002051 

Hacienda 2020/OFI_01/002
051 

605 16/06/20
20 

S441 - aprovació expedient responsabilitat patrimonial i pagament 
Ex. 2020/OFI_01/002049 

Hacienda 2020/OFI_01/002
049 

606 16/06/20
20 

S985 - liquidacion iivtnu remesa 03/2020 Hacienda 2020/OFI_01/002
058 

607 16/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments curs on line Ex. 
2020/OFI_01/002045 

Hacienda 2020/OFI_01/002
045 

608 16/06/20
20 

S349 - licencia urbanística gimnasio wildboxgimnasio. 
XXXXXXXXXX, nave calle XXXXXX. número de registro 2020001195 

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0273 

609 17/06/20
20 

S615 - ayudas seguridad alimentaria mes de junio Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/002
053 

610 17/06/20
20 

S706 - sepe_20-subv Subvencio
nes 

2020/SDS_03/00
0014 

611 17/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments procurador Ex. 
2020/OFI_01/002015 

Hacienda 2020/OFI_01/002
015 

612 17/06/20
20 

S991 – modificacions de credits Hacienda 2020/OFI_01/002
059 

613 17/06/20
20 

S615 - ayudas seguridad alimentaria mes de junio Hacienda 2020/OFI_01/002
053 

614 17/06/20
20 

S274 - nómina mayo 2020 Personal 2020/OFI_01/001
741 

615 17/06/20
20 

S615 - ayudas de emergencia.mayo Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
826 

616 18/06/20
20 

S093 - gestión de mercados municipales.  Hacienda 2020/PAC_03/00
0471 

617 19/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002080 Hacienda 2020/OFI_01/002
080 

618 19/06/20
20 

S441 - aprovació factures i pagaments Ex. 2020/OFI_01/002081 Hacienda 2020/OFI_01/002
081 

619 19/06/20
20 

S441 - manament de pagament a justificar Hacienda 2020/OFI_01/002
060 

620 19/06/20
20 

S615 - ayudas de emergencia.menores covid Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/001
827 

621 19/06/20
20 

S562 - autorización ocupación vía pública con mesas y sillas 
presentación telemática: nº registro 2020000154 

Hacienda 2020/LOU_03/00
0007 

622 19/06/20
20 

S441 - aprovacio factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
054 

623 19/06/20
20 

S106 - liquidación tasa servicios de cementerio Hacienda 2020/DNI_03/000
006 

624 19/06/20
20 

S349 - licencia urbanística, polígono XX parcela XX "obras de 
conservación" ref. catastral  

Urbanismo 2020/PAC_03/00
0157 

625 22/06/20
20 

S009 - gratificaciones servicios extraordinarios personal laboral Personal 2020/OFI_01/002 626 22/06/20
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nómina junio 2020  038 20 

S009 - gratificaciones servicios extraordinarios personal funcionario 
nómina junio 2020  

Personal 2020/OFI_01/002
037 

627 22/06/20
20 

S212 - dr-pc 2020/06 ccta tib "bar el brujo" Urbanismo 2020/LDR_03/000
003 

628 22/06/20
20 

S639 -  menjador mes de març curs 2019/2020 Educación 2020/OFI_01/001
724 

629 23/06/20
20 

S106 - liquidación tasa servicio de cementerio Hacienda 2020/DNI_03/000
007 

630 23/06/20
20 

S562 - autorización ocupación vía pública con vado Hacienda 2020/ALI_03/000
018 

631 23/06/20
20 

S562 - autorización alta vado Hacienda 2020/ALI_03/000
001 

632 23/06/20
20 

S562 - autorización aprovechamiento especial de la vía pública con 
entrada de vehículos a través de las aceras (vado) 

Hacienda 2020/ALI_03/000
012 

633 23/06/20
20 

S562 - autorización licencia de vado Hacienda 2020/ALI_03/000
010 

634 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial jlgb - exp. 15-2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
174 

635 23/06/20
20 

Se218- liquidación provisional del icio Hacienda 2020/LMN_03/00
0025 

636 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - egm - exp. 13-2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
172 

637 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - mpll - exp. 10-2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
171 

638 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - agg - exp. 7-2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
169 

639 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - nbj- exp. 9-2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
170 

640 23/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - mmp- exp. 6/2018 Patrimonio 2020/OFI_01/001
168 

641 23/06/20
20 

S389 - sancionador uso dominio público - exp. 2-2020 Patrimonio 2020/OFI_01/000
073 

642 23/06/20
20 

S389 - sancionador uso dominio publico - exp. 1-2020 Patrimonio 2020/OFI_01/000
072 

643 23/06/20
20 

S615 ayudas covid 19_menores Hacienda 2020/OFI_01/002
124 

644 23/06/20
20 

S030 - programació cultural reactivem circuit cultural valencià Contratació
n 

2020/OFI_01/002
014 

645 23/06/20
20 

S638 - solicitud permiso de lactancia acumulado Personal 2020/PAC_03/00
0457 

646 23/06/20
20 

S638 - solicitud permiso paternidad Personal 2020/PAC_03/00
0460 

647 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - exp. 3/2018, 12/2018, 14/2018, 
4/2019, 2/2020 y 3/2020 

Patrimonio 2020/OFI_01/001
119 

648 25/06/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
136 

649 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - rcm - exp. 2-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
133 

650 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - lfm - exp. 7-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
154 

651 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - vmg - exp. 8-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
156 

652 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial – macr - exp. 3-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
139 

653 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - bpm, por allc - exp. 11-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
159 

654 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - virginia lópez sancho - exp. 6-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
150 

655 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - amparo fayos martínez - exp. 13-
2019 

Patrimonio 2020/OFI_01/001
161 

656 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - elg - exp. 14/2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
163 

657 25/06/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - mpcs - exp. 5-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
146 

658 25/06/20
20 

S562 - autorización de utilización privativa o aprovechamiento del 
dominio público con vado 

Hacienda 2020/PAC_03/00
0448 

659 25/06/20
20 

S938 - cemur 2020/45 nicho nuevo reducido (sin reserva) Cementeri 2020/OFI_01/002
120 

660 25/06/20
20 
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S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
138 

661 25/06/20
20 

S441 - aprovació risoncha sl aportacio juliol 2020 Hacienda 2020/OFI_01/002
141 

662 25/06/20
20 

S938 - cemur 2020/45 nicho nuevo reducido (sin reserva) Cementeri 2020/OFI_01/002
120 

663 26/06/20
20 

S003 -  solicitud de tarjeta de estacionamiento para personas con 
movilidad reducida. 

Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/002
118 

664 26/06/20
20 

S274 - nomina junio Personal 2020/OFI_01/002
145 

665 26/06/20
20 

S728 - contratación (interinidad) plaza peon vacante  Personal 2020/OFI_01/001
128 

666 26/06/20
20 

S078 - comisión permanente - cmi economía Hacienda 2020/OFI_01/002
160 

667 29/06/20
20 

S078 - c.m.i. m-06 ordinar. 2 juliol Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/002
162 

668 29/06/20
20 

S706 - solicitud de subvención plan inversiones diputación 
2020/2021 

Urbanismo 2020/OFI_01/002
033 

669 30/06/20
20 

S638 - vacaciones 2020 Personal 2020/OFI_01/001
699 

670 30/06/20
20 

S446 - convenio epa - 3ª prorroga. Funcionam
ent 
Administra
ció 
Municipal 

2020/OFI_01/001
632 

671 30/06/20
20 

S667 - sol·licitud de comissió de serveis de l'arquitecte municipal Personal 2020/OFI_01/001
750 

672 30/06/20
20 

S198 - contrato "escola d'estiu 2020" Contratació
n 

2020/OFI_01/002
092 

673 30/06/20
20 

S-562 solicitud baja vado Hacienda 2020/BLV_02/000
004 

674 01/07/20
20 

S562 - solicitud baja vado Hacienda 2020/BLV_02/000
003 

675 01/07/20
20 

S991 – modificacions de credits Hacienda 2020/OFI_01/002
178 

676 01/07/20
20 

S667 - comissió de servies tècnic informàtica Personal 2020/OFI_01/002
179 

677 01/07/20
20 

S278 - contrataciones laborales torreo vi Personal 2020/OFI_01/002
156 

678 02/07/20
20 

S011 - bestreta de caixa fixa. reposicio. Hacienda 2020/OFI_01/002
186 

679 02/07/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - rgm- exp. 16-2016 Patrimonio 2020/OFI_01/001
117 

680 03/07/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - fmm- exp. 9/2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
157 

681 03/07/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - grf - exp. 1-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
129 

682 03/07/20
20 

S878 - reclamación patrimonial - jafr - exp. 10-2019 Patrimonio 2020/OFI_01/001
158 

683 03/07/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
190 

684 03/07/20
20 

S878 - responsabilidad patrimonial - mtllp - exp-5-2020 Patrimonio 2020/OFI_01/000
339 

685 03/07/20
20 

S313 - exp sancionador tenencia de perros Medio 
Ambiente 

2020/OFI_01/002
196 

686 03/07/20
20 

S441- aprovació pagaments cua juliol Hacienda 2020/OFI_01/002
187 

687 03/07/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
189 

688 03/07/20
20 

S198 contrato menor de servicio de actuacion musical en diversos 
conciertos y pasacalles en actos públicos municipales y actos 
tradicionales en canals y sus pedanias durante 2020 a cargo de la 
union musical santa cecilia de canals. 

Contratació
n 

2020/OFI_01/000
743 

689 03/07/20
20 

S198 contrato menor de servicio de actuacion musical en diversos 
conciertos y pasacalles en actos públicos municipales y actos 
tradicionales en canals y sus pedanias durante 2020 a cargo de la 

Contratació
n 

2020/OFI_01/000
744 

690 03/07/20
20 
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asociación musical canalense.  

S615 - ayudas de emergencia. menores covid-junio Serveis 
Socials 

2020/OFI_01/002
172 

691 03/07/20
20 

S712 - borsa de treball d'auxiliars d'adjuda a domicili (sad) Personal 2020/OFI_01/001
727 

692 03/07/20
20 

S441 -aprovació de factures i pagaments Hacienda 2020/OFI_01/002
192 

693 03/07/20
20 

 
 
 
 
 9. DACIÓ DE COMPTE DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL 
PER DELEGACIÓ DEL PLE MITJANÇANT ACORD DE DATA 15-07-19, D’ACORD AL QUE DISPOSA 
L’ARTICLE 115 DEL R.O.F.  
 
 

La  Sra. Presidenta  manifesta que s’han posat a disposició dels Srs/Sres. Regidors els 
acords adoptatats des de l'últim Ple ordinari fins l’actualitat en sessións de la Junta de Govern Local. 

 
 
 
 

             10. PRECS I PREGUNTES. 
 

10.1. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
 
 



 
 
 

83 / 104 

 
 

 
 
 

La Sra. Chorques Sanz (del Grup Municipal Compromís per Canals) assenyala que bona nit 
a totes i tots, disculpeu-me la meua ignorància però no sabia que ja s’havien invertit eixa quantia en 
anys anteriors per tant ens comprometen quines han sigut les despeses en els quals s’ha invertit eixa 
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quantia tant elevada, des de que nosaltres hem entrat sempre em sabut que el projecte va costar uns 
360.000 euros eixa es la informació que sempre em tingut, el que si es cert que en l’exercici anterior 
hi havien pressupostats 65.000 euros i el que havien vingut era pues aprofitant el pla d’inversions , 
acabat de pressupostar els 163.000 euros que era el que en teoria faltava , faltava no creia que era el 
que costava la rehabilitació de la EPA  aleshores una vegada consulte amb el departament 
corresponent quins costos s’han invertit , que s’han invertit i li puga determinar quines son les accions 
que falten per supost tant com a vostè com  sempre faig al PP per a que siguen partícips de tota la 
informació detalladament. Espere menys sobre costos a final d’any , ja ens encarregarem nosaltres 
de que no hi haguen  i que tot estiga clavat i per que comenteu de termini  no se si en els documents 
que vos van passar estaven  reflectits però el que havien pensat era donar inici per finalitzar a 
principis de l’any que ve el que es el centre social d’Ayacor i donar inici a principi de 2021 a la 
finalització de la EPA per tal de com a tard a principi de 2022 com tard poguera estar finalitzada val, 
això es el que ens agradaria a nosaltres i en el nosaltres posarem tota la nostra força. Ja li he dit 
revisarem quins han sigut tots els costos de la rehabilitació del edifici , en que s’han destinat els 
diners , quines han sigut les quanties i també totes coses que queden pendents per finalitzar i que son 
el conjunt total de 163.000 euros.  
 

10.2. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
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El Sr.  Alventosa Paz manifestant que bé, com be has dit els  pressupostos no , siga no hi 

han pressupostos en el 2020 , Clara i jo  ens vam comprometre a que el centre social eixirà dels 
pressupostos del 2020 hagut una cosa que es diu COVID que ens afectat a totes i tots , a la nostra 
població i al mon sencer que han fet que els pressupostos del 2020 no pogueren eixir , que molts dels 
recursos d’eixe centre social d’Aiacor  s’haguen tingut que repartit o destinar a altres coses òbviament 
en aquest sentit . El tema està que en els pressupostos 2019 hi havien 65,000 euros no eren 120.000 
euros eren 65.000 euros i ara en aquest pla d’inversions com be has dit  hi han 138.000 euros per a 
acabar amb l’equipament que es necessita  amb el que s’està utilitzant actualment el centre social 
d’Ayacor per finalitzar-lo. Com be ha dit Clara abans hi han dues coses que eixiran les primeres serà 
el centre social d’Ayacor perquè així Clara i jo en una sessió ordinària d’aquest plenari ens vam 
comprometre a que eixirà el mes aviat possible i així volem que siga i després el parc de Calixte 
també que hi han unes coses que també estava compromesa d’anys anteriors que també eixirà eixes 
dues coses eixiran.  Aleshores res agraïsc també la aportació  d'allò d'Aiacor de les tuberies de 
feroçment ens costa i com be ja saps en el pla d’inversions hi han diners destinats per a seguir 
canviant i seguir amb el canvi de la distribució del aigua potable del nostre municipi que continuara 
així poc a poc treballant en eixa línia per a fer una xarxa de distribució d’aigua potable mes eficient el 
mes eficient possible i seguirem treballant també en inversions en Aiacor i així també s’està fent en el 
últims dies crec que s’ha rebaixat algunes voreres de la plaça joan carles I per a que siguen mes 
accessibles per a la gent , s’està treballant sempre que hi ha alguna petició per part de l’alcalde 
pedani de la població i estem escoltant-los i estem prestant-los atenció en allò que ens diuen i en allò 
que ens sol·liciten. El centre social eixirà , eixirà en 138.000 euros  i eixirà destinat ja per a gastar-lo 
per que així ens vam comprometre i així serà.   
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que senyora alcaldessa una cosa, jo estic convençut dels 
138.000 euros s’invertiran per que han vingut de la diputació això està clar però jo no preguntava pels 
138.000 euros ni pel centre social d’Aiacor, jo preguntava que va passar , en que van a gastar-se els 
mes de 120.000 euros que estaven destinats de recursos propis  on aniran si vostè em pot contestar 
bé i si no pot ara em diu el que vullga i ja està.  
 

La Sra. Chorques Sanz manifestant que quan vam assignar els 120.000 euros de recursos 
propis era per que amb la ajuda de la dipu no ens arribava quant vam saber que teníem una quantia 
tant elevada vam decidir invertir els diners de la dipu en estès obres i eixos deixar-los per a  qualsevol 
emergència que podam tindre.  

 
10.3. PREGUNTA «IN VOCE» DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que hem tingut un conflicte jo i la impressora per dir-ho de 

forma amable, gracies alcaldessa. Durant els darrers mesos s’ha vist i s’ha conegut moltes imatges 
per les xarxes socials com els coneguts els famosos ‘’Patos’’ que han  arribat fins al carrer Mestre 
Serrano pot resultar una imatge graciosa però hi ha que recordar que aquest animals no tenen cap 
tractament ni control sanitari. El llac dels patos o millor dit la xarca dels patos es un lloc que quant 
compromís estava en la oposició igual que el PSOE van criticar també, va ser una  alcaldada però 
passat el temps em de reconèixer que es un atractiu per a la gent i que s’ha convertit en un lloc mol 
popular. Em escoltat aquest plenari moltes solucions des de la introducció d’aus  autòctones fins fer 
un projecte que done dignitat i que estiga integrat amb un entorn tant valuós com es el gorg de l’omet 
, ara bé la imatge habitual de la xarca dels patos està molt lluny de ser un lloc bonic , es un lloc 
insaluble per la massificació d’aus, sense cap control sanitari , en unes aigües estancades pel que 
s’ha convertit amb un focus d'infeccions i rates. El nostre company Andreu va ser el darrere regidor 
que va fer alguna cosa important cedint al ajuntament de Bolbait  un gran nombre d'ànecs i posant un 
control al lloc abans de ser inexistent ,el nostre grup està a favor del lloc i dels ànecs  faltaria més 
però amb les condicions de seguretat sanitària  per tant com per els animals tant com les persones 
que son necessaris . Volem un actuació integral que recupere el entorn del gorg de l’omet i que tenen 
de vida animal per autòcton això a la regidora competent li preguntem:  
- Quines son les actuacions  que s’han pres el darrer any en aquest lloc ? 
- Quin projecte de futur te vostè per al conegut ‘’llac dels ànecs’’? 
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- I si pensa que les mesures i l’estat actual no son un risc per a la salud dels animals  i el humans. 
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que molt breu, per al·lusions per que jo també era regidora 
de medi ambient i de serveis municipals.  Després si volen entrar en mes detalls els companys. Amb 
jo va iniciar la campanya ‘’adopta els ànecs’’ jo la vaig seguir , pareixia bona idea, tenim un projecte , 
jo vaig iniciar un projecte, un projecte ambiciós , un projecte molt bonic  , un projecte d’oxigenació 
d’aigua que necessita però clar moltes vegades ens trobem que la qüestió es la voluntat i l’altra es 
com ho posem en marxa i si jo no recorde malament hi ha que depurara eixe , fisico-juridicament eixe 
expedient per que jo crec que eixe sòl no es el que correspon al llac dels ànecs  per tant estan 
treballant també amb això per que no es pot fer abans no es treballa l’altra cosa que es molt 
important.  
 

La Sra. Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals) assenyalant que en quant a 
l’actuació que va a fer-se amb els ànecs si que es cert que s’ha parlat amb diferents veterinaris per a 
que no es reproduïsquen, també he consultat en aquest cas Clara, per la possibilitat de traslladar-los 
algun altre lloc que siga siga el seu lloc habitual on siguen autòctones però està possibilitat no es la 
adequada per que estaríem invadint un espai que no es seu  aleshores si que s’estan prenent 
mesures respecte a la salut del llac no se si ha sigut la setmana passada o l’altra , pense que si , si 
que es va netejar la xarca i eixes son les mesures que s’estan portant a terme , no se si em deixe 
algun punt.  
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que no, a vore no es que es deixe cap pregunta es que 
vostè em contesta, les mesures que estan prenguen-se  es parlar amb la gent , jo pense que hi ha 
que fer alguna cosa mes possiblement. Li pregunte una cosa, el estat actual te algun risc per a les 
persones? I pensa vostè que l’estat actual encara que es va netejar fa unes setmanes , es veritat, 
però no deixa de ser una neteja, es el que es mereix eixe lloc? 
 

La Sra. Ferri Fayos (del Grup Municipal Compromís per Canals) assenyalant que jo pense 
que eixe llac no deuria d’estar ahi. 
 

La Sra. Chorques Sanz manifestant que es un punt d’encontre que s’ha popularitzat en 
Canals , ens hem reunit amb les associacions ambientals ‘’ACDEMA I EL BROT ‘’ i ens han aportat 
moltes idees, estic pendent de contactar amb Andreu que te una gran varietat de propostes que si que 
voldríem  dur a terme  com ha dit Mai eixe lloc te que ser depurat per poder fer una intervenció més 
forta per a adequar-ho be per si no ho sabeu es un punt que està consumint una elevada quantitat 
d’aigua potable ‘’potable’’ val ‘’potable’’ aleshores això també ha de tindre una solució evidentment la 
salubritat del punt que des de feia uns anys que està eixe punt no s’havia fet ninguna intervenció  de 
dragar per lo que era la els cements dels animals i ha baixat el nivell entre 40-50 centímetres per tant  
ja han fet una actuació en ares de la salubritat per a les persones , per als animals i per al ecosistema 
adjacent que es el punt artificial del riu sants i el que tenim que fer es  evidentment posar en marxa 
les mesures que van consensuar les associacions i que les revisarem osiga que les va proposar en el 
seu dia Andreu  i que les revisarem amb la regidora de benestar animal i novament amb mes 
associacions per si se’ls ocurreix alguna cosa . Segona veure quina solució li podem donar a eixos 
95.000 litres d’aigua potable, ‘’potable’’ que consumeix  eixa xarca i segona depurar el expedient 
perdonam fisicojuridc que te la situació no se’ns oblida es una cosa que tenim pendent  i son molts 
àmbits en els que em de posar solució no sols de benestar animal també animal i jurídic .  
 

La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies per la explicació Clara, passem a la pregunta 4. 
 

El Sr. Orea Pedraza manifestant que moltes gracies Clara en el que puguem ajudar ahi 
estarem i el prec es davant de la situació que tenim que es prenguen les mesures sociosanitàries  
mínim les mes contundents possibles i una aportació a banda de parlar amb les associacions també 
ens reforcem en els tècnics i en la matèria per que en les associacions  tenen la seua competència 
però els tècnics tenen mes coneixements  
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10.4. PREGUNTA «IN VOCE» DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que a tots els polítics li ompli la boca la seua sensibilitat per 

el benestar animal  i per desgracia després vegem que es queda amb això amb paraules , tant sols 
recorda que a Canals no hi ha una regidoria de benestar animal com a la majoria de pobles que si 
que es preocupen. Ada està fent un gran treball en defensa dels animals al nostre poble un treball 
gratuït que li tocaria fer  en gran part al nostre ajuntament i per tant se li tindria que donar al menys els 
mitjans necessaris  per a fer la seua feina i al menys complir les promeses. Des de la associació ens 
comenten ,si no es així que em rectifiquen que el famós refugi no arriba i la situació en la que es 
troben es la mateixa que la de fa un any , una situació que no es pot desenvolupar la seua activitat de 
la millor forma no podem demanar-li a una associació que faja la feina de l’ajuntament i després 
tindre’ls es una situació precària es per això que a la regidora competent se li fa aquesta pregunta :  

 
-Quina es la subvenció que se li ha donat a ADA en el darrer any? No la contraprestació pel 

seu treball per la feina que fa cap a l’ajuntament si no la subvenció directa , si hi ha?  
-Quina es la quantia per a aquesta subvenció del any 2020? 
- I si aquest equip de govern va fer realitat el refugi caní tant demandat per ADA , si així si es 

pot demostrar que s’ha fet fins al moment. 
 

La Sra. Ferri Fayos assenyalant que Actualment se li proporciona una quantia, si que es cer 
que es mínima per a mi també ho es i si estudiaré per augmentar-la i per altra banda en quant al 
refugi em mirat les possibilitats per proporcionar-los un lloc però actualment l’ajuntament de Canals no 
té un lloc habilitat per a eixos animals. Continuaré estudiant les possibilitats de buscar-los un lloc però 
malauradament per a mi també em suposa un pes no poder proporcionar-los  així i tot continue quines 
son les possibilitats per que restriccions son màximes  i com ajuntament tampoc puc votar-me'ls.  

El Sr. Orea Pedraza manifestant que una sola pregunta  , eixa subvenció que diu que es 
mínima s'enrecorda de la quantitat?  

La Sra. Ferri Fayos assenyalant que no.  
 
 
10.5. PREGUNTA «IN VOCE» DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
El Sr. Orea Pedraza manifestant que Que considera la gestió del poli esportiu , no estaven 

cobrant el seu salari arreglo al conveni per que hi havia algun tipus de regularitat , en aquell moment li 
vam pregunta que quines accions va prendre i se’ns va contestar que s’estava recavant tota la 
informació , bé ara que ja ha passat el temps  li tornem a preguntar : 

-Quines accions contra la empresa que si cobra del ajuntament i que presumptament estava 
pagant menys al seus treballadors s’ha pres , si sap el regidor si aquesta empresa s’ha donat aquesta 
situació de nou amb els treballadors que estan fent eixa feina al poli esportiu municipal ja que dic que 
la majoria son gent jove que no te altre tipus de recursos i si ens pot dir si la empresa de gestió del 
poli esportiu va a cobrar íntegrament el preu dels mesos que ha estat tancant el poli esportiu ?  

-I si sap si durant eixe temps la empresa ha mantes a tota la plantilla o si ha fet algun tipus 
d’ERTE o a acomiadat algun tipus de treballador.  

 
El Sr. Torenro Soriano assenyalant que bona nit de nou , lo primer no estaven cobrant acord 

al conveni es que deien els treballadors en el seu moment, es cert que es va dir vam mantindre 
diferents reunions amb treballadors que es van plantejar eixa problemàtica ens van dir que el 
contracte que tenien signat no corresponia amb la realitat del que estaven treballant , durant unes 
setmanes vam estar parlant amb diversos treballadors amb la empresa, no vam poder en el seu 
moment recavar tota la informació  que hauríem volgut , després lamentablement es cert que va 
vindre la situació aquesta i la veritat que eixa situació tant per part nostra com per part dels 
treballadors  no hem continuat amb eixes converses, no sabem be si havia eixa manera de demostrar 
per part dels treballadors aquesta situació o si mes be la situació que s’ha generat amb tot açò del 
estat d’alarma pues bueno ha parat un poc aquesta situació. Nosaltres ho tenim present es cert que 
durant aquestes setmanes no hem aconseguit tota la informació que haguérem volgut , nosaltres ho 
tenim present , fa pocs dies vam parlar amb la empresa i ens vam demanar precisament tots els 
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contractes dels treballadors i treballadores per estudiar aquesta situació no hem arribat a la conclusió 
però si ho tenim present , això per ahi. Després el tema de la situació amb el poli esportiu i amb l’estat 
d’alarma nosaltres en el seu moment quant es produeix la primera declaració del estat d’alarma es 
paralitzen alguna serie d’activitats , es veu la situació en la que està el contracte de la empresa del 
poli esportiu que per una banda te les monitòries i  els socorristes de la piscina i per l’altra te també 
inclòs la consergeria , es decideix mantindre el contracte amb l’empresa per evitar precisament que 
tirara a treballadors al ERTE per que com en la situació en la que estàvem  al principi no teníem 
massa seguretat, es manté el treball al cent per cent del conserges per que podien fer tasca de 
manteniment  en el poli esportiu i amb els treballadors de les monitòries i de socorristes es negocia 
amb l’empresa una devolució amb les hores a partir del estiu i bàsicament es això.  

 
 
10.6. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que a veure per al·lusions, hi han moltes preguntes que et 

faré per escrit per donar-te mes informació detallada  van tindre la junta general farà unes setmanes  
crec que vam donar compte i vam explicar que som els primers i mire a Vicent per que es una tasca 
conjunta que hi portem els dos de que la realitat de Risoncha es la que es i ho sabem i tant que ho 
sabem jo crec que no en deixa’t de parar ni un dia de calfar-nos el cap, de buscar solucions , de 
buscar-los possibles solucions i així també vos eu van traslladar , de que estem mirant la manera de 
poder oxigenar aquesta situació i jo crec en això ; no eu se Vicent, però la consciencia la tinc molt 
tranquil·la. Estem treballant moltíssim, pel que fa a tot el tema comptable teu enviaré tot detallat a Toni 
Pérez i a Toni Orea, Vicent si vols dir alguna qüestió.  

El Sr. Torenro Soriano assenyalant que no, simplement Toni hem parlat moltes vegades amb 
Risoncha i estem d’acord en  la situació que està ara mateixa en la empresa que va arrastren-se  des 
de un temps cap ací i res la informació es recollira i se vos passarà . 

El Sr. Pérez Garcia manifestant que no dic que no siga just ni que no siga meritori, que no 
facen la seua feina, sols dic que hem d’anar amb molta cura en el que es fa en aquest tipus de 
contractació per que en el passat em tingut molts problemes.  

La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies per el suggeriment.  

 
 
10.7. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies Toni i tornem a coincidir un altra vegada i es que 

vostè ha dit coses que tant vertaderes com que estem ací ara mateix presents vaja des de ací 
salutacions a Joan Carles que últimament en els plenaris el tenim molt present i  si va fer una gran 
tasca ell com jo també pense com vostè també pensa creguem que les hores extres o extraordinàries  
s’han de sobre tot no fiscalitzar però si que les regidories tinguen un contacte directe i una 
comunicació directa i que ja estem pensant en quin procediment fer per a ; algun formulari , alguna 
documentació per a la regidoria de qüestió i el tècnic tinguen la comunicació necessària per a que 
estiguen d’alguna manera controlades eixes hores extres que es veritat que de tant en tant són 
necessàries  pel que fa als complements de productivitat. I he de ser sincera no se pot imaginar la 
situació en la que es troba l’alcaldia i supose que s’hauran trobat els alcaldes ací sentats com jo a 
l’hora de dir qui si i qui no  te eixe complement de productivitat que fins ara i dic fins ara per que 
nosaltres ara també estem treballant en la manera de motivar-ho i baremar-ho fins ara s’havia donat 
pràcticament  aleatòriament  i permet vostè amb algun es motivava  amb paraules de ‘’especial 0 
interès’’ veges tu com puc baremar eixa situació , per tant també estem treballant per fer una serie de 
punts , una serie de baremacions per a que la gent o les persones que vagen a rebre eixos 
complements de productivitats siga de la manera mes objectiva possible i no es posa entre la espasa i 
la pared a l’alcaldia que ja li agradaria a ella que totes i tots però no només els treballadors si no els 
tretze mil i pico persones del poble no tingueren cap problema econòmic  per tant també estem 
treballant ahi , crec que donar les gracies a Joan Carles es torna a dir , Joan Carles va apostar per 
una RPT , una RPT que ja l’hem mirada que està prou be , que anem a apostar per treballar-la amb el 
consens o sobre tot amb les unions de tots els sindicats i departaments  per a que intente eixir de la 
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manera mes consensuada possible sabent que va a ser una tasca molt complicada però vaja per 
davant que nosaltres tenim la predisposició de escoltar i de intentar treballar de manera conjunta això 
es molt important  i si que es veritat que la hem de adaptar a les noves circumstancies  per tant 
agafarem la RPT que teníem i la adaptarem i també anem a treballar en eixa línia , algunes qüestions 
que si que m’agradaria també donar-vos als Toni per escrit i algunes qüestions mes detallades també 
vos les passaré per escrit . No se si te contestat a tot o quasi tot .  

El Sr. Pérez Garcia manifestant que jo ja li he dit , li done sort i forca per a escometre aquesta 
tasca i que m’agradaria d’ací tres anys bueno abans de que acabe la legislatura poder-li donar la 
enhorabona de que la RPT està implantada.  

La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies pel suport Toni i m’agradaria , es una de les 
premises que cada alcalde supose igual que els regidors i regidores que quant acaben la seua 
legislatura tenen una qüestió que els enorgullix molt , quasi que tota la tasca però per a mi seria un 
motiu d’orgull que hem pogut traure la RPT ja tant necessària per a aquest ajuntament ,gracies Toni.  

 
 
10.8. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies Toni Pérez, li done la paraula a Miquel regidor de 
serveis municipals.  

El Sr. Alventosa Paz assenyalant que gracies Mai, be la predi citat recollida de la fracció tant 
com de cartró com de envasos en aquest cas es de dues vegades a la setmana d’acord, 
concretament dimecres i divendres la fracció plàstic i el cartró es recullis una vegada a la setmana 
que es dijous . Es el mateix per a tots els llocs del municipi he de dir que no , hi ha llocs que per 
exemple les aportacions s’ha trobat que el contenidor no està tant superats o que encara poden 
recollir mes envasos aleshores sols es una vegada a la setmana que coincideix amb dimecres, et 
pose un exemple C/ Nou d'octubre hi ha tres aportacions de envasos , dos d’ells es recullen dos dies 
a la setmana un es recull solament un. Es te algun control del mateix ? Òbviament si , acabe de 
contestar amb açò , apart també que ens aporten les quantitats que es recullen , sorprenentment i 
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vaig a dir-ho així per que m’ha sorprès també no sols a nosaltres si no a la empresa de gestió de 
residus que com sabeu no solament porta a Canals , durant la pandèmia ha hagut un increment de 
les tasses de reciclatge en el nostre municipi , el que ha fet que tal vegada alguns contenidors de 
envasos en aquest cas hagen vist incrementat o saturats la seua aportació . Tanta gent de la empresa 
en les reunions que fem setmanals que hi ha poblacions en les quals ha baixat eixa taxa de producció 
de envasos i de cartró  en Canals tot el contrari , havia pujat tal vegada per que hi ha mes gent 
confinada a casa , estem vivint , estem consumint mes i òbviament això portara un temps tornar a 
assolir els nivells de generació que estàvem tenint abans i també eixa recollida però també em consta 
així la empresa també ens van fer sabedors que la ploma que recollia els envasos va estar trencada 
un parell de dies i va haver una setmana que no es va poder recollir dues vegades a la setmana 
aleshores es va incrementar també i fins a que es regularitza porta un parell de dies tornar a deixar 
els contenidors conforme estaven i aquesta  setmana de fet la recollida de cartró també s’ha trencat 
contenidor per que (vaig a dir-ho així vaig a dir-ho de forma senzilla ) ma mare va eixir el dilluns a tirar 
el cartró i em diu Miquel el contenidor està ple i jo dic passen aquesta setmana m'estranyava que 
estiguera ple a dilluns però bé, el dimarts passe jo a tirar el cartró i continuava ple aleshores vaig 
tocar a l’empresa i vaig dir que ha passat justament s’havia trencat la ploma , s’anava a arreglar i 
s’anava a passar a fer la recollida. I pel que fa el control de la neteja dels contenidors també va haver 
una publicació al Facebook on es parlava de que s’estava intensificant un poc la neteja dels 
contenidors amb la cartcher  i també amb el contenidor de llavat dels contenidors òbviament , hi ha un 
camió que conforme els recull els neteja i els torna a deixar en el lloc , una vegada al mes estan tots 
els contenidors nets del municipi que passa que els de la aportació recullen molt de residu i açò fa 
que puguen embrutar-se tal vegada mes , el mes adequat en aquests casos es identificar la zona 
d’aportació com bé has adjuntat en les fotografies pel context sé mes o menys quines zones son se li 
pot dir a l’empresa i se pot intensificar la neteja d’aquestes zones inclús enviar una neteja especial 
per si de cas alguns contenidors estan plens però el control ja et dic una vegada al mes es fa una 
neteja completa de tots els contenidors òbviament  el dia 1 es fa el d’una zona i fins al 1 del següent 
mes no es torna a eixa zona per que això comporta una periodicitat  i si hi ha alguna zona que té 
molta brutícia  o be per instancia o be pel grup que puguen tindre la gent pot fer-nos -la arribar i 
nosaltres en companyia de la empresa se li sol·licita  la neteja d’eixos contenidors i ja està , de fet 
hagut alguna instancia de col·locar  algun contenidor mes de pedal , aquest mati amb la reunió  que 
mates amb l’empresa , se m¡’ha fet constar que han comprat uns contenidors de pedal per a instal·lar-
los en alguns punts del municipi per que hi ha persones majors que tenen la mobilitat reduïda i no 
poden tenir la bossa de fem i obrir el contenidor al mateix temps així que en algunes zones també es 
van a col·locar algun contenidor de pedal mes que res per a que veges un poc el control però açò 
com sempre es una cosa que es apetent amb el civisme de la ciutadania , òbviament no estic diguen 
que es netegen les llaunes abans de tirar-les però si un poc de control a l’hora de deixar-les caure en 
el contenidor i fer eixes aportacions en les hores que toca , sobre tot en estiu que es facen les 
aportacions a ple mig dia o pel mati per que al llarg del dia tot això pot fer olor així que gracies també 
per el suport que dones a la campanya que vam iniciar ja l’any passat i que anem a continuar aquest 
any i gracies també òbviament per les preguntes i la contestació de les mateixes. Ja et dic si hi ha 
algun moment , algun contenidor o alguna zona de aportacions que estiga molt bruta o que faca olor 
solament ens ho has de comunicar i nosaltres comunicarem a l’empresa per a que el mes aviat 
possible es faca la neteja dels mateixos.  

 
10.9. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que gracies , jo volia començar sobre tot donant les gracies 

al grup de treballadors i treballadores que estan encarregant-se ara del padró , son situacions o son 
temps molt complicats els que venen ara econòmicament en el que es necessiten moltíssim o no 
donen a l’abast el govern de l’estat espanyol com el autonòmic  moltíssimes ajudes però que 
malauradament han de passar també per un tramit o se exigix un requisit que es el padró ,  estem 
vivint situacions complicades mes que res també per que la gent ve nerviosa, sobre tot ve amb preses 
per que quant es parla de diners i de situacions de precarietat social la qüestió es important i 
comence per ací i després ja vaig al detall. M'agradaria donar les gracies per el treball encomiable 
que estan fent moltes vegades inclús treballant baix pressió per que algunes persones que venen 
amb el cert nerviosisme han de tindre la capacitat i empatia de intentar relaxar-los , intentar explicar-
soleu  i després començar a fer el seu treball per tant vaja per davant la meua enhorabona i donar-li 
les gracies. Si que es veritat que fa temps es va jubilar una persona i es suposa clar que si que la 
tenim controlada i hi ha un altra persona del ajuntament que te moltíssimes ganes de estar al cap de 
eixe departament , li se explica i li se forma , evidentment hi ha un període de transició en la que una 
persona s’ha de adaptar al seu nou treball, quant em parla vostè de 4 mesos clar  jo també em tire les 
mans al cap, d’aquells últims  4 mesos , hem passat un coronavirus , hem passat una encara el tenim 
un estat d’alarma on hem estat confinats i confinades però es que aquest ajuntament no ha deixat de 
treballa ni un minut i torne a repetir que hem tingut el cent per cent de la gent tele treballant  
administrativa  per tant aquesta persona , està senyora ha estat en s’ha casa fent el treball que havia 
de fer ací per que tenia els recursos  i la estructura necessària per a poder-ho dur endavant per tant 
aquests 4 últims mesos s’ha seguit treballant igual que sempre , recorde que qualsevol persona te un 
període d’adaptació  a un nou treball i això es així i es una realitat. Pel que fa a donar-li el nombre 
d’altes i baixes li donaré per escrit per que es impossible jo no ho se.  
Si pot afectar negativament les arques municipals no tindre el padró actualitzat ? Evidentment clar , 
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serà que si, però ja estem treballant també amb això i està persona està treballant amb els certificats, 
amb tot el que està venint i a banda també fent eixe treball . Però vaig mes enllà i m’agradara 
comentar-ho ja que ens estan escoltant per la radio o estaran escoltant-nos o ens estaran veient, amb 
aquesta situació que hi ha un excés  de treball en el departament de padró em reforçat i anem a 
reforçar encara mes dotant a un auxiliar administratiu/iva per a que hi haga una persona reforça-li 
directament  a la persona que ostenta ara mateix el de departament de padró, osiga que som 
conscients de tota la situació que està venint ara i de tota la situació de regularització de padró que 
també la farem i que pareix ser que tampoc estava del tot correcta.  

El Sr. Pérez Garcia manifestant que vull que entenga que jo no estic qüestionant la tasca del 
funcionari o la funcionaria del departament , jo crec que si un te previsió de que en 6 mesos es jubila 
una persona , lo lògic i lo normal es sis mesos abans estigues formant a la persona que ha de ocupar 
eixe lloc i mes quant es de la casa per a que al final quant  es produïsca el canvi l’afectació siga 
mínima.  

La Sra. Alcaldessa manifestant que hi ha persona que tenia moltíssimes ganes d’agafar el 
departament clar evidentment si la teníem en casa, que millor però clar aquesta realitat la que vostè 
em diu , si ha funcionant correctament el padró aquests 4 últims mesos , recordem que hem estat 2 
pràcticament confinats i confinades hi ha seguit funcionant en tot el que hi havia i en la realitat que 
existia evidentment.  

El Sr. Pérez Garcia manifestant que a mi , disculpam Mai, me pareix que et molesten massa 
les preguntes,si es perfecte si el padró ha funcionant de categoria els últims 4 mesos tan fàcil com dir-
me Toni el padró ha funcionat perfectament . Persona o persones que necessitava el departament 
estan ara cobertes , la gent se li atenia perfectament si ja està tampoc es tan complicat jo crec. Faig 
preguntes per que no es per que m’arriben queixes, si no m’arriben, ho veig , ho se  i al final no passa 
res jo pregunte i em responeu i ja està. No hi ha cap problema no s’ho preneu a mal , jo no pregunte 
buscant res mal , jo pregunte per ser coneixedor i per informar després a la gent que m’ho a 
preguntat. 

La Sra. Alcaldessa manifestant que cap problema i jo no meu he agafat mal , molt menys jo 
sempre les teues propostes les agafe com a suggeriment i moltes vegades molt bons, simplement he 
explicat i he anat un poquet mes enllà i he anat un poquet mes d’aportació i de informació per a que la 
gent que ara si que es veritat  que tenim un gran nombre que es visita al ajuntament per a demanar el 
padró també estiga assabentada de que està passant simplement. 

 
10.10. PREGUNTA DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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El Sr. Pérez Molla (regidor no adscrit) manifestant que bona nit a tots, mira a veure te vaig a 
contestar jo mateixa per que soc el regidor de camins , fa uns mesos ens vam reunir Miquel i jo , vam 
decidir que hi havia que actuar sobre això i teníem preparat un pressupost per a continuar fent el 
treball però degut als 5 mesos de paro que ens ha donat el COVID , no hem pogut fer el que teníem 
que fer, traure ho a tramit o continuar la tasca que s'està fent el que es la brigada de obres. Jo en un 
principi pensava que la brigada de obres continuava val però ja ens vegem casi damunt del inici per 
que ens queden dos mesos i mig o un mes i mig per a que comence ..clar que anem a fer jo si que 
vull continuar les obres , tinc una partida pressupostaria per a això, estic parlant-ho amb Miquel i 
continuarem eixes actuacions però no te puc dir quants s’acabaran ojala et poguera donar el termini , 
et donaria un termini però impossible degut al temps de retràs que portem i també dir-te en quant 
Miquel i jo ens posem enseguida mans a l’obra començaran les obres i es reprendran un altra vegada 
i continuaran el que no et dic el termini per que no te’l puc dir.   

El Sr. Lopez Trigueros (del Grup Municipal Popular) manifestando que si pensais que no va 
a estar para el curso ir teniendo un plan B o estudiar la posibilidad de re-direccional el trafico o ver 
como se hace para que sea lo menos perjudicial.  

El Sr. Pérez Molla manifestant que en el tema de re-direccionar el trafic hi ha que estudiar-ho 
amb Artiz. A part de que anem a actuar sobre el mateix camí , la nostra intenció es millorar la 
il·luminació val, per que jo la il·luminació passe molt per allí , camine molt per que a mi m’agrada molt 
ja que es un terme que també es del poble i et dic que ho veig molt escàs aleshores si que tenim 
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previst també fer un canvi de la il·luminació però clar ja et dic no et puc dir el termini si exactament ho 
acabarem o començarem per que ho estem estudiant ja que degut al que ens ha passat per el tema 
del COVID , ha anat retrasant-ho tot. No disponiem de personal tampoc i tampoc podíem licitar res 
per que tampoc es permetia. Aleshores et dic que anem a continuar , quant? En breu , el que no et dic 
es quant exactament.  

 
10.11. PREC DEL GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA 
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La Sra. Alcaldessa manifestant que Com comprendràs es un prec i no puc parlar 

extensament  i estic xafant-me la llengua , jo el únic que vull dir es la frase , perdoneu-me ‘’ el temps 
posara a cadascú en el seu lloc’’ , simplement i es prec i no vull estendre mes , però crec que la 
consciencia la tinc ben ben ben tranquil·la i el temps ja ho posara no vaig a dir res mes.  

 
10.12. PREC DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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10.13. PREC DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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10.14. PREC DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 
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10.15. PREC «IN VOCE» DEL GRUP MUNICIPAL POPULAR 

 
El Sr. Lopez Trigueros manifestando que  el prec ‘’in voce’’  no lo tengo preparado por que 

no me ha dado tiempo, me han llamado cuando tenia las preguntas preparadas y ya las tenia escritas 
así que va en relación a la limpieza de las calles por donde pasa la procesión de Sant Antonio . Todos 
los años se hace una limpieza especialmente exhaustiva en las calles por donde pasa la procesión de 
Sant Antonio y muy especialmente donde el pavimento es amarmolado , este año no se han realizado 
todavía esas limpiezas y creemos que seria conveniente tener en cuenta este tema y que realice la 
limpieza necesaria para la buena conservación de este pavimento que ademas es que es muy bonito 
cuando esta limpio y la verdad es que ahora pasas por ejemplo por la calle que baja a santa clara y 
da pena verlo , sabemos que con todo esto del confinamiento y tal pero bueno ya parece que esta el 
tema un poquito mas relajado y si le hiciera una limpieza pues se conservaría mejor el pavimento. 

 
 

I no havent més assumptes que tractar, la Presidència procedeix a alçar la sessió essent les 
vint-i-tres hores i catorze minuts (23:14) del dia nou de juliol de 2020 . 

 
Firmen electrónicamente l’esborrany de l’Acta de la sessió 
 
    La Presidenta      El Secretari 

 
 
 
 


